
PREOBLIKOVANJE OBČIN 

Referendumi 22. maja, 
volitve 27.novembra 

Predsednik državnega zbora Herman Riogelnik je konec mi-
nulega tedna predsednikom občinskih skupščin poslal rokovnik 
za izvedbo referendumov za preoblikovanje v nove občine in pred-
viden potek lokalnih volitev. 

Tako je zda j jasno, da bo moral župan zbore občanov po krajev-
nih skupnostih sklicati do pe tka , 25. februar ja , in jih izvesti do ne-
delje, 13. marca . Na to bo predloge zborov občanov do konca mar-
ca posredoval Državnemu zboru , morebi tna nesoglasja pa bodo 
lahko odpravili še do 27. marca . 

Državni zbor na j bi odlok o določitvi re fe rendumskih območi j 
sprejemal na seji 7. aprila in rok za moreb i tne ugovore se bo izte-
kel 15. aprila. Akt o razpisu r e fe rendumov pa na j bi sprejeli do 21. 
apr\\a\n g\asovanje na njih izvedli v nedel jo , 22. maja . D o 25. julija 
naj bi Državni zbor že sprejel zakon o ustanovitvi občin. 

P r ip ravena loka lnevo l i tvena jb izače l ido27 .avgus ta , kob ib i lo 
treba sprejeti odloke o določitvi volilnih enot in imenovati občin-
ske volilne komisije. Volitve na j bi razpisali za 27. november , na 
njih pa volili člane mestnih svetov in župane . Morebi tn i drugi krog 
volitev bi bil 11. decembra . Pos topekb i predvidoma končali s kon-
stitutivnimi sejami novih občinskih svetov, ki m o r a j o biti sklicane 
najpozneje 20 dni po volitvah. 

DLŽ 

Ptujski 
vodniki 
vabijo 

O b 21. februar ju , svetovnem 
dnevu turističnih vodnikov,orga-
nizirajo ptujski turistični vodniki 
brezplačen ogled mesta, muzej-
skih zbirk in ptujskih vinskih kle-
ti. Na ogled vabijo vse, ki želijo 
nekaj več vedeti o svojem mestu, 
da bi lahko z informacijami ob 
različnih priložnostih pomagali 
tudi turistom, ki obiščejo naše 
mesto. 

Praznik je tudi priložnost, da se 
meščani pobliže seznanijo z de-
lom Društva turističnih vodnikov 
Slovenije - sekcije Ptuj . Slovenski 
vodniki praznuje jo 21. februar 
kot svoj praznik od 1991. leta. V 
ptujski sekcijo, k i je bila ustanovl-
j ena 1992. leta, je povezanih ne-
kaj nad dvajset vodnikov, vodi pa 
jo Boris Za jko . 

Vsi, ki si želijo brezplačnoogle-
dati mesto, muzejske zbirke in 
ptujske vinske kleti, naj se v po-
nedeljek, 21. februarja, ob 9. uri 
zberejo pred Mestno hišo. 

MG 

DELAVKE LENARŠKEGA CAPRICEA SPET STAVKALE 

»Očitajo nam, da 
nočemo delati« 

v lenarškem podjetju Caprice so 
delavke od prejšnjega petka do tor-
ka stavkale. Stavko so napovedale 
že prejšnji mesec in ni nič novega, 
saj je do nje prišlo zaradi neizpoln-
jenih obljub in zagotovil vodstva, 
da bodo do 5. februarja prejele de-
cembrske plače. Kot nam je pove-
dal vršilec dolžnosti direktorja Ro-
man Kurnik, so delavkam že iz-
plačali zajamčene osebne dohodke, 
vendar hočejo i/plačilo plač brez 
odbitkov. 

Roman Kurnik je pisno ptmudil 
odstop, vendar ga delavski svet ni 
sprejel, ker meni, da ni izpolnil 
obljub, ki jih je izrekel in zapisal ob 
prevzemu te zelo nehvaležne 
tlolžnosti ter ob zadnji stavki. V 
podjetju pričakujejo novega direk-
torja komaj 20. marca. Ali se po-
tapljajoča ladja s 360 zaposlenimi 
do takrat ne bo dokončno potopila? 
Tega se boji tudi Icnarška vlada, saj 
"am je predsednik IS Avgust Za-
^crnik povedal, da so za novembr-
ske plače oni poskrbeli denar. Naj-
večji udarec za lenarško občino bi 

stečaj podjetja, saj je že sedaj 
^ r̂ez dela 1800 ljudi, kar je za le-
sarske razmere več kot preveč. 

Delavke so nezadovoljne, saj so 

jim obljubljali, da imajo dela dovolj, 
in so ves čas pridno delale. Že lep 
čas pa dobivajo plače s precejšnjo 
zamudo in komaj preživijo. 

Mira Rodo-
šek, 17 let v Ca-
priceu: "Podjetje 
je naše, saj smo 
ga delavke po-
magale graditi. 
Marljivo smo de-
lali, že leta pa 
imamo nespo-

sobno vodstvo, ki zapravlja naše 
premoženje. Osebni dohodek dobi-
mo tako neredno, da mora mož 
vzdrževati družino. Zgodi se, da ni-
mam denarja za prevoz na delo." 

Marija Hus-
kič, zaposlena 17 
let: "Imam tri 
otroke in sem sa-
mohranilka. 
Živimo v stano-
vanjskem bloku 
v Lenartu in 
položnice kar 

shranjujem. Ker ne plačujem redno 
stanarine, brž ko dobim plačo, to 
porabim za plačevanje zamudnih 
obrokov. Težko mi je, da svojim 
otrokom ne morem ničesar pri-
voščiti, niti najnujnejšega ne. 

Računovodstvo v podjetju nam 
zadržuje tudi izplačevanje 
otroškega dodatka, ki ga plačuje 
Center za socialno delo." 

Marija 
Emeršič, zapos-
lena 24 let: 
"Spomnim se, da 
smo vse zaposle-
ne na začetku 
morale imeti 
svoje šivalne 
stroje. Vse smo 

ustvarile delavke same, zdaj pa mo-
ramo za vsako plačo posebej stav-
kati. To ni pravično. Žalostno je, da 
moram zraven službe pomagati pri 
delu kmetom, da lahko preživim 
sebe in otroke. Odgovorni morajo 
odgovarjati za posledice. Delavci 
naj bi ostali na cesti, drugi kupec pa 
bi za malo denarja odkupil p(xijetje. 
Tokrat btimo vztrajale do konca." 

Delavke bodo do konca februar-
ja na brezplačnem dopustu, v tem 
času pa naj bi vodstvo podjetja, le-
narški izvršni svet in sindikat poi-
skali izhod za podjetje. Najverjet-
neje pa je, da se po 1. marcu vse de-
lavke ne bodo mogle vrniti na delo. 

Tekst in fotografije: 
Marya Slodnjak 

PTUJSKI GRAJSKI 
KOMPLEKS MAGISTER HERMAN RIGELNIK V 

• . Za rast b o p o t r e b n o Še n e k a j Razpis za IZ-
biro laejne- 34 PTUJSKO KURENTOVANJE: 

ga projekta S n e g korantov ni p r e p o d i l s t r a n 4 

• Z r r r r r T v H l a p a j e m e j i z d r u ž b e m h p o s e s t e v 
jugovzhodnega grajskega kom- c f r f l M fi 
pleksa se bo le pričela. Ptujski - o i f a i i o 
izvršni svet je na 138. seji sklenil, r ^ t e^mm*. r -k r%j t i . 
da se v U r a d n e m listu v naj PISMA BRALCEV STRST} 9 
krajšem možnem času objavi raz-
pis za izbiro najugodnejšega po OBISKALI SMO TOVARNO EME V 
nudnika za izdelavo projekta ure-
ditve. D O L A N A H : Cas in d e j s t v a b o d o 

tinskih storitev bodo pral ttko p o k a z a H s v o j e s t t a n 10 
poiskali z razpisom, vendar šele v v 
podokončan ju ide jn ihpro jek tov . TRZNI KAŽIPOT .....Stratl 11, 12 
Na ministrstvo za kul turo Repu-
blike Slovenije je izvršni svet pos OSEBNA KRONIKA LETA 1993: V 
lal tudi dopis glede morebi tnega 
denacionalizacijskega zahtevka S l U Ž b l O b Č a n a O d r O j S t V a d O S m i H 
za jugovzhodni trakt gradu. 

Ker bodo postopki trajali kar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Stratl 2 4 
nekaj časa, bo šla mimo še ena tu-

ristična sezona. OdkhH roparja s k o l e s o m s t r a n 2 4 
MG 
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Za rast bo potrebno še nekaj časa 
Na pustno nedeljo je bil v Ptuju 

tudi predsednik Državnega zbora 
Republike Slovenije mag. Herman 
Rigelnik in se ljubeznivo odzval 
našemu vabilu za pogovor. 

"Če pogledamo, kaj se je lani do-
gajalo v Sloveniji, lahko ugotovimo, 
da se nekatere razmere spreminjajo 
na boljše, predvsem na gospodar-
skem področju. V zadnjih mesecih 
leta 1993 je industrijska proiz-
vodnja porasla za nekaj odstotkov, 
kar je izjemno spodbudno. Za 
okrog pet odstotkov se je povečala 
produktivnost, s tem da se je brez-
poselnost žal še povečala. In kar je 
ta trenutek izjemno pomembno: re-
alno se večajo investicije. Najslabše 
je, da se brezposelnost še vedno 
povečuje. Upam, da se bo s proce-

som privatizacije, ki se je v tem ob-
dobju začel, letos stanje počasi sta-
biliziralo,da bomovletu 1994 dose-
gli morda vrhunec, zatem pa tudi na 
tem področju rast," je o trenutnih 
razmerah v Sloveniji na področju 
gospodarstva povedal mag. Her-
man Rigelnik. 

PARLAMENT DELA DOBRO 

Tednik: Kako dela parlament? 

Mag. Rigelnik: "Za parlament 
lahko rečem, da dela dobro. Izsvoje 
preteklosti sem navajen predvsem 
govoriti o kazalcih, ki kažejo na pro-
duktivnost. Na podlagi teh je parla-
ment v lanskem letu delal zelo do-
bro. Obravnavali smo okrog petsto 
zadev, od tega 260 zakonov. Spreje-
mamo zakonodajo, ki je kolikor to-
liko usklajena z evropsko. Slovenija 
tudi na zakonskem področju posta-
ja tudi na zakonskem področju 
kompatibilna z Evropo. Kar pa za-
deva leto 1994, veste, da nismo 
sprejeli podaljšanja ustavnega za-
kona, tako da nastaja neka prazni-
na, morda tudi manj pravne varnos-
ti, zato se bo Državni zbor trudil, da 
bi predvsem v prvem polletju - do 
konca julija - opravil razpravo in jo 
končal s sprejemom 60 najpo-
membnejših zakonskih projektov, 
ki zadevajo predvsem pravosodno 
vejo oblasti. Ko bomo to končali, 
mislim, da bo tudi parlament kot za-
konodajalec končal najpomemb-
nejši del poti v tranziciji Slovenije." 

Tednik: Kako preseči strankar-
sko delovanje in delovanje lobijev, 
da bi se lahko bolj uveljavila stro-
ka? 

Mag. Rigelnik: "Odločili smo se 

za parlamentarno demokracijo in v 
njej imajo stranke svoje mesto. Mis-
lim, da je prav, da v parlamentu arti-
kulirajo svoje poglede in interese. 
Bistveno slabše bi bilo, če bi do tega 
prihajalo na cesti. Tako pa je parla-
ment v tem trenutku mesto, ki ga 
morda Slovenke in Slovenci doživl-
jajo kot mesto prepirov. Moram 
reči, da parlament to ni, da pagre za 
razprave, ki so na eni strani poli-
tično, po drugi pa tudi strokovno iz-
jemno težke. Seveda si osebno 
želim, da bi v parlamentu bilo 
kanček več strokovnosti. To bomo 
dosegli takrat, kobomo tudi načrto-
vali delo z malo več predaha, tako 
da bodo delovna telesa lahko, ko 
bodo obravnavala različne teme, 
vključevala v obravnavo tudi stro-
ko. Upam, da se bo to zgodilo že v 

drugi polovici leta 1994, predvsem 
pa sem prepričan, da bo v letu 1995, 
kar zadeva parlament, stroka prišla 
bistveno bolj do izraza." 

Tednik: Vladi se pogosto očita, 
da nima gospodarske strategije 
oziroma daje brez programa na po-
dročju gospodarstva. Kakšno je 
vaše mnenje o tem? 

Mag. Rigelnik: "Nekateri spod-
budni rezultati na področju gospo-
darstva govore o tem, da smo v Slo-
veniji verjetno prebrodili tisto naj-
nižjo točko, dvomim pa, da lahko 
govorimo o tem, da smo že na poti 
neke rasti. Mislim, da bo za to po-
trebno še nekaj časa. Osebno sem 
prepričan, da kakršnakoli vlada že 
bistveno drugačnega programa kot 
sedanja ne more ponuditi." 

AFERAŠTVO JE SESTAVINA 
VSAKE DEMOKRACUE 

Tednik: Kako doživljate af-
eraštvo v Sloveniji? Tudi vas po-
skušajo vplesti. 

Mag. Rigelnik: "Aferaštvo je ses-
tavina vsake demokracije, saj če 
pogledate vse države, ki so v tranzi-
ciji, se pri njih dogaja podobno. Af-
ere so sestavina življenja tudi v 
državah zbogatodemokratičnotra-
dicijo, kot na primer v Italiji in 
Nemčiji. Slovenija kot mala država 
se s tem problemom še posebej 
srečuje. Kar zadeva mene, me neka-
teri poskušajo vključiti v to af-
eraštvo s pisanjem t.i. civilne inicia-
tive. Gre za relativno preprosto za-
devo, da sta v Sloveniji pravzaprav 
možni dve opciji: ali ta evolucijska, 
razvojna, ali pa revolucionarna. Pri 
tem se delimo na dva dela. Jaz bom 

vednozastopal pot razmeroma nor-
malne preobrazbe, ker mislim, da 
ima Slovenija že preveč revolucio-
narnih preobrazb." 

Tednik: Slovenija se preoblikuje 
tudi navznoter. Vemo, kiO bomo s 
tem dosegli? 

Mag. Rigelnik: "Ix)kalna samou-
prava je po osamosvojitvi eden 
ključnih in državnih projektov. Gre 
v bistvu za ločitev državnega siste-
ma od lokalne samouprave, za zakl-
juček nekega življenja, ki smo mu 
rekli komunalna samouprava. 
Upam,čeprav nekateri ugotavljajo, 
da parlament ni sprejel ustrezne za-
konodaje, da bo to potekalo kolikor 
toliko normalno. Da bodo procesi 
kljub temu tekli, je ključno 
predvsem to, da se je parlamentu 
uspelodogovoriti, da bodo maja re-
ferendumi, da bomo julija sprejeli 
zakon o okrožjih občin, da bomo 
septembra verjetno razpisali volit-
ve in konec leta izvedli volitve v 
občinske svete ter neposredne vo-
litve županov. Mislim, da bo preo-
brazba stekla, in je celo po svoje 
prav, da bo tekla od spodaj navzgor, 
da se država čim manj vtikuje, da 
manj predpisuje. Verjetno bo po-
trebno kaj reči - ali pa tudi ne, odvis-
no predvsem od volje in želje strank 
- o podaljšanju mandatov občin-
skim skupščinam. Žal je celotna 
razprava o lokalni samoupravi pre-
več pod vtisom dogajanj v Ljubljani, 
zato je to vprašanje v tem trenutku 
morda malo manj urejeno. Osebno 
sem s tem, kar smo naredili doslej, 
zadovoljen." 

PTUJ NI BIL NIKOLI VEZAN 
NA DRŽAVNE JASLI 

Tednik: Ptujčani imamo 
občutek, da je Ptuj vse bolj odrinjen 
od razvojne osi Slovenije. Kaj me-

nite vi? 

Mag. Rigelnik: "Mislim, da Ptuj 
ni bil nikoli vezan na državne jasli, 
kot je bilo marsikatero drugo mes-
to. Mi.slim,dase razvijav pravi sme-
ri. Prepričan sem, da bo tudi po pre-
strukturiranju, potem ko bo lokal-
na samouprava zaživela z vso 

močjo, da bo Ptuj živel svoje življen-
je - življenje mesta, ki mu je tako ali 
drugače dala korenine zgodovina; 
mesta, ki ima svojo tradicijo na go-
spodarskem, turističnem in na mar-
sikaterem drugem področju. Oseb-
no sem prepričan sem, da Ptuj čaka 
bistveno lepša prihodnost kot mar-
sikateri drugi del Slovenije." 

Tednik: Ob pustu naj bi bili vsi 
veseli. Kako ga vi doživljate? 

Mag. Rigelnik: "Reči moram, da 
sem bil izjemno vesel, da so bili ko-
rantivslovenskemparlamentu.Ko-
rante in pust razumem predvsem 
kot običaj, kjer se na nek način po-
skušajo pregnati zima in zli duhovi. 
In če je predvsem zadnji namen, da 
naj bi koranti pregnali zle duhove iz 
Slovenije, potem ne bi prišel v Ptuj z 
avtomobilom, prišel bi celo peš." 

ZA VEČ MODROSTI V POLI-
TIKI 

Tednik: Kaj vas poleg tega še 
osebno veseli? 

Mag. Rigelnik: "Da smo se izog-
nili katastrofi, ki seji žal niso mogli 
izogniti nekateri bivši deli Jugosla-
vije, Hrvatska in Bosna, da živimo 
relativno v miru, da smo vedno bolj 
sestavina Evrope, kot smo to ne na-
zadnje vedno bili, da se finančne in-
stitucije odpirajo v odnosu do Slo-
venije, da se počasi umirjajo tudi 
politične razmere, da se stabilizira 

Hermana Rigelnika je pred 
Mestno hišo pozdravil župan 
VotehRajhers soprogo. 

gospodarstvo, čeprav bi nekateri 
hoteli drugače. Po mojem bo zma-
galo tisto, kar bo danes naredil ko-
rant..." 

Tednik: Kaj pa si želite kot poli-
tik? 

Mag. Rigelnik: "Zanimivo 
vprašanje. Morda malo več mo-
drosti v politiki, pa malo manj kse-
nofobije in preganjavice." 

Tednik: Boste ostali v politiki? 

Mag. Rigelnik: "Ostal bom seve-
da do volitev, kaj pa bo potem ... 
Mislim, da je do takrat še dovolj 
časa, bomo videli." 

Majda Goznik 

Korant za Hermana Rigelnika. Foto: Langerholc 

Veliko možnostim oblil( 
zavarovanja premoženja 

Privatizacija Agisovih družb po-
teka počasi. S prodajo so doslej 
uspeli le v družbi tehnično-fizično 
varovanje, ki je bila ustanovljena 
kot samostojno podjetje • hčerka 
Agisa, podjetja v lasti Sklada za 
razvoj Republike Slovenije. Od 
prvega februarja letos je njen sto-
odstotni lastnik podjetje Inter Al-
arm iz Lenarta. 

Direktor Inter Alarma TFV Ptuj 
Maks Menoni je povedal, da je v 
novo firmo prešlo tudi vseh šest-
najst delavcev. Poslovno-tehnično 
so z Inter Alarmom iz Lenarta 
pričeli sodelovati že aprila leta 
1993. Skupaj so ustanovili računal-
niško podprt alarmno-intervencij-
ski center. Ta v bistvu pogojuje 
tehnično varovanje, saj je ob 
sprožitvi alarma potrebno primer-
no ukrepati. Klasično fizično varo-
vanje vse bolj izpodriva tehnika, ki 
je tudi zanesljivejša, saj ni odvisna 
od človeških slabosti. Dejstvo pa je, 
da jc potrebno tudi tehniko varova-

Maks Menoni 

ti. Skupaj s tehniko je varnost zava-
rovanega premoženja popolna. 

Inter Alarm TFV Ptuj je mlado 
podjetje, ki se šele uveljavlja. 
Bodoče uporabnike poskušajo pre-
pričat i. da je najcenejše, če varovan-

je premoženja prepustijo podjetju, 
ki je za to usposobljeno in v celoti 
specializirano. Prepričani so, da bo 
v bodoče, ko bo premoženje olast-
ninjeno, skrb zanj bistveno večja. S 
temi vprašanj i se več ne bodo ukvar-
jali menežerji. Novim potrebam in 
oblikam varovanja pa se bo moralo 
prilagoditi tudi podjetje. 

Šestnajst zaposlenih skupaj s teh-
niko opravlja najodgovornejše na-
loge: dežurstvo v alarmnem centru, 
intervencije, obhodne poti, nadzo-
rovanje bolniškega staleža, alkoho-
liziranosti, konkurenčne klavzule 
in drugo, kar nalaga zakon o varo-
vanju premoženja. Možnosti in 
oblik za varovanje premoženja je 
veliko. Maks Menoni je povedal, da 
lahkopri njihpremoženjezavaruje-
jo protivlomno, protiplinsko, proti-
požarno, proti iztoku vode, tehniko 
pa dajejo tudi v najem. 

Podjetje Inter Alarm iz Lenarta, 
ki je novi lastnik nekdanje Agisove 
družbe tehnično fizično varovanje 
danes varuje čez 1800 objektov v 
Sloveniji, od teh so nekateri nacio-
nalnega pomena. Skladno z dogo-
vori z zavarovalnicami in bankami 
je na osnovi predračuna možno za 
vgraditev alarmne tehnike najeti 
tudi kredit. Ker lahko pričakujemo, 
da zavarovalnice v bodoče ne bodo 
tako širokogudne, ko bodo iz-
plačevale odškodnine za poškodbe 
pri nezavarovanem premoženju, se 
podjetju obeta precej dela. Zavaro-
valnice že sedaj dajejo popuste, če 
jc nek objekt tehnično varovan z 
atestirano tehniko. Podjetje Inter 
Alarm T V F Ptuj ima A-teste 
tehniške fakultete Ljubljana. Za 
vgrajeno tehniko zagotavljajo eno-
letno garancijo; v tem času stroškov 
sevisiranja in vzdrževanja tehnike 
pogodbena stranka ne plačuje. 

MG 

BOSNA IN HERCE(;OVINA: 
Izročanje težkega orožja musli-
manskih insrbskihsil pod nadzor 
O Z N je bilo zaustavljeno že po 
prvem denvu. Radovan Karadžič 
je namreč zahteval, naj se musli-
manska pehota umakne s prvih 
obrambnih črt, general vojske 
BiH Jovan Divljak pa je te zahte-
ve takoj zavrnil. Nadaljnja poga-
janja vse do nedelje niso bila 
mogoča, saj Srbi niso prišli. Od 
minulega četrtka, ko je začelo 
veljati premirje, pa v Sarajevu le 
vlada krhki mir. Najhujši lwji so 
sedaj po osrednji Bosni in pri 
Bihaču. 

V soboto se je končal zadnji 
krog ženevskih pogajanj o rešitvi 
krize v BiH, vendar brez bistve-
nega napredka. Srbi so namreč 
zgroženi zaradi ultimata Nata, ki 
je napovedal, da bo srbske 
položaje nad Sarajevom bom-
bardiral, če do prihodnje nedelje 
ne bodo umaknili težkegaorožja. 
Muslimanska stran pa še naprej 
poudarja, da je pripravljena na 
sporazum o reorganizaciji 
države pod zaščito OZN. Vztra-
jajo z zahtevo o združeni Bosni, 
vendar razdeljeni na tri etnične 
države, v kateri bi Muslimanom 
pripadala tretjina ozemlja. Dobi-
li bi radi 15 območij, ki so trenut-
no pod srbsko ali hrvaško oblast-
jo, še posebej sporno pa je po-
dročje okoli Zvornika. 

SOMALIJA: Do konca mese-
ca naj bi iz te države odšli vsi 
predstavniki modrih čelad OZN. 
Po državi so razbojniške tolpe 
pogosto napadale sile OZN, zato 
njihovo bivanje ni več varno, še 
posebej potem, ko je glavna pot 
do prestolnice Mogadiš na več 
mestih prekinjena in nevarna za-
radi divjanja številnih obo-
roženih skupin. 

SRBIJA - HRVAŠKA: Odnosi 
med Zagrebom in Beogradom so 
se otoplili, kar napoveduje tudi 
namera hrvaške oblasti, da bo 
med prvimi mednarodno prizna-
la Z R Jugoslavijo. Obe državi 
bosta še v tem mesecu odprli 
državna urada, ki naj bi prerasla v 
veleposlaništvi. Državi bosta po-
novno vzpostavil i telekomunika-
cijske povezave, ki so prekinjene 
vse od septembra 1991. Med dru-
gim bodo odprli tudi nekdanjo 
cesto Bratstva in'enotnosti med 
prestolnicama. Jugoslovanski 
veleposlanik v Zagrebu naj bi 
postal Veljko Kneževič, kije nek-
daj v Kninski krajini organiziral 
delo srbskih medijev, nato pa se 
jeumaknilv Beograd. Hrvatizdaj 
računajo, da bo ravno on lahko 
odigral pozitivnovlogovodnosih 
med hrvaškimi Srbi in hrvaško 
oblastjo. 

ITALUA: Potem ko je sodstvo 
temeljito prevetrilo politične 
stranke in njihovo vpletenost v 
nečedne in tudi mafijske posle, 
mu politiki zdaj vračajo udarec. 
Vse glasneje je slišati, da se 
sodišča preveč vmešavajo v poli-
tiko. Pojavili so se celo predlogi, 
da sodniki dva tedna pred volit-
vami ne bi smeli objavljati rezul-
tatov svojih preiskav. Volilna 
kampanja se namreč niti ni 
začela, sodniki pa že pošiljajo v 
zapor znane osebnosti in tako 
bojdavplivajo na politiko. Konec 
tedna so na primer zaprli Paola 
Berlusconija, televizijskega mo-
gotca, ki vstopa v politiko, in ob-
javili, d a j e Komunistična partija 
Italije dobivala ogromne pod-
kupnine. Sodniki pa politikom 
odgovarjajo, češ da delajo po za-
konih in da tistih, ki imajo čisto 
vest, ni treba biti strah. Vendar 
pa je nekaj vodilnih ljudi v sodst-
vu hkrati tudi izjavilo, da so neka-
teri preiskovalni sodniki prema-
lo natančni in bi morali bolje pre-
misliti, kdaj zaukažejo pripor. 

Pripravila: DLŽ 
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711 MILIJONOV TOLARJEV ZA NALOŽBE 

v enajstih mesecih prejšnjega leta je bilo v ptujski občini v naložbe 
za osnovna sredstva izplačanih več kot 711 milijonov tolarjev ali za 
48,2odstotkavečkotvenakemobdobjulela l992.0dtegasoznašale 
gospodarske investicije 69 odstotkov ali 490,7 milijona tolarjev, ne-
gospodarske 220,6 ali 31 odstotkov, stanovanjske pa le 0,1 odstotka 
oziroma 0,4 milijona tolarjev. V strukturi plačil za gospodarske in-
vesticije zavzemata največji delež komunalna dejavnost in urejanje 
naselij, sledita pa trgovina in industrija. 

SEJEM MODE JESEN -ZIMA 94/95 
Včeraj so na Gospodarskem razstavišču v Ljubljani v organizaciji 

ljubljanskega sejma odprli sejem M O D A JESEN - ZIMA 94/95. Na 
že 41. slovenskem sejmu konfekcije, modnih tkanin, pletenin, 
usnjene in krznene konfekcije ter galanterije, modnih dodatkov in 
nakita, se bo do sobote predstavilo čez 230 domačih in tujih rzas-
tavljalcev. Posebej velja opozoriti na predstavitve mladih o modi, ko 
bodo svoje videnje mode predstavili študentje katedre za oblik-
ovanje tekstila na Fakulteti za tekstilno tehnologijo ter dijaki petih 
srednjih šol s področja tekstila in usnjarstva iz Kranja, Ljubljane, 
Domžal, Kočevja in Idrije. Mcxlne tedence bosta predstavila tudi 
Ars Vivendi in Ljubljanski sejem. Modo za jesen in zimo 94/95 si 
bomo lahkoogledali tudi na številnih modnih revijah. Ptujskih pred-
stavnikov tokrat na sejmu mode ne bo. 

ZDRAVNIKI IN ZOBOZDRAVNIKI O BOLEČINAH 
Nocojšnje predavanje zdravniškega društva Ptuj - Ormož bo po-

tekalo v sodelovanju s farmacevtsko tovarno Krka. Na njem bodo 
govorili o treh temah: bolečini, Krkinih analgetikih in izkušnjah ptu-
jske bolnišnice pri zdravljenju pooperacijskih bolečin s tramadolom. 
Predavali bosta dr. Majda Šarman - Žagar in dr. Simona Pregelj. 

P T U J Č ^ ^ 

Prejšnjo sredo je bil v Ljubljani posvet predstavnikov zdravih mest 
Slovenije, ki se vključujejo v slovensko mrežo zdravih mest. Ptuj je 
sicer eden najmlajših članov, z dejavnostjo na tem področju pa je 
prehitel druge. Glede na dosedanje aktivnosti pričakujejo Ptujčani 
večjo podporo ministrstva za zdravstvo oziroma dr. Božidarja 
Voljča, ki ni našel časa, da bi se udeležil ptujskega sejma Mini 
Paracelsus. 

V MAJŠPERKU ŽELIJO ŠE DRUGEGA ZDRAVNIKA 
Krajani Majšperka si že dolgo prizadevajo, da bi v njihovi 

zdravstveni postaji zaposlili še drugega zdravnika. Njihova želja in 
potreba je upravičena, saj jim drugi zdravnik pripada tudi glede na 
zdravstvene standarde. Ker pa se sprejeti standardi postopno 
uresničujejo tako s strani Zavoda za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije kot Ministrstva za zdravstvo, bodo morali še nekaj časa 
počakati. Ob tem iz zdravstvenega doma Ptuj opozarjajo še na 
kadrovske probleme. Izvršni svet bo o teh vprašanjih v kratkem 
razpravljal tudi na problemskem sestanku. 

Fj jENSKI TOREK V CIRKOVCAH 
Fašenk so pokopali tudi v Cirkovcah, kjer so na pustni torek 

popoldne v sončnem vremenu pripravili povorko skozi center vasi. i 
Poleg karnevalskih vozil iz posameznih vasi te krajevni skupnosti so ; 
nastopili orači iz Lancove vasi, koranti s Ptujskega polja, maskirana i 
godba kidričevskega Taluma ter posamezne maske. (-OM) 

GOVORI SE... 
... DA je poleg navadnih ljudi 

zadnji teden tudi in predvsem ptuj-
ske direktorje popadla kurentoma-
nija. Podrejeni - delavci sedaj po 
fašenku pričakujejo, da se jih bo 
končno lotila tudi dobičkomanija. 

... DA se župan (sedanji ptujsko-
občinski) resno pripravlja na ob-
dobje po preobrazbi občin. Če ne bo 
župan v eni od novih lokalnih skup-
nosti, bi morda želel biti novinar. V 
zadnjih govorih se je že preiskusil 
rubriki Govori se... 

... DAso občinski delavci-tisti, ki 
so bili maskirani na pustni dan 
lahko odšli z dela ob 10. uri. Vodstvo 
je sicer delalo naprej. Mimo, brez 
pritiska maskiranih (morebiti) sin-
dikalistov, ki kar naprej gnjavijo za 
večjeplače. 

... DAse želijo s Ptujem bratitiraz-
J na evropska mesta. Avstrijci pa so 

prišli v Ptuj v nepravem času, ko pri 
nas praznujemo fašenk. Kdo v total-
ni maškeradi naj, recimo, sprejme 
delegacijo iz mesta Hartberg, da bi 
potem ubogi Avstrijci vedeli, kdo so 
njihovi bratje ? Njim torej sporočilo: 
Če nas imate radi, pridite po pustu. 

... DA je občinska vlada slavila na 
samo pustno nedeljo 3. rojstni dan. 
Zagotovo vemo, da jim je čestitala 
naša firma v podobi MG, klima v tor-
bici še buteljko. Žal našidragivladni 
ljudje ne bodo dočakali prihodnjega 
pusta (gfej zakon o lokalni samou-
pravi). 

VIDI SE... 

... DA se Radio-Tednik pripravlja 
na poročanje iz državnega parla-
menta. V ogenj dogovarjanja je bila. 

povsem nemaskirano, poslana Maj-
da. Rigelnik je rekel DA, naši ste! 

... DA je projektni teden o pustnih 
običajih v Markovcih povsem uspel. 

Kako tudi ne, ko je v njem ustvarjal-
no sodeloval celo bradati ravnatelj 
osnovne šoJe. Pa tudi njegov diri-
gent. 

... DA si znani ptujski enolog ne da 

soliti pameti, ko gre za pijačo. Kopa 
gre za hrano, ponižno je iz roke novi-
narki. 

Predavanje za kmetovalce 
v soboto, 19,februarja, se pričnejo predavanja o dopolnilnih dejavnos-

tih na kmetijah, na katerih pričakujejoorganizatorji-Kmetijska svetovalna 
služba občine Ormož - v glavnem ženske. Prvič bodo v Ivanjkovcih pris-
luhnile predavanju o zdravi prehrani, enako predavanje pa bo 21. februarja 
za ženske iz tomaževske krajevne skupnosti, ko bodogovorili še o Sloveniji 
2000 in raku. Ta tema in predavanje o bolečinah v križu tero krčnihžilah bo 
23. februarjav Ormožu. 22. februarja pa bo vormoški zadružni dvorani pre-
davanje o možnostih uvajanja različnih dopolnilnih dejavnosti na naših 
kmetijah. (VT) 

Pogled na jug 
v slovensko-hrvaških odnosih 

s e j e obrni lo na bolje. Prejšnji te-
den sta predsednik slovenske vla-
de dr. Janez Drnovšek in pred-
sednik hrvaške vlade Nikica Va-
lentič podpisala šest pomembnih 
meddržavnih sporazumov in do-
kazala, da je moč odnose med 
državama urejat i tudi po kosih -
najprej tam, kjer ni večjih proble-
mov in so rešitve r azmeroma 
lahke, in po tem pri težjih 
vprašanjih. Seveda bi bilo najs-
labše, če ne bi reševali ničesar. 
Pragmatične poteze dr. 
Drnovška in Valent iča so zato 
obetavne in pomeni jo opuščan je 
doslej znanihglasnih in včasih kar 
prevladujočih tez na slovenski in 
hrvaški strani, da bi bilo t reba 
hrvaško-slovenske odnose ureja-
ti zgolj v "paketu", tore j v celoti, 
kar pa je prakt ično pomeni lo 
mečkanje, puščanje vnemar 
čedalje več zadev, ki so se spre-
minjale v nove nesporazume in 
spore. 

Seveda je p o m e m b n o , da sta 
oba predsednika j a sno in realis-
tično locirala tudi vse težavnejše 
"aloge, ki še stoji jo pred o b e m a 
državama, pri č emer je zagotovo 
^ ospredju določanje morske 
"leje v Piranskem zalivu in meje 

na Trd inovem Vrhu ter ure janje 
zadev v zvezi z dolgom Ljubljan-
ske banke na Hrvaškem. Obe 
strani sta se dogovorili, da bosta 
vsa sporna vprašanja urejali mir-
no, s t rpno in s t rokovno. 

ZAKAJ ZASTOJI? 

Z d a j seveda nima pomena ugi-
banje , katera od obeh strani je 
bolj kriva za dosedan je zastoje pri 
ure janju slovensko-hrvaških 
vprašanj . Vsekakor pa je res, da 
sta obe vladi po vsakokratnih zas-
tojih in blokadah preveč oklevali, 
dopuščali razraščanje različnih 
ekstremizmov in prepočasi iskali 
nove rešitve. T o pa tudi pomeni , 
da pri posameznih skupnih pote-
zah nista dovolj upoštevali vseh 
realnih notranj ih protislovij in sil-
nic v obeh državah. Z d a j se, reci-
mo, v zvezi v odbi to ratifikacijo 
slovensko-hrvaškega sporazuma 
o gospodarsko-f inančnem sode-
lovanju, ki sta ga pred dvema le-
toma podpisala takratni predsed-
nik slovenske vlade Lojze Peterle 
in takratni predsednik hrvaške 
vlade dr. F r an jo Gregurič , tudi v 
Sloveniji govori že bolj določno, 
da je takrat ta sporazum znot ra j 
T u d m a n o v e H D Z miniral t ako 
imenovani "hercegovski lobi", s 

katerim imajo znot ra j H D Z tudi 
s icervsevečtežavzaradi njegove-
ga radikalizma. Po emtakem ni 
šlo zgolj za "nemoralno in dvojno 
igro celotne HDZ" , kot se je to 
nekaj časa poenostavl jeno prika-
zovalo v Sloveniji. Tudi ni moč 
kar tako trditi, da je usoda 
hrvaško-slovenskih odnosov od-
visna od takšnih ali drugačnih 
"grimas na obrazu gospoda 
Tudmana" , ki naj bi, kot pišejo 
nekateri , do sedaj r edno vsaj en-
krat tedensko ošvrknil svoje se-
verne sosede. 

ZASUK V 
ŠTIRINAJSTIH DNEH 

Z d a j oba predsednika vlad go-
vorita o novem obdobju v 
hrvaško-slovenskih odnosih. Va-
lentič in Drnovšek sta tokrat po-
kazala, da je moč v štirinajstih 
dneh marsikaj , kar je videti 
nerešljivo in krizno, spremenit i v 
pozitiven tok. Še pred štirinajsti-
mi dnevi so v slovenskem mi-
nistrstvu za zunanje zadeve govo-
rili, da ob srečanju Drnovška in 
Valentiča ni moč pričakovati 
podpisa kakšnega meddržavnega 
sporazuma, ker naj bi bila razlika 
med rešitvami, ki jih predlagata 
obe državi, prevelika. Predsedni-

ka vlad pa sta demant i ra la te 
črnoglede napovedi. 

Morda je še pomembne je od 
tega to, da v zadnjih dneh na no-
beni strani ni bilozaslediti ponav-
ljanja radikalističnih komenta-
torskih stališč, ki vidijo v pogovar-
janju med Slovenijo in Hrvaško 
samo izgubo časa. Prav tako tudi 
hrvaška uradna stran ni poskrbe-
la za nobeno nepr i je tno doda tno 
negativno presenečanje , k i je bilo 
- kot pravijo v Sloveniji - skoraj 
obvezni spremljevalec malodane 
vseh pozitivnih hrvaško-sloven-
skih pogovorov. 

Dr. Janez Drnovšek je ob 
začetku tedna v Zagrebu dejal, da 
se mu zdi, da je vzpostavljeno s 
Hrvaško pravo sodelovanje in 
zaupanje , Nikica Valentič pa, da 
gre za pomemben korak pri ure-
janju slovensko-hrvaških odno-
sov. 

SRBI 
HOČEJO OPRAVIČILO 

Po dolgotra jnem obotavljanju 
in celo dokazovanju, d a j e za Slo-
venijo najbolj perspektivno, če 
povsem politično in gospodarsko 
obrne hrbet nekdan jemu jugos-
lovanskemu jugu, sta se zunanji 
minister Peterle in ministrski 
predsednik dr. Drnovšek (vsak 
zase in z nekaterimi odtenki) 
opredeli la za vzpostavljanje od-
nosov s tako imenovano Zvezno 

republiko Jugoslavijo, pri č emer 
je Drnovšek poudari l , da Sloveni-
ja pri tem ne more prehitevati 
m e d n a r o d n e skupnosti . Sloven-
ske izjave o pripravljenosti na 
kontakt i ranje s S rb i j e najbrž izz-
valo več stvari. V Sloveniji so s 
p resenečan jem sprejeli novico o 
pospešenih stikih med Hrvaško 
in Zvezno republ iko Slovenijo ter 
napoved vzpostavitve uradov 
obeh držav v Beogradu in Zagre-
bu. Slovensko zunan je ministrst-
vo je takšno sporazumevanje 
podprlo , vendar pa je bilo zaradi 
tega "doma" de ležno kritik. 

M e d n a r o d n a skupnost Slove-
niji že dolgo očita n jeno pre-
m a j h n o politično navzočnost in 
iniciativnost pri reševanju pro-
blemov v zvezi z nekdan jo Jugos-
lavijo, kar pomeni , da kritizira 
n jeno doktri no o bežanju z Balka-
na. Predsednik države Milan 
Kučan je nedavno kritično govo-
ril o "nepripravljenosti Slovenije 
na čas, ko na Balkanu ne bo več 
vojne". Po svetu, predvsem pa po 
Evropi se gospodarstva večina 
držav pripravljajo na čas po tej 
vojni, pravi Kučan in ne razume, 
zakaj Slovenija tega ne bi upošte-
vala in se na to ne bi pripravila. 

Na srečo vse skupa j vendar le n i 
tako hudo. Mnogi v gospodarstvu 
- kljub drugačnim političnim ve-
trovom in kljub temu da se mora-
jo krvavo boriti za preživetje z 

osvajanjem novih svetovnih trgov 
- vendarle še napre j ohranja jo , če 
n ičdrugega vsaj osebne st ikezgo-
spodarstveniki iz nekdanje Ju-
goslavije in tudi drugače pripravl-
j a jo teren za čas, ko bi bilo pojav-
l janje na teh tržiščih spet realno. 
Takšnega počet ja politiki očitno 
niso navajeni. Na jp re j so vsako 
misel o sodelovanju z jugom pro-
glašali za problemat ično, še pred 
nedavnim so preprečili prihod v 
Slovenijo srbskim kulturnim sku-
pinam, ki se sicer niso nikoli šovi-
nistično eksponirale , zdaj pa tako 
re koč s fa n fa r a m i ozn a n j aj o svojo 
pripravljenost na sodelovanje s 
Srbijo. Običa jno se novo sodelo-
vanje med državami, ki ju 
spremlja toliko predsodkov in 
slabih izkušenj (vsaj kar zadeva 
slabe slovenske izkušnje s Srbijo), 
pora ja s t a jno diplomacijo in 
začenši s točkami, ki so na jmanj 
sporne , ne pa z javnimi deklaraci-
jami . Z a t o niti ni čudo, da so Srbi 
znova začutili svojo prednost in 
se ta koj odzva 1 i s svoj im i pogoj i za 
sodelovanje . Sicer pa je srbski in 
jugoslovanski zunanji minister 
zahteval, na j se Slovenijaopraviči 
Zvezni republiki Jugoslaviji, ker 
je pred dvema letoma odbila njen 
predlog za medsebo jno prizna-
vanje in normalizacijo odnosov. . . 
Oč i tno v Srbiji pozabl ja jo, da so 
takrat dobili pojasnilo, zakaj kaj 
takšnega ( takra t ) ni bilo mogoče. 

Jak Koprive 
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Sneg korantov ni prepodil 

čeprav so si pustne prireditve 
na ptujskem območju v glavnem 
podobne, je letošnji karnevalski 
Ptuj prinesel kup osvežitev in pri-
jetnih novosti. Karnevalski 
šotor, ki so ga organizatorji pos-
tavili za ptujsko pošto, je zagoto-
vo zadetek v črno, čeprav je bilo 
sprva težko verjeti, da bo preseli-
tev glavnine pustnega vesel-
jačenja z mestnih trgov in ulic v 
zaprt prostor sploh uspela. Pa je, 
še kako, saj so bile v glavnem vse 
pustne prireditve od 5. do 
vključno 15. febniaija zelo dobro 
obiskane. Posebej je uspel velik 
karnevalski ples na pustno sobo-
to, ko so morali goste (tudi mas-
kiranee) zaradi pomanjkanja 
prostora celo odklanjati. Sneg in 
mraz sta na pustno nedeljo mar-

sikoga grenko presenetila - kar-
neval v Cerknici so zaradi tega 
celo odpovedali. Organizatorjem 
ptujskega kurentovanja, koran-
tom in drugim pustnim likom to 
še na misel ni prišlo. Obisk os-
rednje popoldanske karnevalske 
parade je bil zaradi snežnega 
meteža sicer nekoliko okrnjen, a 
kurentovanje 1994 je glede na 
razmere uspelo tako po število 
nastopajočih kot po številu obi-
skovalcev. 

Na čelu nedel jske povorke so 
gledalce pozdravili kopjaši iz 
Markovcev, za njimi trije koranti , 
na to pa ptujski župan Voj teh 
Ra jhe r , k i j e s soprogo vzdržal na 
kočiji s konjsko vprego do konca 
karnevalske povorke. Mažore tke 
so se mars ikomu zasmilile v d n o 

srca, saj so revice korakale in telo-
vadile s kratkimi krilci. Ptujski 
godbeniki pa so ver je tno vedeli, 
da bo hladno, saj so se maskirali v 
snežene može in d ruge like. Pri-
j e tno osvežitev karnevala je bil 
zagotovo vlak Ptujčan z maskira-
nimi otroki. 

Sledili so nastopi v glavnem 
znanih domačih in štirih tujih fol-
klornih skupin. Pozdravili smo 
folkloriste iz Lx)vrenca, orače iz 
Leskovca, pokače h Podlehnika, 
folkloriste iz ptujske bolnišnice, 
krampuse, živopisane liške mas-

Or. Bruno Ravnikar, predstavnik medna-
rodnega združenja organizatorjev fol-
klornih in etnografskih prireditev ClOFF: 
"Kurentovanje ste lepo izpeljali..." 

ke, folkloriste z Destrnika, ko-
ran tom podobne berchte iz so-
sednje Avstrije, orače iz Podleh-
nika, folklorno skupino Oljka, 
maskirane godbenike kidričev-
skega Taluma, e tnografsko sku-
pina iz dal jne Litve, p lohar je iz 
Cirkovc, e tnografsko pus tno sku-
pino iz Romuni je , folkloriste iz 
Dolene , velike in male orače iz 
Lancove vasi, godbo na pihala iz 
Podlehnika, klado s Spodnje 
Poslkave, žejanske zvončai je iz 
okolice Opat i je , ki so kljub snegu 
nastopili v kratkih mornarskih 
majicah, lucije in folkloriste iz 
Lancove vasi, zacheose iz Švice z 
lesenimi maskami ter seveda šte-
vilne korante iz Ptuja in okoliških 

vasi. 

ZLATI ZVONEC KO-
RANTOM IZ S P U H U E 

Vse nastopajoče in zbrane na 
Mes tnem trgu, posebej predsed-
nika Državnega sveta H e r m a n a 
Rigelnika z družino ter 
ormoškega župana Jožeta 
Bešviija je takoj po koncu povor-
ke pred Mes tno hišo nagovoril 
ptujski župan Voj teh Ra jher . V 
satiričnem stilu je tokrat bolj po 
pustno spomnil na to in ono, o 
čemer se t renu tno govori med 
občani in občinarji , vsem nasto-
pajočim in obiskovalcem pa s e j e 
zahvalil za udeležbo. 

Dr. Bruno Ravnikar in T o n e 
Brglez sta nastopajočim skupi-
nam izročila posebno karneval-
sko priznanje, predsednik ptuj-
ske občinske vlade Barnko Bru-
men pa je skupini korantov iz 
Spuhlje izročil tradicionalni zlati 
zvonec. 

SODELOVANJE S 
CIOFF OBETA 

Dr. Bruno Ravnikar, predstav-
nik mednarodnega združenja or-
ganizatorjev folklornih in etno-
grafskih prireditev C I O F F , je 
letošnje kurentovanje ugodno 
ocenil ter za Tednik povedal: 
"Kurentovanje je izredna priredi-
tev in je kljub slabemu vremenu 
tudi letos lepo uspela. Nastopa-
joči obiskovalci so dokazali, da 
jim to kurentovanje pomeni iz-

r edno veliko. Kar se tiče vsebine, 
menim, d a j e v bodoče po t rebno 
dogradit i predstavitev kulturnih 
programov posameznih pustnih 
skupin. Letos je bilo v P tu ju pet 
tujih skupin: Litovci, romunski 
Madžar i , Svicaiji, Avstrijci in 
Hrvati . Njihove programe, ki so 
vsekakor zanimivi po vsebini- in 
videzu, bo t reba v bodoče bol je iz-
koristiti in jih m o r d a prikazati še 
na kakšni spremljajoči prireditvi. 

Gosto l jubnost Ptujčanov je 
znana in ji ni ka j oporekat i , mor-
da bi potrkal le na pus tno vživl-
j an je občanov; ne vem, ali sem le 
tako slabo opazoval ali pa je med 
obiskovalci res bilo malo maski-
ranih. Veste , d rugod po svetu je 
to še bolj doživeto, vse mes to živi 
s karnevalom. 

Cioff omogoča nove oblike so-
delovanja na karnevalih, a je šele 
sedaj pričel vključevati v svoj pro-

gram pus tne maske in se pojavlja-
jo začetne težave." 

T o n e Brglez, član organizacij-
skega in predsednik odbora za 
folklorne dejavnosti letošnjega 
kurentovanja , je bil vesel in za-
dovoljen z letošnjimi novostmi, ki 
so poživile kurentovanje , saj 
meni, da so se dobro obnesle. 
Kljub temu so se takoj po pokopu 
pusta spet sestali, temel j i to anali-
zirali doga jan je , da bodo do 35. 
kurentovanja vse slabosti lahko 
odpravili . 

PUSTA SMO POKOPALI 

Seveda pa konec nedeljske 
karnevalske povorke še ni bil ko-
nec pustih norčavosti in priredi-
tev. Še isto večer je s taro in mlado 
v karnevalskem šotoru razvesel-
jevali Alfi Nipič s svojimi muzi-
kanti. V ponedel jek dopoldne so 
v šotoru zarajali maskirani otroci 
iz vrtcev, popo ldne pa je bilo kot 
običa jno ra jan je o t rok. 

Zadnj i karnevalski dan - na 
pustni torek - so mnogi v službah 
bolj s labo delali (če so to sploh 
počeli), več ina j ih je delovnomes-
to zapusti la že okrog poldneva. 
Ž ivahno je bilo v karnevalskem 
šotoru, k jer so se na zadnjem 
pus tnem ra janju zbrali učenci 
osnovnih in srednjih eol 

Pusta smo pokopali na popol-
danskem zaključku karnevala. 

M. Ozmec 

Ptujski župan In In njegova soproga sta se v povorki peljala na kočiji s konjsko vprego. 

Kljub mrazu in snegu so žejanski zvončarji vzdržali kar v kratkih majicah. 

Eno redkih karnevalskih vozil se je lotilo obrambnega tolarja. 

Zlati zvonec letos za korante iz Spuhlje. 

V karnevalskem šotoru je bilo topleje in prijetneje, sicer pa vsak dan kaj novega. 

Čez trideset skupin z dvesto maskami 
K U U B SLABEMU VTIEMENU SOLIDEN OBISK • VELIK ETNOGRAFSKI POMEN PRIREDITVE 
* S K L A D A T E U LOJZE LEBIČ PREDAL DOMAČINOM SVOJE DELO KORANT 

Etnografsko društvo Korant je 
v nedeljo popoldan pripravilo in 
izvedlo že tretji Fašenk v Markov-
cih, ki prerašča v tradicionalno 
prireditev, katere etnografsko 
vrednost priznavajo In pozdravl-
jajo tudi strokovnjaki, obisko-
valci pa z dobrim obiskom doka-
zujejo, da radi pogledajo letos še 
posebej razigrane pustne šege in 
like v njihovi izvirni podobi - ko 
hodijo od hiše do hiše in ko na 
dvoriščih zaorjejo orači, za-
plešejo ruse, se oglasijo kurike in 
kotiči ter s pesmijo zaželijo vse 
dobro vile. 

Domačini so se izkazali z daro-
vanjem jajc, klobas, krofov in do-
bre kapljice. V r h u n e c pa so seve-
da tudi tokrat bili korant i , ki so v 
nedeljo imeli kaj odganja t i , ker je 
bila čisto prava zima, saj je sneg 
močno naletaval, veter pa prav 
hudo in mrzlo zavijal. O d 
kmečkega mlina v Zabovcih so se 
številni obiskovalci pomikali sku-

pa j s pustnimi liki in skupinami 
proti cerkvi sv. M a r k a in na to 
proti zadružnemu d o m u in šoli. 
T a m je letošnji Prešernov nagra-
j enec skladatel j Lojze Lebičorga-
nizator ju podari l par t i tu ros imfo-
ničnesui te Korant . 

Ra2^'eseljivoje, da so sev doga-

jan je še številčneje kot lani 
vključili šolarji, ki so se ves minuli 
teden na nedeljski fašenk temelji-
to pripravljali v šoli. Fašenk si je 
tudi tokrat ogledala skupina štu-
dentov e tnograf i je z l jubljanske 
Filozofske fakultete . 

DLŽ 

Fotografiral Aleš Gačnik 

Razigrane skupineln gostoljubni domačini 
Mraz in sneg sta v soboto 

spremljala prvi pustni karneval v 
Cirkulanah. To pa ni skazilo 
pustnega veselja Cirkulančanov 
in okoličanov, ki so toplo pozdra-
vili nastopajoče. Trideset skupin 
zokrogdvesto maskami sijeogle-
dalo okrog tisoč obiskovalcev. 

Čeprav letos še niso uspeli do-
biti izvirne haloške maske ,s kate-
ro bi se predstavljali na folklornih 
prireditvah v drugih krajih, so or-
ganizatorji - Turist ično društvo 
Cirkulane in, turistični krožek na 
OŠ Cirkualne - zadovoljni. D o 
pr ihodnjega pusta bodo želeno 
masko zagotovo dobili. Haloško 
območje je po trditvah slovenskih 
etnologov z maskami izredno bo-
gato, le obuditi jih je t reba. 

Najboljše maske so nagradili, 
vsem nastopajočim pa so izročili 
tudi praktične nagrade. Komisija 
je pivo mesto dodelila kopačem 
iz Malega Okiča, Slatina, drugi so 

orači iz Malega Okiča, tretj i ko-
ranti in pokači^ iz Podlehnika , 
četrti svatje iz O Š Cirkulane, peta 
pa bila skupina, ki je prikazala 
delo na haloških hribih, prav tako 
iz os-novne šole. Organizaci jo in 

izvedbo karnevala v Cirkulanal 
je omogoči lo čez trideset spon 
zorjev, med njimi f i rma E m e i: 
Dolan , ptujski izvršni svet in kra 
jevna skupnost Cirkulane. 

MG 

Kopači iz malega Okiča - najboljša skupina prvega pustnega karnevala v Cirkulana 
Foto: Kosi 
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ZGODOVINA REUGHE ZAMIADE 
Konec srednjega veka in 

začetek novega je bil čas pogum-
nih mornar jev in odkri t i j novih 
dežel, čas nove umetnost i , izu-
mov in tudi s p r e m e m b družbenih 
odnosov. 

Življenje ljudi se je poš teno 
spremenilo. D e n a r je bil 
ponovno v obtoku in trgovina je 
že pošteno delovala. Meščani , ki 
si niso pustili ukazovati od nik-
ogar, so se pučutili svobodni in 
neodvisni kakorvčasih v Atenah . 
Ljudje so postajali izobraženi, 
razgledani in novih nazorov. Bili 
so veseli, polni življenja, take so 
postale tudi njihove obleke. Bile 
so tako lepa, da ... - oh, o tem se 
raje ne bi razpisala. Hiše niso bile 
več temačne , pač pa velike, svetle 
in bogato okrašene . 

T o j e bil čas, k i je koreni to spre-
menil ljudi ne le odzuna j , pač pa 
tudi odznotra j . L judje se niso več 
spraševali, ali si kristjan ali 
krivoverec, plemič ali t lačan, re-
ven ali bogat . . . Ljudi niso več so-
dili po tem, kaj so, ampak kakšni 
so-samostojni ,bis t r i , razumni ali 
veliko vedo. . . 

V s rednjem veku je bila 
središče doga jan ja Cerkev, sedaj 
pa to vlogo prevzame človek. 
Človek postane na jpomembne jš i 
element raziskovanja, 
preučevanja, umetniškega 
upodabl janja . . . 

UMETNOST IN ZNANOST 

Po razpadu Bizanca so se 
mnogi l judje preselili v severno 
Italijo. S seboj so vzeli največje 
bogastvo - knjige. T o je bila 
priložnost, da so l judje pričeli 
ponovno odkrivati , resnično 
odkrivati antiko. Z odkr i t j em an-
tike pa ne mislim le P la tona in 
Aristotela, pač pa tudi druge 
grške fUozote. 

Ljudje so se veselili življenja. 
Počutili so se kakor ponovno ro-
jeni, kot prerojeni ali po f ran-
cosko "renaissance" - in za to to 
obdobje v umetnost i imenu jemo 
preporod ali renesansa . Rene-
sansa s e j e začela v Italiji (1420), 
njen vpliv pa je kmalu prišel tudi v 

Franci jo in Nemčijo. 

S p r e m e m b e so se kazale tudi v 
slikarstvu in kiparstvu, ki ni bilo 
več tako togo, sveto in veličastno. 
Umetn ik i so ustvarjali bolj 
sproščeno, naravno, veselo , jasno 
in točno. Glavna tema je bila 
svobodno, razgibano človeško 
telo. In zopet sem se spomnila 
Aten . 

Povej mi, ali se še spominjaš 
Talesa? Preučeval je zvezde, 
spoznati je želel bistvo in sestavo 
vesolja, napovedal sončni mrk ... 
Tales je videl daleč, zelo daleč, 
toda še veliko bolj na široko se je 
odpr lo obzor je znanja približno 
2000 kasneje pred Leonardom da 
Vincijem (1452-1519) . 

Modros t znanstvenika in 
mojstrstvo umetn ika sta si podala 
roki z drznos t jo inženirja in izu-
mitelja. Stvaritelj "Zadnje 
večerje" je bil po rodu 
Florent inec (sever Italije), sin ce-
hovskega mojstra . Vajeniška leta 
je preživel v kiparski in zlatarski 
delavnici. 

Narisal je zamišljen obraz 
pre lepe ženske z do danes 
skrivnostno nerazrešljivim sme-
hl jajem ( M o n a Lisa). T o d a zra-
ven, na istem listu skice je 
nemirna roka Leona rda narisala 
osnutek za stružnico. Stružnico? 
Da , stružnico, Leona rdo je bil 
tudi (v{\^čcn inženir. 

Talesu se je Zeml ja zdela 
kakor okrogel otok sredi sve-
tovnega oceana , L e o n a r d o pa je 
dobro ločil Indi jo od Kitajske, v 
mislih je spremljal Kolumbove 
karavele in vedel je, da Zeml ja ni 
ploščat krog, marveč krogla. 

Tales je moral tam, kjer skozi 
j u t r an jo meglico ni mogel videti 
popo lnoma jasno, ugibati in 

ugibanjem tudi verjeti . Misleci 
srednjega veka so prisluškovali 
glasu prirode, toda redkokdaj so 
jo silili odgovarjati na vprašanja, 
r edkokda j so preverjali svoje 
domneve s preizkusi. 

Leona rdo pa ni bil tak. Ni se oz-
iral na znanost sodobnikov. Bi l je 
prvi človek, ki s e j e odločil, da bo 
vse stvari ugotovil in preveril oz. 
preizkusil. 

Če danes listaš po njegovih 
zapiskih, strmiš in kar ne moreš 
verjeti , kako je en sam človek mo-
gel toliko raziskati in spoznati, 
česar dotlej ni še nihče vedel ali 
hotel vedeti. Leonardo ni bil le 
umetnik, znanstvenik in tehnik 
svojega časa, pač pa je čas celo 
prehitel . Kako prehitel čas, ali je 
to mogoče? Poglej, Leonardo je 
risal in raziskoval možnost , kako 
zgraditi umetnega ptiča, torej 
nekakšen stroj, ki bi letel. Pre-
pričan je bil, da se bo to enkrat 
zgodilo. Kako prav je imel, ali ne? 
Človek je res "poletel", toda 
komaj 300 let kasneje. Leonardo 
je sanjal o skafandrih, padalih, 
strojih. . . 

Leonardo da Vinci 

Leonardo, kije bil precej pred svojim časom, je napravil načrte za 
šteilne nenavadne stroje, tudi za tank, padalo in neke vrste letalo. 

L ̂ Amfiparnaso je navdušil 
Renesančna madrigalna 

komedija Orazia Veccbie "L'Am-
fiparnaso" Je občinstvo v roman-
skem palaciju navdušila. An-
sambel Hortus Musicus iz 
Celovca je odigral pravcato com-
medio deli arte v stilu prave 
burke. 

Šestčlanski ansambel se je 
predstavil s številnimi vlogami: 
pevci so bili hkrati igralci in lut-
karji. V peteroglasni vokalni 
zasedbi so odpeli različne zgod-
bice v sočnem itali janskem jeziku 
in v precej zahtevni madrigalni 
pevski tehniki. Vsak pevec ima za 
seboj pevsko šolo, kar pa še ni 
porok za ub rano pet je v zboru. Iz-
vajalci so dokazali , da obvladajo 
vse prvine renesančne glasbe in 
da nosijo v sebi veliko muzikal-
nega čuta. U b r a n o in stilno 
dovršeno pet je so dopolnjevale 
instrumentalne medigre, ki jih je 
zelo na tančno in p re f in jeno zai-
grala solistka na posebni lutnji -
terobi. 

Glasbeni del predstave so 
dopolnjevale celopostavne lutke, 

jih je izdelala Breda Vari iz 
mariborskega lutkovnega 
gledališča, za oživitev likov pa je 
poskrbel gospod Vari . Toda 
'utke so resnično zaživele šele v 
rokah nastopajočih in pevci so 
dokazali, da so tudi odlični lut-
•^arji. Zgodbe o srečnih in 

nesrečnih ljubeznih so pripove-
dovali: star in zaljubljen možiček 
Panta lone , njegov požrešni 
služabnik Pedrol ino, hvalisavi 
dohtar , prevzetna Hor tenz i ja . . . 

Oživljanje madrigalne kome-
dije je trd oreh, ki so mu kos le 
pravi umetniki, in člani ansambla 
Hor tus Musicus so bili resnično 
vrhunski. 

Darja Koter 

Foto: Langerholc 

Predavanje 
Svoboda in 
odgovornost 

Drevi bo imel knjižnici 
o rmoške osnovne šole 
mariborski naslovni škof, 
mislec in humanist dr. Vek-
oslav Grmič pogovor na 
t emo SVOBODA IN 
ODGOVORNOST. 

VT 

Spominska razstava v počastitev Branka Zorca 

Ivan Brač iz Ptuja pripravlja spominsko razstavo v počastitev 
j anuar ja letos umrlega ptujskega kiparja Branka Zorca . S svo-
jimi deli, predvsem z malo plastiko - koranti, lukaricami, por-
t re tno plastiko - in drugimi deli se je t ra jno zapisal med 
uspešne kiparske ustvarjalce. S tem je naše kraje, ljudi in Ptuj 
predstavil tudi zunaj občine. O b spominski razstavi naj bi izšel 
tudi katalog. Razstavo in izdajo kataloga naj bi z denar jem 
podprl tudi ptujski izvršni svet. 

MG 

Godbeniki in mažoretke 
K u l t u r n e in g l a s b e n e prireditve v L e n a r t u ter okol ic i v z a d n j e m č a s u s svoj imi nastopi 

popes truje tudi S lovenskogor i šk i p iha ln i orkes ter . Njegov vodi te l j in us tanov i t e l j j e mladi g las-
ben ik Bojan Bezjak. 

"Pihalna godba ima v Lenar tu 
že dolgoletno tradicijo - nazadnje 
je delovala pred petnajst imi leti. 
S pridobitvijo članov v orkester 
nismo imeli težav, saj je na tem 
področju veliko dobrih instru-
mentalistov. Imamo pa tudi dis-
locirani oddelek Srednje glas-
bene šole Maribor , ki da je zelo 
dober kader. Godba ima tre-
nu tno osemindvajset stalnih 
članov," je povedal Bojan Bezjak. 

Pred kratkim so se izboljšale 
razmere za vadbo, saj zdaj vadijo 
na gledališkem odru v lenarškem 
D o m u kulture. Dobivajo se enk-
rat na teden, po potrebi pa tudi 
večkrat. Nadeli so si ime M O L ; s 
tem imenom želijo združiti sim-
boliko glasbe in tradicijo, saj je 
pred leti deloval Mestni orkester 
Lenar t . Kljub temu da je mol 
tonovski način, ki nosi v sebi 
nekaj žalostnega, je njihovo 
igranje toliko bolj veselo. 
Orkes te r poleg klasičnih god-
beniških skladb, igra tudi so-
dobno zabavno glasbo. 

V društvu Mol pa deluje ta dve 
skupini mažoretk, ki jih vodi 
Dragica Mihalič. Kljub temu da 
mora jo dekleta veliko vaditi, je za 
ples vedno več zanimanja . V 
mlajši in starejši skupini pleše 32 
osnovnošolk. Neka j časa so 
zaradi pomanjkan ja prostorov 
vadile na prostem, z odpr t j em 
nove telovadnice pa so dobile 
zaprt vadbeni prostor. 

Kot večina podobnih društev 

Slovensko goriški pihalni orkester pod taktirko Bojana Bezjaka. 

Starejša skupina lenarških mažoretk. Foto: Bojan Mihalič 

se tudi člani Kul turnega društva 
M O L ukvai ja jo s f inančnimi 
problemi. Z d a j so pridobili neka j 
sponzorjev, ki so prispevali dena r 

za nove obleke in rekvizite, ki j ih 
po t rebu je jo pri svojih nastopih 
mažore tke . 

MS 

Ptujski komorniki v Cankarjevem domu 
Na Večeru planinske 

pesmi, ki g a j e v veliki Gal-
lusovi dvorani Cankar-
jevega doma v Ljubljani v 
soboto, 5. februar ja , 
pripravila Planinska zveza 
Slovenije v počastitev svoje 
100-Ietnice, so se med sed-
mimi priznanimi sloven-
skimi pevskimi zbori s 
petimi pesmimi predstavili 
tudi člani Komornega 
moškega pevskega zbora iz 
Ptuja, ki ga vodi Franc 
Lačen. 

Na koncertu, ki ga je 
spremljalo tudi okoli 20 
ptujskih planicev, so nas-
topili še Moški zbor Lira iz 
Kamnika, ki ga vodi Mar-
jan Ribič, Koledniki iz 
Kamnika - Rok Lap, Janez 
Majcenovič in T o m a ž Pla-
hutnik. Oktet Vrtnica iz 
Nove Gorice, ki ga vodi 
Ivan Magnozzi, Zasavski 
lovski zbor, ki ga vodi Vik-
tor Dolar , Kvartet Spev iz 
Škofje Loke, ki ga vodi 
Stane Vidmar , ter Moški 
pevski zbor Vres iz Prevalj, 
ki ga vodi Al mira Rogina. 
Izbor pesmi je odlično 
opravil Miro Kokol, režiral 
je Aleš Jan , program pa sta 
povezovala Stanislava 
Bonisegna in Tone Vrabl. 

^ M 

Na velikem odru Gallusove dvorane v Cankarjevem domu je planin-
ske pesmi prepevalo blizu 200 pevcev. Foto: M. Ozmec 

Bogastvo ljubiteljske 
kulturne dejavnosti 

Ob slovenskem kulturnem 
pra/niku v posameznih občinskih 
zvezah kulturnih organizacij 
naredijo letno bilanco. O delu sloven-
jebistriške ZKO smo se pogovaijali s 
Stanetom (ilradišnikom, stmkovnim 
delavcem za kultutt). 

"To, kar smo zapisali v program 
dela na pt)dročju ljubiteljske kulture v 
letu 1993, smo opravili, celo presegli. 

V folklori smo imeli lani izjemne 
uspehe. Šolske folklorne skupine sc) 
že nekaj let na izredni višini in že leta 
odhajajo na državna srečanja. l i n i j e 
bila tam skupina iz osnovne šole 
Zgornja Ložnica. Folklorna skupina 
KUD Poljčaneje gostovala v Franciji. 
Dobre rezultate dosegamo tudi pri 
zborovskem petju, saj seje Študentski 
pevski zbor Jurija Vodovnika prvič v 
zgodovini zborovstva v Slovenski Bis-
trici udeležil pevske revije Naša pe-
sem. 

Podobno velja za gledališko de-
javnost. Gledališka družina se je s 
predstavo Kralj Malhus uvrstila na 
območno srečanje v Ljutomeru in 
kasneje na državno srečanje 
gledaliških amaterskih skupin v Rib-
nici na Dolenjskem. Že ti rezultati 

kažejo, daje ljubiteljska dejavnost do-
bro zapisana," je povedal Stane 
Gradišnik. 

"Imamo pa še druge oblike dela. V 
ljubiteljski okvirgre srečanje ljudskih 
pevcev in godcev na Šmartnem - do-
p d e k , ki ima odmev nacelotnem Šta-
jerskem." 

Kako bogata bo letošnja bera v lju-
biteljski dejavnosti? 

Stane Gradišnik: "Karsmo naredili 
v prejšnjih letih, bi želeli letos razvijati 
naprej, na novo pabi letos želeli uvesti 
ples, saj se pripravljamo za us-
tanovitev sekcije oziroma plesnega 
kluba v Slovenski Bistrici." 

V zadnjem letu je znova zaživela 
lutkarska dejavnost. 

Stane Gradišnik: "Te dejavnosti 
sicer nisem posebej omenil, zanimivo 
pa je, da je po mnogih letih ponovno 
zaživela. Po skupini sodeč, ki je to de-
javnost gojila v lanskem letu, menim, 
da se Ik") lutkarstvo pri nas znova raz-
vilo. Režiserja - lutkarja smo podprli 
tako, da smo mu plačali .šolnino v 
Ljubljani, da bi se primemo uspt^sobil 
za to dejavnost." 

Vida Topolovec 
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VIŠJA CEN A VODE 
Na četrtkovi seji lenarškega izvršnega sveta so največ časa name-

nili letošnjemuobčinskemu proračunu. Ta naj bi bil nekolikovišji od 
lanskega in znaša nekaj več kot 587 milijonov tolarjev. Člani vlade so 
imeli veliko pripomb, ki so se nanašale na pomoč v kmetijstvu, pa 
tudi glede urejanja komunalne infrastrukture, pomoči drobnemu 
gospodarstvu in drugih skupnih potreb v občini. Marjan Čuček, ki 
odgovarja za kmetijstvo, je predlagal, da bi iz proračuna regresirali 
semensko koruzo za spomladansko setev. 

S predstavniki Mariborskega vodovoda pa so govorili o reševanju 
nekaterih aktualnih vprašanj s pitno vodo. Občinski izvršni svet je 
sklenil, da bo v lenarški občini vodadražjaza53odstotkov. Tojesko-
raj za polovico manj od cene, ki jo je predlagal Mariborski vodovod, 
s tem pa bo manjši tudi obseg naložb pri oskrbi z vodo. Doslej so 
plačevali za porabljeni kubik vode v gospodinjstvu 29 tolarjev, nova 
cena vobčini Lenartpa je 45,67 tolarja. 

Sprejeli so tudi predlagani program sofinanciranja urejanja kme-
tijskih zemljišč. 

KORANTI V LENARŠKI GALERIJI 
V četrek je v lenarški galeriji K. Kranjca bilo vse v znamenju ko-

rantov. Slikarka Martina Golija je odprla razstavo z naslovom Ku-
renti; popestrili sojo živahni ptujski koranti, ki so rajali tudi po le-
narških ulicah. 

VESELO PUSTNO RAJANJE 
Turistično društvo Rupert iz Voličine je že tretjič pripravilo pust-

ni sprevod po lenarških ulicah. Povorka seje začela pred OŠ Lenart, 
vrhunec pustne zabave pa je bil na ploščadi pred Mercatorjevo bla-
govnico. Sodelovali so učenci OŠ Sv. Trojica, skupina iz Jurovskega 
Dola in Voličine, ptujski koranti in lenarški pihalni orkester. Le-
narčani so rajali ob zvokih Štajerskega odmeva in tako vsaj malo po-
zabili na vsakodnevno delo in skrbi. 

Marija Slodnjak 

Revija 
odraslih 
pevskih 
zborov 

V soboto, 19. februarja, se bo ob 
18.30 uri začel prvi del revije 
odraslih pevskih zborov občine 
Ptuj. Nastopili bodo Moški zbor 
GD Haj doše,Ženski zbor PD Cir-
kovce, Moški zbor PD Alojza 
Štrafela Markovci, ženski zbor 
P D Grajena, Moški zbor Komu-
nala Ptuj, Moški zbor Talum Ki-
dričevo, Mešani zbor sv. Viktori-
na Ptuj in Komorni moški zbor 
Ptuj. 

Drugi del revije, kjer se bo 
predstavilo ravno tako osem zbo-
rov, bo v soboto, 26. februarj a. 

Letošnjo revijo zbori po-
svečaju osemdesetletnici diri-
genta in mentorja prof. Jožeta 
Gregorca. 

L 

Koranti Saše Hribernik v 
Mestni hiši v Ptuju 

Ptuj je v pustnih dneh živel izred-
no razgibano. Vse seje bolj ali manj 
sukalo okoli osrednjega pustnega 
lika koranta. Ta navdušuje staro in 
mlado. Danes je v ptujski občini že 
okoli tisoč korantov. Dobra tretjina 
pa se jih vsako leto predstavi tudi na 
osrednji ptujski pustni prireditvi. 

Prastari depion korant pa od 
nekdaj navdušuje tudi umetnike. 
Mariborska slikarka Saša Hriber-
nik, ki živi in ustvarja v Milanu, seje 
koranta lotila z metodiko dekora-
tivnooblikovnih elementov geome-
trizma. Ljudska motivika je osnova, 
s pomočjo katere komunicira s pra-
bitnim božanstvom - demonom. 

Njene slike so od petka na ogled v 
ptujski Mestni hiši. Na otvoritvi je o 
njenem ustvarjanju govorila Stan-
ka Gačnik iz Pokraj inskega muzeja. 

v imenu Skupscme obcme Ptuj pa 
IvanLovrenčič. Razstava bo odprta 

dolU. marca. 
MG 

Z otvoritve razstave - d e s n o avtorica razstave Saša Hribernik. 
Foto: Kosi 

Hlapci Jerneji Z 
družbenih posestev 

Bolj ko se denacionalizacija 
izvaja v praksi, bolj se med ljud-
mi, predvsem med delavci na 
nekdanjih družbenih posestvih, 
krepi prepričanje, da jih je 
država s takim zakonom opeha-
rila, jim vzela vir preživljanja in 
storila nove, velike krivice. Ne 
gre za to, da bi nasprotovali 
preobrazbi lastnine, saj je to go-
spodarska in politična nuja. 
Tudi ne nasprotujejo popravl-
janju nekaj desetletij starih kri-
vic. Gre preprosto za to, daje iz-
vajanje denacinalizacije v prak-
si drugačno, kot je bilo zamišlje-
no in predstavljeno pred volitva-
mi in pred sprejetjem zakonoda-
je. Če je bilo v osnovi mišljeno 
tako, je bilo vsaj v predstavitvah 
povedano drugače. Sloje torej za 
še eno prevaro, njene posledice 
pa so krivice, ki nastajajo v tem 
času. Najbolj moteče za delavcev 
kmetijstvu je, da se bo zemlja 
drobila in da jobodo lahkodobili 
tudi tujci. Dogaja se namreč 
prav tisto, kar je bilo izrecno 
poudarjano, da se ne sme in ne 
more zgoditi. 

Mnogi delavci, ki so velik del 
svojega življenja in dela vložili v 
obdelovanje nekoč družbene 
zemlje, so tik pred upokojitvijo v 
neizhodnem položaju. Dela na 
isti zemlji po vsej verjetnosti zan-
je ne bo, drugje se na stara leta ne 
bo mogoče zaposliti. Jim preos-
tane torej usoda hlapca Jerneja 
in iskanje pravice? 

Pred sabo imam pismo ing. 
agr. Edija Kupčiča, predsednika 

območnega odbora sindikata 
kmetijskih delavcev pri Svobod-
nih sindikatih. V njem navajašte-
vilne podatke in ob vsakem 
vprašuje, kje je resnica in kje je 
vest države. "Zdenacionalizacijo 
se strinjamo," pravi, "vendar le v 
primeru, ko bi dobili zemljo 
vrnjeno kmetje, ki jo bodo obde-
lovali. Ostali, ki jim ne odrekamo 
pravice do lastnine, pa naj dobijo 
priznanice, delnice ali odškodni-
no." 

Resnica na tem področju je 
zaskrbljujoča. V ptujski občini 
naj bi bilo vrnjenih 4.500 hekta-
rov kmetijskih zemljišč, čeprav 
to še ni dokončen podatek. Res 
je, da je zemlja Kmetijskega 
kombinata sedaj v skladu, od ko-
der se bo delila bodočim lastni-
kom. Toda zemlje je za vse 
zahtevke premalo. Kombinat je 
imel nekaj nad 5 tisoč hektarov 
zemlje, nekaj tudi v občinah Ma-
ribor, Slovenska Bistrica, Len-
art. Koliko zahtevkov je tam, še 
ni znano. Kje torej dobiti zemljo 
za vrnitev razlaščencem, cerkvi, 
agrarnim skupnostim, zadru-
gam? Je mogoče v igri zemlja ma-
lih posestnikov, ki so jo dobili v 
procesu nacinalizacije? 

Ker se v praksi utegne dogoditi 
tudi vračanje zemlje tujcem, gre 
v tem primeru po mnenju sindi-
kata za kršitev 62. člena Zakona 
o denacionalizaciji in za kršitev 
ustave. Ali pa je vse skupaj tako 
spretno pripravljeno, da bo po 
pravni plati vse lepo in prav. 
Ljudje bodo morali potemtakem 

prenašati nove krivice. Tragedija 
tega procesa je v tem, da se uteg-
ne zgoditi, da bo velik del ptujske 
občine v rokah tujcev, mi pa hlap-
ci na slovenskih tleh. 

Območni odbor sindikata del-
avcev kmetijstva in živilske indu-
strije opozarjavsvojem pismu na 
21., 22. in 27. člen Zakona o de-
nacionalizaciji. Ti členi urejajo 
vračanje zemlje le v primeru, če 
se s tem ne okrni fukcionalnost 
kompleksov kmetijskih zemjišč 
in trajnih nasadov in če s tem ne 
pride do razdrobljenosti parcel, 
ki bi onemogočala ekonomično 
obdelavo. Praksaje v nasprotju z 
omenjenim, saj naj bi se mnogo 
kompleksov KK Ptuj delilo- in to 
včasu, kose pripravljamo na ena-
kopravno sodelovanje z Evropo, 
kjer se zaradi cenejše pridelave 
zemljišča združujejo. Poleg 
11.600 delavskih družin bodo 
tako socialno ogroženi tudi 
bodoči lastniki malih površin. 
Krivičen je po mnenju delavcev v 
živilski industriji tudi Zakon o 
zadrugah, ki daje kmetom 45 od-
stotkov vrednosti premoženja 
živilske industrije, ne glede na 
obseg njihovega sodelovanja s to 
industrijo. Čudijo se dejstvu, da 
Ustavno sodišče ne izreče svoje 
sodbe o tej problematiki, in to 
kljub sproženemu ustavnemu 
sporu. Je mar mogoče, da sodna 
veja oblasti ne upa izreči svoje 
sodbe o zgodbi, ki za tisoče ljudi 
postaja grozljivka? 

J. Bračič 

V Vidmu urejajo okolico šole Nova osnovna šola v Vidmu 
pri P t u j u že kaže lepo zunanju^ 
p o d o b o in t u d i v notranjosti I 
gradbeniki opravljajo zakl-
j učna dela. Pri ure janju okolice 
velikega in lepega objekta, pri 
gradnj i dohodnih ploščadi in 
u re jan ju zelenic so udarniško 
delali t u d i krajani . Pred dnevi, 
ko je nas t a l posne tek , so bili pri 
delu na šolskem dvorišču kraja-
ni iz Lancove vasi in Šturmov-
cev. Šolsko dvorišča pa bo kma-
lu polno t u d i t istih, k i j im je ob-
j ek t n a m e n j e n - učencev. Po 
zadnj ih poda tk ih v začetku 
d rugega t e d n a v marcu. 

Fotozapis: JB 

ZBIRALEC IMEN 
mrazu - debelo volneno jopo s 
pletenimi kitami. Raf si ga je 
predstavljal v snegu: sključena 
jopica, ki gazi celec preko gozda. 
Četudi je tisto gorsko vas včasih 
zametlo, Lojze ni nikoli manjkal, 
kar je izkazovalo prav pre-
senetljivo voljo. Le zakaj mu je 
torej bilo treba biti Maxov prive-
sek? Lastne pameti je imel precej 
več, prav tako volje in denarja. 
Edino, v čemer ga je Max 
prekašal, je bil čisto navaden 
čvek. Lojze je bil zelo molčeč in 
prav vsiljivo se je trudil ugajati, 
pri čemerie bil vedno prepozen in 
neroden. Se zasmejal se je vedno 
sekundo prepozno in preglasno. 
Za povrh ga je Max vedno, kadar 
se je napil ali vsaj dobil napad do-
brodušnosti, ogovarjal z vzdevk-
oma, ki ju je menjal brez pravega 
načrta in bolj po naključju: 
žalostni Lojze ali resni Lojze. 
Rafu se Lojze ni nikoli zdel 
resnično žalosten, sošolčevo 
stanje bi raje opisal s 
pridevnikom zamorjen. 

Samo je vstal in se pretegnil. 

"Grem na WC," je dejal in tako 
tudi storil. 

* 

Samo je stopil na hodnik, zavo-
hal smrad ter se premislil. Bo že 

zdržal do obale. Z vsakim 
kilometrom od doma postajajo 
stranišča vedno bolj umazana. 
Raje seje obrnil proti osameli re-
stavracij i, iz katere so bežal i zvok i 
morskih popevk. Natakarja ni 
bilo nikjer videti, verjetno je spal 
za pultom. Obrnil se je proti 
nasprotni strani ladje in zagledal 
nart moške noge. 

Mišičastenoge. 
Stopil je ven in se naslonil ob 

ograjo. Hiter pogled izpod vek. 
Hm, tip požira. V odgovor je 
podložil glavo z roko in razkazal 
biceps. 

Speči se je zdrznil, kot bi ga 
tlačila mora, in se napel. Mišice 
so nabreknile. 

Samo je pljunil v moije. 

Raf je počakal Samovo vrnitev 
in natoodšel na stranišče. Malo je 
pojamral o pijači, ki ga vedno 
tako požene, in se potrudil 
zadosti počasi stopiti za ovinek. 

Dekle mora biti nekje tukaj. 
Spet na zgornji palubi? 

Povzpel seje po stopnicah in ni 
je bilo. Dol torej. 

Zagledal jo je v zadnjem delu, 
naslonjeno ob ograjo. Strmela je 
v široko brazdo, ki jo je za seboj 

vlekla ladja in se je razgrnila daleč 
zadaj v popolno modrino rahlo 
nagubane površine. 

Raf je obstal nekaj metrov za 
njo in ni vedel, kaj bi. Za hrbtom 
je rjovela ladja, mogočen zvok je 
prihajal izpod nog in pršel iz 
nekakšnega zračnika med njim in 
kajuto. 

"Živijo," je končno dejal in 
pomislil, da ga ni slišala. Še pre-
den je ponovil nagovor, je priki-
mala, ne da bi se obrnila. 

Raf je v zadregi obstal. Hitro je 
pogledal nazaj ter se prepričal, da 
nobenega od tovarišev ni na 
vidiku. 

"A boš dolgo na otoku?" 
Spet je prikimala. Pričel se je 

počutiti kot bedak. 
"Cel teden?" 
Jeza, ki ga je pograbila, je bila 

trenutna in zato tem močnejša. 
"Hej, če se me boš odločila po-

gledati, veš, kje me dobiš!" je 
siknil, se zasukal in šel. 

S kotičkom očesa je opazil 
njeno kimanje. 

* 

Klik, seje izklopil kasetar. Ana 
je izbrskala slušalke iz las in jih 
vrnila v torbo. Obrnila se j e in se 
razgledala. Čisto na krmi so starši 
še vedno lovili otroke, v njeni 
bližini pa ni bilo nikogar.Tik pred 
ovinkom je še zagledala {X)stavo 
enega tistih fantov, ki so sedeli na 

krmi. Ni mogla biti prepričana, 
vendar je bil verjetno tisti resni, 
koščeni, ki je bil videti drugačen 
od drugih. Škoda, da ni šel tod 
mimo. 

Med zadnjo skladbo, tisto 
hitrejšo, ritmično, se ji je zazdelo, 
kot bi jo nekdo opazoval. Bežen 
občutek, ki se je izkazal za 
napačnega. 

Še pol ure do pristanišča. 
Poskusila s i je predstavljati strica 
na podlagi starih fotografij, ki ji 
jih je pokazala mama v družin-
skem albumu. Vse so bile že pre-
cej stare in stricjih mora imeti se-
daj že blizu šestdeset. Dva me-
seca s starcem. Zagotovo bo 
morala dan za dnem poslušati 
njegove spomine. 

* 

Naslednji je šel na stranišče 
Max. Dolgo ga ni bilo nazaj in 
nenadoma je Rafu cinični glas 
razkril prevaro. Max laže. Vstal je 
in ni ga brigalo, kaj si bostao njem 
mislila sošolca. Ne da bi ju po-
gledal, seje odpravil na kontrolni 
obhod. Počasi se je približal hod-
niku do stranišča. Nobenega 
zvoka, razen bobnenja ladje, ki se 
ga je že popolnoma navadil, in 
enakomernega dotoka večno 
zelenih melodij. 

Stopil je naprej in pokukal 
skozi reže med stopnicami, ki so 
vodile na gornjo palubo. 

Max in dekle sta se pogovar-

jala. 

Kaj bi lahko drugega pričak-
oval od njega? Od tega zoprneža! 
Ta mora osvajati vsako žensko, ki 
mu pride nasproti! Ali pa od 
strani ali od kjerkoli. Ni važno, 
koliko je stara in kakšna je. Tojc 
človek, ki v množici ne bo izbral 
tparveč bo šel kar po vrsti' 
Človek, ki še pijače ne mort 
naročiti za šankom ali kupit 
cigaret v trafiki, ne da bi osvaja 
riatakarico ali prodajalko 
Človek, ki vsaki ženski laže v oč 
in čisto vsaki pove, kako lepa ii 
pametna je. Skupaj, na kratko 
najbolj edinstvena združite' 
obeh lastnosti daleč naokoli sej' 
utelesila v njej! Kako lahko žen 
ske uživajo v poslušanju tako pro 
zornih laži? 

Stisnil je ročaj ograje in si g 
želel prelomiti. Kaj je počt 
narobe? In kaj počne Max prav 
Nikoli ni verjel njegovim zgoc 
bam, pustolovščinam in usp( 
hom, sedaj pa ... Katere so tist 
magične besede, s katerin 
navežeš pogovor? Kako lahl< 
prideš, rečeš in se že pogovarja; 
Zakaj njemu vedno spodleti? 

Prislonil je čelo ob hladr 
kovino in najraje bi se zjokž 
Tega ni mogel več gledati. 

Prečkal je hodnik in se podru 
strani vrnil. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Raf je pogledal Lojzeta in 
pomislil, kako mu ta sošolec po 
štirih letih še vedno ni popol-
noma jasen. Opremljen je bil z 
neusahljivim virom denarja, na 
katerega seje moral zanašati celo 
sam Max, kije bil popolnoma od-
visen od očetove volje, in ta je bila 
zelo spremenljiva. Kot je bilo 
videti, povečini radodarna z 
vmesnimi napadi škrtosti. Ali kot 
je Max obrazložil sam: -Foter se 
jespetspomnil ,kakojebi lrevenv 
mojih letih. 

Lojzetova starša očitno nista 
bila nikoli revna. Vseeno pa, seje 
spraševal Raf,zakaj, hudiča, hodi 
človek s toliko denarja naokoli v 
eni in isti obleki? Tudi sedaj, na 
ladji: lovsko rjavkaste hlače iz 
žameta s širokimi rebri in kari-

rasto srajco naproti 
oblačilom drugih - kavbo-
jke in majice. Za povrh še 
lasje: zadaj ostriženi zelo 
na kratko, s tako polikano 
prečo, da je tudi Lojze-
tovo kuštranje ni moglo 
docela pokvariti in 
dokončno izbrisati njenih 
sledi. Se pred povratkom 
domov najprej počeše, 
skrit za smreko? Pozi mi je 
nosil frotirasto karirasto 
srajco in čez - v hudem 
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.Društvo svetega Viktorina Ptujskega se je v svojem zanimivem 
opusu predstavitev pomembnih kulturnih dogodkov spomni lo na 
nekdanjega ptujskega dijaka in na enega umetniško najbolj 
dovršenih Priekov, na znanega esejista, pesnika in opisovalca 
uporniškega part izanskega gibanja, k i j e zaradi svoje iskrenosti , 
odprtosti in pokončnost i padel v nemilost najprej na eni strani in 
ntitn na druei strani , na Edvarda KOCBEKA. 

In vendar je ta krist jan, pesnik 
in filozof, kot ga predstavl ja jo 
vabitvcni plakati, ki bo oz i roma 
bi, če bi še živel, 27. sep tembra le-
tos praznoval osemdeset le tn ico , 
vreden v vsakem pr imeru naše 
pozornosti, saj j e aktualen , pa na j 
ga gledamo s starih ideoloških 
stereotipov, s krščanskega vidika, 
umetniške ali mora lne drže o b 
vseh vojnih grozotah d ruge sve-
tovne vojne ali pa novih, ki smo 
jim dnevno priča na našem jugu, 
na ozemlju nekdan je naše, sedaj 
najbolj barbarske dežele Ju-
goslavije, ki se s svojimi koreni-
nami zajeda v srce Evrope , v srce 
sveta. 

Če na kra tko spregovor imo o 
njem, omenimo, da se je rodil v 
slovenskogoriškem Vidmu ob 
Ščavnici, ali kot biografi ob iča jno 
navajajo, pri Svetem Jur i ju o b 
Ščavnici. Bil j e sin organis ta in 
cerkev mu je bila, kot pravi sam, 
drugi dom. Gimnazi jo je pričel 
najprej v Mar iboru , se kmalu, leta 
1919, preselil v P tu j ( tuka j je 
stanoval na jpre j v uličici Na 
skritem 3, na to na Slovenskem 
trgu 9 in nazadnje v Ulici vseh 
svetnikov), kjer je ostal do 1923, 
ko je spet nadaljeval š tudi j v 
Mariboru. N a t o se je vpisal v 
mariborsko semenišče, a je 
kmalu začutil, da Je njegovo 
mesto drugje, za to je po štirih 
letih izstopil ter nadaljeval študij 
na ljubljanski slavistiki in sve-
tovni književnosti, bil vmes leto 
dni (1928/29) na univerzi v Ber-
linu, kjer se je lahko temelj i to 
seznanil z novonas ta ja joč im 
nacističnim gibanjem, ter prebil 
nekaj mesecev tudi v Dessauu in 
Stuttgartu. Kot profesorski su-
plent je dobil službo v Bjelovarju, 
odšel po končanem letu v f ran-
coski Lyon in v Pariz in ponovno 
nastopil službo na jp re j v 
Bjelovarju, na to pa v Varažd inu , 
kjer se je poročil s t amka j šn jo 
domačinko Zdravko Koprivnjak, 
in se preselil 1936. leta v 
Ljubljano. 

Ponovno je bil v nas lednjem 
letu štipendist f rancoske vlade v 
Parizu. Ker je bil najbol j emi-
nen tna osebnost med laičnimi 
katoliškimi krogi, poleg tega pa 
neizprosen kritik vsega nega-
tivnega, pa na j je pr ihajalo z leve 
ali desne strani, mu je to prineslo 
sicer po eni strani veliko pod-
poro, po drugi pa nasprotovanje 
in napade zlasti vladajočih struk-
tur, ki so bile obarvane z močno 
klerikalno barvo, kar so tudi sicer 
že takrat nekateri poskušali 
ločevati od resnične in pristne 
vernosti; resnici na l j ubo j eb i l aže 
takrat beseda klerikalizem tisto 
mašilo, s katerim se je marsi-
kateri slovenski "katoličan" 
izgovarjal zaradi svoje verske in-
diferentnost i . In ker je videl, kam 
vodi nacistična ideologija, poleg 
tega pa je hotel presekat i nezau-
)anje slovenskih katoličanov do 
comunističnih ne toliko idej kot 
ljudi, s e j e zavestno odločil, da jim 
zaupa , da stopi skupaj z njimi v 
boj proti to ta l i ta rnemu hit lei jan-
skemu in fašist ičnemu sistemu, 
ne da bi takoj globlje spoznal, da 
Stalin ni nič boljši kot njegov 
dvojček Hit ler . Z a t o je bil njegov 
vstop oz i roma pridružitev Proti-
imperialistični fronti , ki se je 
kmalu pre imenovala v O F , zav-
es tno delo odgovornega razum-
nika, Slovenca in humanis ta in 
njegovi sjpisi iz medvojnega ob-
dobja , t o j e Tovarišija in Listina, 
so del tistega velikega 
umetniškega dela, o ka te rem 
Slovenci toliko govorimo. Res-
nici na ljubo, bil j e tudi človek in 
kot tak dojemljiv za hvalo, pa tudi 
iskreno zavzet za idejo OF , kot si 
j o je sam zamišljal: kjer bi komu-
nisti vladali t rebuhu, telesu, krist-
jani pa glavi, duši. 

POPOLNA OSAMITEV KOCBEKA 
Njegovi bojni tovariši so se kaj 

kmalu prestrašili njegove močne 
osebnosti , za to so ga ra je poslali 
po zasedanju A V N O J - a na Vis, 
pa tudi v Vat ikan, da bi prepričal 
Sveti sedež k priznanju part izan-

skega gibanja in novonastajajoče 
komunist ične države, ki se je 
spre tno skrivala za vselj udsko in v 
nekem smislu celo versko fasado. 
T a k o so le počasi curljale k njemu 
informacije o velikem pokolu, ki 
so ga zagrešili partizani v dneh 
prve svobode, zlasti v Kočevskem 
Rogu, in posamezniki , ki so se 
rešili, so mu bolj ali manj direktno 
namigovali, da je tudi sam 
soodgovoren za vse te morije. 
Njegova drža, za katero se je 
odločil že pred vojno, pa tudi 
položaj , ki g a j e zasedel, in naivna 
vera, da bo lahko sam marsikaj 
uredil osebno s prepričevanjem, 
g a j e reševala pred popolnim pre-
lomom z zavezniki, vendar ga je 
kljub temu poizvedovanje za res-
nico v hipu ločilo od njih, čeprav 
je še nekaj časa opravljal na videz 
zelo p o m e m b n e ministrske 
30sle, in ga postavilo na drugi 
)reg. Njegovi bojni tovariši Boris 
Kidrič, Josip Vidmar , ki je bil v 
napadih nanj pravi zastavonoša, 
Jože Javoršek, Tone Faj far , 
Janez Vipotnik, Jože Potrč, Ja ro 
Dolar , Miško Kranjec, Matevž 
Hace in drugi so se ga hoteli rešiti, 
ga onemogoči t i in zbirka štirih 
novel Strah in pogum je bila le 
pika na i in popolna osamitev 
Kocbeka. V njegov bran sta se 
postavila edino Janez Gradišnik 
ter Boris Pahor . Postal je tako 
rekoč zamolčana in izobčena 
osebnost , v nekemsmis luse mu je 
godilo huje, kot če bi živel kje v 
Argentini ali Severni Ameriki in 
le mednarodni razvpitosti svo-
jega pr imera s e j e imel zahvaliti, 
da ga niso takoj likvidirali. Po 
drugi strani bi bil svojim 
včerajšnjim koalicijskim partner-
j em mrtev nevarnejši, tako pa so 
ga le še vedno lahko držali v šahu 
m mu po možnosti ponudili 
kakšne drobtinice. S popolnim 
zanikanjem njegovega deleža v 
O F in njegovih esejističnih parti-
zanskih spisov bi sami izgubili 
svojo kredibilnost kot OF-arsko 
gibanje, k i je prav preko Kocbeka 
vključevalo najširše slovenske 
množice, kar so poudarjal i s 
takim ponosom. Toda poezija, 
tista poezija, k i je pred vojno tako 
mogočno izbruhnila v zbirki 
Zeml ja , g a j e obdržala v duševnih 
silnicah slovenstva in počasi s e j e 
začel v mladi generaciji pojavljati 
njegov lik humanista, umetnika , 
pokončnega kristjana in zunaj so 
ga začeli prevajati mnogi, od 
Nemcev, Italijanov, Francozov, 
Angležev do Hrvatov in Srbov in 

celo Rusov. 

PRIZNANJA-IN OBTOŽBE 
E n a k o so ga začeli sprejemati 

nekateri slovenski krogi v zame-
jstvu in po dobrem desetlet ju 
prisilnega molka, ko se je 
preživljal delno s prevajanjem 
delno z anonimnim sodelovan-
jem v uradni cirilmetodovski re-
viji Naša pot ali Mohor jevem 
koledarju, so pričela ponovno 
izhajati njegova dela in ugled mu 
je vedno bolj naraščal, dokler ni 1. 
1964 prejel Prešernove nagrade. 
Priče e so se pohvale in priznanja 
njegovi poeziji in tudi osebni drži 
s strani precejšnjega dela 
izseljenskih razumnikov in celo 
uradnih slovenskih kritikov, a na-
jbolj zvest svojemu odporu do 
Kocbeka os tane v pisanju Vid-
marjev tajnik J. Javoršek, 
medtem ko se mu približuje in ga 
občuduje mlada leva in desna in-
teligenca. Toda konec vsemu 
temu je bila Kocbekova 70-let-
nica ter Pahor jeva in Rebulova 
predstavitev slavljenca: "Edvard 
Kocbek, pričevalec našega časa" 
(Trst 1975). Nanj se je vsul plaz 
obtožb s strani oficialnega kritika 
Josipa Vidmar ja in njegovega 
sina Tita, Mit je Gor jupa , Ja-
vorška, Faj far ja , Ivana Potrča, pa 
tipičnih politikov, kot so Franc 
Šetinc in Mit ja Ribičič, ki so 
pričeli proti n jemu prav umazano 
gonjo s sodelovanjem številnih 
borcev in drugih na način, ki smo 
ga bili vajeni v času najhujšega to-
talitarizma. V bran sta ga vzela 
Heinrich Boli, znani nemški 
pisatelj, in nemški kritik Reiss-
miiller ter seveda Alojz Rebula in 
Boris Pahor , medtem ko so mladi 
čustveno stali v glavnem na 
Kocbekovi strani. Komunist i 
popo lnoma odkri to izjavijo, da se 
popolnoma odpovedo tovarišiji s 
iCocbekom, toda zaradi med-
narodnega pritiska kljub temu iz-
idejo 1. 1977 njegove Z b r a n e 
pesmi, a to je bilo zanj že pre-
pozno. Vsi pritiski, 
prisluškovanja in takšno ter 
drugačno nasilje so načeli nje-
gove duševne moči; v času Titove 
smrti so ga odpeljali v l jubljansko 
umobolnico ter ga na jpre j 
vtaknili med navadne norce. Sele 
po posredovanju nekaterih 
zdravnikov in slovenskih intelek-
tualcev je dobil posebno sobo in 
kmalu so ga kot nenevarnega 
poslali domov. 

KOCBEK IN PTUJ 
Toda s P tu jem je bil Kocbek še 

bolj povezan. Njegove prvepesmi 
in prozni sestavki so bi i ob-
javljeni v gimnazijskem rokopis-
nem lističu Danica, ki g a j e urejal 
skupaj s S tankom Cajnkar jem, a 
na žalost ni ohran jen (po doslej 
znanih podatkih) noben izvod. 
1971. leta je imel v ptujski 
knjižnici doka j odmeven literarni 
večer. Na žalost je padel v vodo 
predlog, da bi se v Ptuju po njem 
imenovala kakšna ulica, čeprav 
to ni v škodo Kocbeku, temveč 
Ptujčanom. 

Avtor tega sestavka sem od 
1969 naprej kontaktiral z njim, 
zbiral njegovo bibliografijo, ki je 
do sedaj le delno izšla in kaže 
Kocbekovo veliko odmevnost v 
slovenskem prostoru,sštevi lnimi 
in vedno novimi prevodi pa je 
postal znan v skoraj vseh glavnih 
svetovnih jezikih. Poleg omen-
jenih so veliko pisali o n jem 
Spomenka Hribar , Dimitrij Ru-
pel, Peter Kovačič-Peršin, zlasti 
pa prof. dr. Andre j Inkret , ki 
ureja Zbrana dela E. Kocbeka ter 
ga bo na tem večeru tudi predsta-
vil. Njegove pesmi bo bral znani 
igralec Tone Kuntner , na 
violončelo pa bo zaigral Josip 
Čačkovič. 

A kako g ledamo danes nanj, v 
času osamosvojitve? Kot na pes-
nika, umetnika, ali politika? Kdo 
si ga lasti, kdo ga skuša 
zamolčali? Tako lahko upamo, 
da bomo dobili delne odgovore 
na samem večeru z Andre jem 
Kuntner jem ter Tone tom Kunt-
ner jem in najbolj zaželen je 
seveda pogovor s publiko. Kajti 
kakorkoli vzamemo: naš je, sve-
tovljanski, slovenski, prleški, ptu-
jski umetnik in to v pravem, ple-
meni tem smislu besede. 

Prispevek k nacionalni sramoti 
OSKRUNJEN SPOMENIK VGAJU NA ZGORNJI POLS KAVI 

23. marca 1945 so Nemci iz 
mariborskih zaporov peljali na 
odprtih kamionih in z do zob 
oboroženimi stražarji na 
streljanje v smeri proti Zgornji 
Polskavi 30 zvezanih talcev v 
Poljčane, kjer so jih nameravali 
ustreliti. Stavek, srhljiv do kosti 
in nepojmljiv ter nepredstavljiv 
za današnje čase, četudi je misel 
o vojni nam Slovencem še kako 
blizu. 

A talcem tako dolga pot do 
smrti ni bila dana, saj so jih 
sovražni soldatje morali zaradi 
napada zavezniških letal na 
kolono tovornjakov že pri Pol-
skavi sneti s tovornjakov. Po pet 
in pet obsojenih trpinov so v 
bližnji hosti v Gaju pri Zgornji 
Polskavi ^ ustrelili brez us-
miljenja. Še prej so si morali pod 
prežečo pretnjo pušk sami izk-
opati poslednje počivališče. 
Trideset življenj, rojenih širom 
po slovenski zemlji, od Istre do 
Frekmurja (med njimi jc bil tudi 
Rus), je tod prelilo kri za 
ljubljeno, lepšo bcxločo do-
movino. Na pragu osvobcKlitve 
in tik pred porazom oblastnega 
zavojevalca, do onemoglosti 
trpinčenih in suženjsko 
i^ezanih. 

T(xl je bil kasneje postavljen 
spomenik z namenom, da 
ohranja spomin na trpeči čas in v 
opomin vsem novim zavojeval-

cem, da tukaj živijo ljudje, ki 
imajo radi svojodomovino, svojo 
grudo in da bodo, če bo treba, 
znova stopili v vrste in složno bra-
nili svojo tisočletje teptano 
slovensko zemljo. Kako 
preroško je avtor zapisal na gra-
nitni prekladi spomenika: 
" P R O S T M O R A BITI, PROST, 
SLOVENSKI ROD!" in s tem 
upravičil krvave žrtve talcev. 

Že v 70. letih so se ob ta 
tragični kraj, za katerega so 
domačini in šolniki vzorno 
skrbeli, vsilile v neposredno 
bližino stanovanjske zgradbi ter 
stemdelnoiznakazileambientin 
monumentalnost spomenika. 

V letu 1992 je bil omenjeni 
zgodovinski spomenik(bilje tudi 
že prej!) z Odlokom o zaščiti in 
varovanju naravnih znamenito-
sti in kulturnih ter zg(xlovinskih 
spomenikov občine Slovenska 
Bistrica z dne 31. 3. 1992 (Ur. 1. 
RS 21/92) zaščiten. V strokovnih 
osnovah Zavoda za varstvo 
natavne in kulturne dediščine 
Maribor piše, da grob i n nagrob-
nik varujemo v njuni avtentični 
pričevalnosti. In tudi to, da jc 
v.sako nedovoljeno sprememU) 
varovanega spt)men-ika potre-
bno vrniti v provotno stanje na 
stroške povzročitelja. 

Zakaj tak uvcxi? Kaj se je 
zgodilo v polskavskem Gaju? To, 
da je nekdo omenjeni zaščiteni 

Zgodovinski spomenik svo-
jevoljno iznakazil do te mere, da 
prejšnjega stanja niti ni možno 
vzpostaviti. Posekal je namreč 
nad 20 stoletnih hrastov, razoral 
neposredno bližino grobišča, 
izruval železne stebre za 
obešanje zastav, skladovnico drv 
zložil brez slednje pietete ob 
samo grobišče in ravnal nasploh 
na način, ki nam je znan samo še 
iz zgodovinskih zgodb srednjega 
veka. 

Dogodek, kot nalašč k prazno-
vanju slovenskega kulturnega 
praznika! 

In kaj sedaj? Na koga sesuti 
jezo zaradi navedenega 
ravnanja? Ali nismo že dovolj 
okrunili slovenske nacionalne 
dediščine nasploh in jo bomo v 
njenem kritičnem stanju težko 
obnavljali, ohranjeno pa vse 
težje vzdrževali? In ali imajo 
posamezniki pravico krojiti 
u.scxlo slovenske narodne 
zapuščine, njenih naravnih 
danosti in zgodovinskega 
spt)mina? 

I n kaj sedaj s primerom v Gaju 
na Zgornji Polskavi? Samovoljni 
primer divjanja nad 
spomenikom je še kako upora-
ben zgled za ravnanje v podobn ih 
drugih primerih. 

Stane Gradišnik 

Naša jubileja 
Prvi krog tek-

movanja smo 
začeli v nedel jo , 
28. marca, ko sta 
se srečali z žre-
bom določeni 
ekipi KS 
Gorišnica in 
Gra j ena . Vsaka 

ekipa je morala odgovorit i na dve 
vprašanji s področja komuna lne 
samouprave in na po e n o 
vprašanje iz zakona o ljudski 
obrambi , s področja civilne 
zaščite, prve pomoči , iz zgo-
dovine Ptuja in okolice, glasbe ter 
na naj težje - vprašanje občinstva 
občinstvu. Vsaka KS je morala 
tudi pripraviti točko s ku l turno ali 
zabavno vsebino. T e k m o v a n j e je 
t ra ja lo približno e n o uro in je bilo 
za poslušalce zanimivo. 

Potek je spremljala v studiu ra-
dia posebna komisija v sestavi: 
Ivan Rau , tajnik S O Ptu j , 
Zdravko Turnšek , predsednik 
S Z D L , dr. Aljoša Planinšek, 
zdravnik ptujske bolnišnice, prof . 
Jože Maučec , ravnatel j Šolskega 
cent ra za kovinsko s troko, in 
F ranc Plohi, d i rektor Rad ia p tu j . 
Na j pr ipomnim, da sem iz o d d a j e 
v o d d a j o o p a ž a l , d a s t a T u r n š e k i n 
Plohi vsakič seedla vsak na 
drugem koncu mize. 

Pri pripravi in izvedbi kviza je 
sodeloval tudi odde lek za l judsko 
obrambo , ka terega načelnik je bil 
Cvetko Pantar , ki je bil o b e n e m 
tudi predsednik občinske 
borčevske organzaci je , s po-
dročja civilne zaščite pa je sode-
loval Jože Vratič . 

V drugem krogu, polfinalu in 
finalu je bila zahtevnost vprašanj 
večja. F inalno t ekmovan je med 
G r a j e n o in H a j d i n o je bilo 23. 
ma ja 1971. Zmaga la je KS Gra-
jena , k i j e zbrala 26 točk, KS Ha-
jd ina pa je s 24 točkami osvojila 
drugo nagrado. 

Po tem kvizu je kazalo, da se 
bodo stvari končno uredile. O K 
S Z D L j e dala pristanek, da se Ra-
dio P tu j ustanovi kot samostojni 
zavod. Plohi je iz upravnika post-
al v. d. d i rektoi ja , v pripravi je bil 
s tatut zavoda - sestavljala ga je 
Liljana Fridl, dipl. pravnica in 
občincka d ružbena pravobra-
nilka. Vse skupa j je zaradi polet-
nih počitnic nekoliko zaostalo. 
Po tem so zopet nastale zaos-
tritve, kar sem že opisal v zvezi s 
tret j im festivalom narodnoz-
abavne glasbe. 

O b tem velja omeni t i še tak-
r a tnadoga j an j avd ržav i inobč in i . 
V Srbiji so že obračunal i z liberal-
ističnimi politiki. Na vrsti je bila 
Hrvaška, kjer se je v okviru 
Matice Hrvatske razraščal tudi 
nacionalizem. T o smo občutili v 
Ptuju tudi tisti, ki smo delali v sin-
dikatu in sodelovali pri srečanjih 
bratstva in prijateljstva sloven-
skih in hrvaških občin. Slovenijo 
je takrat pretresala "afera 25 
poslancev" in še marsikaj 
drugega, vse povezano s pr ipravo 
na obračun z l iberalno politiko, 
katere nosilec je bil Stane Kavčič. 

Povsod so bile gospodarske 
težave. Dinar je bil devalviran, 
rešitve so iskali v nekih "stabili-
zacijskih programih". V Beo-
gradu so pripravljali "delavske us-
tavne amandmaje" , v zvezi z njimi 
pav podjet j ih že pripravljali teren 
za tozde ( temel jne organizacije 
združenega dela) . Poznejši raz-
voj je pokazal, d a j e bil to začetek 
p ropadan ja socialističnega 
gospodarstva. 

Povsod se je prit iskalo na 
združevanje v gospodars tvu, tudi 
v Ptuju. Panoni ja s e j e združila z 
Merca to r jem, kar je omogoči lo 
zgraditev sodobne Blagovnice, ki 
je bila odpr ta leta 1972. Trgovski 
podjet j i Izbira in M e r k u r sta se še 
upirali združitvi. Združil i sta se 
gostinski podjet j i Haloški biser in 
Bori. Ust reznega pa r tne r ja sta 

iskali KB Ptuj , ki s e j e naslednje 
leto združila s KB Maribor , in 
tovarna perila Del ta , ki jo je snu-
bila Beti iz Metl ike, nazadnje pa 
se je odločila za Labod iz Novega 
mesta . Gradn j a magistralne 
ceste Macel j - Ha jd ina se je 
bližala koncu. 

Spomladi 1971 je bila us-
tanovl jena občinska kulturna 
skupnost , ki je delno vključevala 
tudi Tednik in Radio, le denar ja 
ni bilo dovolj. V Podlehniku so to 
leto odprl i novo šolo, v Ptuju 
otroški vrtec. Povsod se je na 
veliko gradilo. Z dena r j em cest-
nega sklada in z velikimi samo-
prispevki je bilo v letu 1971 asfal-
t iranih čez 50 kilometrov cest, 
po t rebe in zahteve pa so še 
naraščale. 

V jeseni 1971 je bila znana 21. 
seja predsedstva ZKJ . Obsodila 
je r azmere na Hrvaškem, 
pomeni la pa je resno opozorilo 
tudi vsem drugim. Zaradi tega je 
bila "budnost proti no t ran jemu in 
zunan jemu sovražniku" še pose-
bej spodbujena . 

TRAGIČNA USOD ~ 
FRANCAPLOHLA 

Prav v tistem času, ko je lahko 
ena sama nepremiš l jena beseda 
pokopala človeka, izgovorjen 
stavek pa pomenil hudo kaznivo 
de jan je , se je zgodilo, da je tak-
ratni vršilec dolžnosti direktorja 
ptujskega radia Franc Plohi v 
"haloški kleti" ptujskega hotela -
opit med m a n j opit imi - govoril 
neke nesmisle. Seveda so ga 
"zavedni državljani" zaradi tega 
ovadili. O tem je podrobne je pis-
ala že novinarka Milena Zupanič 
v Tedniku aprila in maja 1993, ob 
letošnji obletnici Plohlove smrti 
pa tudi nekater i drugi časniki. 
Vse temelj i na govoricah, na 
spominih posameznikov, pa tudi 
na lažnih navedbah. Zaradi tega 
vsebine ne bom ponavljal in ne 
polemiziral s posameznimi 
izjavami. Navajam le svoje 
spomine. 

V ponede l jek , 27. decembra 
1971, m e n d a je bilo kar zjutraj , je 
prišel k sekretar ju komiteja 
Francu Tetičkoviču predsednik 
S Z D L Zdravko Turnšek. Kaj sta 
govorila, ne vem, vem le, ^ a je 
Tetičkovi^č takoj za tem poklical 
S tane ta Širovnika, komandira ja 
P M Ptuj . Po razgovoru s 
Širovnikom je bil Tetičkovič 
videti precej vznemir jen. Bil sem 
radoveden, kaj se je zgodilo. Na 
kra tko mi je povedal vsebino 
ovadbe zoper Franca Plohla, kar 
na j bi bil Plohi na zaslišanju tudi 
priznal. Dejal je , da mora komite 
zaradi takih izjav proti članu Z K 
takoj ukrepat i , sicer bodo na-
padli njega, da ščiti "sovražnike". 
Ravnal je v skladu s takrat 
veljavnimi s ta tutarnimi določili. 
Naročil je, da se še isti dan 
popo ldne ses tane osnovna or-
gan izaci jaZK, ki je obstajala v de-
lovni skupnosti radia. Sam nisem 
bil član tiste organizacije, ker sem 
bil povezan na čet r tem terenu v 
P tu ju . Malo pred sestankom sem 
pred magis t ra tom srečal Franca 
Plohla in ga vprašal, ali pride na 
sestanek. N e k a k o o tope lo je de-
jal, da ne. Začel sem ga pre-
pričevati, da naj vendar pride, da 
bo stvar pojasnil, da se mora bra-
ni t i . . .Zamahni l je z rokama in de-
jal: "Če sam kaj napravil, me u.s-
trelite!" se obrnil inodšel . . .Tedaj 
sem ga zadnjič videl. 

Na sestanek so prišli vsi drugi 
člani takra tne radijske organi-
zacije Z K razen Cirila Jurkoviča, 
ki so ga opravičili, da mora v stu-
d i u s n e m a t i o d d a j o i n j o o b 16.uri 
začeti predvajat i . Danes Jurkovič 
trdi, da o tem sestanku ni nič 
vedel , kar je tudi možno, vendar 
t o n a potek doga jan j nebi prav n ič 
vplivalo. 



Fašenski 
karneval 

v Ormožu 
Lepo vreme je na pustno torek privabilo v Ormož okoli 2000 

obiskovalcev, ki so se zgnetli na Kerenčičevm trgu in pred blagov-
nico, kjer je bil osrednji prireditveni prostor. Petnajst živopisa-
nih karnevalskih skupin je s svojimi sporočili razveseljevalo 
občinstvo. Vsi nastopajoči v karnevalski povorki so prejeli nagra-
de. Pokrovitelj ormoškega fašenskega karnevala je bil ormoški 
izvršni svet. 

Takt celotni norčavi priredit^^i so dajali niuzikantje Pihalnega orkesta 
Ormož in mažoretke ter šolaiji iz Velike Nedelje, ki so pri projektnem 
tednu razisLili, Lij so nekoč vteh krajih počeli ob pustu. V velikem številu 
so nastopili tudi ormoški šolarji. Ormoškega fašenskega karnevala ni brez 
treh kar tradicionalnih skupin: s I lardeka, iz Dobrave in skupine, ki jo 
pripravi KukčevVajnč. 

Kljub temu da koranti niso značilna pustna maska Ormoža in okolice, 
jih publika vsako leto željno pričakuje. 

Številno občinstvo je ob sončnem, vendar dokaj hladnem vremenu 
željno čakalo na najpomembnejše - fašensko modno revijo, ki sojo tudi 
tokrat ob asistenci nekaterih članov ormoškega turističnega društva pri-
pravili v ormoški blagovnici, vodil pa jo je dolgoletni vodja fašenskega 
karnevala Bojan Rajh. Bila je prava paša za oči in ušesa, predstavili so se 
celo nekateri liki iz ameriške nadaljevanke Santa Barbara, prali so žehto, 
šli so se zasebnega zdravstva in vsem sporočali, da se na tem svetu pač vse 
spreminja. 

Izkazali so se tudi ormoški gostinci: na voljoje bilo dovolj slastnih kro-
fov in kuhanega vina, kije malo pogrelo premrle roke. 

Vida Topolovec 

Karnevalska povorka je bila vesela. Foto: Ema Žalar 

Dediščina 
korantove dežele 

Pisali smo že, da so 
v osnovni šoli v Mar-
kovcih pred pustom 
pripravili projektni 
teden. Posvetili so ga 
dediščini v prehrani, 
oblekah, orodjih, 
pustnim likom in 
običajem ter zim-
skim večernim opra-
vilom na kmetih. 
Vodja projektnega 

tedna je bila Karolina Pičerko, pri delu pa so ji poleg učiteljskega zbora 
pomagali še številni domačini in domačinke. Teden so končali z dne-
vom šole, ko so pripravili razstavo mask,brošk, likovnih del in priredi-
tev, na kateri so prikazali dogajanje ob čiščenju lukca, prebiranju ajdo-
ve kaše, luščenju fižola in bučnic ter skubljenju perja. Številne goste in 
domačine je posebej pritegnil nastop kop jašev, kurik, korantov, vil, pi-
cekov in rus ter gosto-
vanjcev pred pokrito 
domačo prešo ob 
osnovni šoli. Šolske 
pustne skupine so v 
nedeljo sodelovale še 
naS.fašenku. 

D L Ž 

Fotografiji: 
Aleš Gačnik 

Učenci in učenke prikazujejo skubljenje 
perja ter pogovore in šale, ki so se običajno 
spletli ob tem delu. 

Učenke je najbolj pritegnil lik vile. Kronice in 
belo obleko so si prav rade nadele. 



Predstavitev knjige 
o Šturmoveih 
Prejšnji petek sta ptujski 

župan Vojteh Rajher in minis-
trica za kulturo Kristina Šam-
perl Purg pripravila predstavitev 
knjige Naravoslovni vodnik po 
Šturmoveih, ki so jo napisali 
Borut Štumberger, Iztok Gaister 
in Mitja Kaligarič. Sledi\jega 
sicer na prireditev ni bilo, zato 
sta o knjigi govorila predvsem 
prva dva. 

Ptujski župan Voj teh R a j h e r je 
v uvodu dejal, da ta knjiga ni samo 
dejanje, p o m e m b n o za naravos-
lovje in ekologijo, temveč je tudi 
kulturno de janje , kar petkov do-
godek uvršča v sklop praznovanj 
slovenskega kul turnega prazni-
ka. Na predstavitev je prišel tudi 
Martin Schneider, predstavnik 
Evropskega združenja za zaščito 
naravne dediščine, ki je izid 
knjige in lepoto nekdan je 
dravske loke pospremil s pohval-
nimi besedami. 

Da bi Šturmovci doživeli 
milejšo usodo kot doslej , je pred-
sednik ptujskevlade Branko Bru-
men nekaj izvodov knjige podelil 
tistim, ki na j v bodoče zanj 
skrbijo: domač inom in os-
novnima šolama Videm in Mark -
ovci. Turis t ičnemu informa-

tivnemu cent ru , zasebni gos-
tilničarki Ingrid Ivanuša, ki ima 
ob dravskem jezu v Markovcih 
lokal Palaska, in Zelenim Ptuja . 
Dogodek so popestr i le ljudske 
pevke iz Zabovcev, ki so zapele 
pesem o Šturmoveih, posebej 
zloženo za to priložnost. 

Razveseljivo je, da so se pred-
stavitve udeležili številni ljubitelji 
narave, predstavniki lovcev. 

ribičev. Dravskih e lektrarn, šol, 
učitelji biologije in predstavniki 
upravnih organov. Kot je 
povedala Kristina Šamperl Purg, 
bo v marcu še predstavitev knjige 
o Šturmoveih za domačine . 

D L 

Prijetno so se obiskovalci 
prireditve nasmejali, ko je 
Kranjčan Iztok Gaister pripove-
doval, kako lahko knjigo o Štur-
moveih uporabi tudi v Kranju. Že 
dalj časa bi namreč rad izdal po-
dobno knjigo o krajinskem parku 
Bobove k, a doslej n i im el podpore. 
Ko so kranjski možje videli ptu-
jsko knjigo, so takoj dejali: "Ja, 
zakaj pa mi nimamo kaj takega?" 
Pa naj še kdo reče, da lepa sloven-
ska lastnost - zavist - ni gonilo 
napredka! 

Od leve proti desni: Martin Schneider iz evropskega Združen}^ za 
varstvo naravne dediščine ter dva od treh avtorjev knjige o Štur-
moveih: Borut Stumbergerin Iztok Gaister. Foto: OM 

Prešernov dan v Dalmaciji 
Devetega maja 1992 je bilo v 

Splitu ustanovljeno slovensko 
društvo Triglav, da bi se Slovenci, 
ki živijo v tem mestu, še bolj 
povezali, obranili slovenski 
jezik, negovali domače običaje in 
navade, razvijali pozitivne 
tradicije na področju umetnosti, 
literature, glasbe in folklore ter 
delovali na drugih področjih, 
pomembnih za ohranjanje 
slovenstva na Hrvaškem. 

V Splitu in okolici živi po 
zadnjem popisu okrog 1060 
Slovencev, v društvo pa jih je 
včlanjenih 600, ki se zavedajo, da 
je njihovo povezovanje toliko 
pomembnejše , ker so po nas-
tanku novih držav v nekdanj i Ju-
goslaviji postali tujci. Zarad i po-
manjkanja denar ja in prostorov 
za delovanje je njihovo delovanje 
improvizirano. Kljub temu pa so 
zadovoljni. V pre jšnjem letu so 
organizirali dve razstavi (likovno 
v počastitev Prešernovega dne' in 
starih ladijskih modelov iz 16. 
stoletja), proslave ob Prešer-
novem prazniku in dnevu 
držiivnosti, ko so jih obiskali tudi 
predstavniki države Slovenije, 
udeležili so se srečanja zdomcev v 
Dolenjskih Topl icah, treh hu-
manitarnih in treh krvodajalskih 
akcij, veliko naporov pa so vložili 
tudi v r edno izdajanje glasila 
društva Planika. Dosle j so izdali 
<-'najst številk. 

Za kvalitetnejše delovanje 
tlruštva nu jno po t rebu je jo večje 
protore. Čeprav so se o tem v 
prejšnjem letu večkrat pogovar-
jali s predstavniki občine in 
zupanije Split, p rob lema še niso 
rešili. Z a t o so za p o m o č zaprosili 

Zvezo Slovencev na Hrvaškem, 
U r a d za Slovence po svetu. Zvezo 
kulturnih organizacij Slovenije, 
veleposlaništvo Republ ike 
Slovenije na Hrvaškem in 
nekatere druge. O d slovenskega 
ministrstva za šolstvo pa pred-
vsem pr ičakuje jo pomoč pri or-
ganizaciji dopolni lnega pouka 
slovenskega jezika. T r e n u t n o po-
teka tečaj za odrasle, katerega 
s p o n z o r j e pivovarna Union . 

Slovensko društvo Triglav v 
Splitu se je zelo angažiralo pri 
evakuaciji Slovencev iz Bosne in 
Hercegovine. Na tem področju 
bodo delali tudi v bodoče . Letossi 
iiajbolj želijo, da bi uspeli us-
tanoviti center za vse Slovence v 
srednji Dalmacij i . 

Letošnje aktivnosti so pričeli s 
proslavo ob slovenskem kul-
tu rnem prazniku, ko so jih 
obiskali tudi nekateri gost je iz 
Slovenije. Veliko naporov vla-
gajo v zagotavl janje f inančnih 
sredstev. Njihov sponzor so tudi 
neka te ra slovenska podje t ja , 
med ptujskimi Perutnina . Tre-
nu tno si dena r za delovanje zago-
tavljajo s članarino, s prispevki 
U r a d a za Slovence po svetu. 
Zveze kulturnih organizacij 
Slovenije, Slovenske iz.seljenske 
matice in z organizjicijo 
nekaterih prireditev. Ko nas je 
pvcd kratkim obiskal eden od 
članov slovenskega društva 
Triglav iz Splita rojak Ivan Luk-
man, jc povedal , da si pri-
zadevajo, da bi prišlo do tes-
nejšega sodelovanja med nji-
hovimi otroki in otroki iz matične 
domovine. 

MG 

Spoznanja ob zboru 
občanovv Ormožu 

Ker sem predvideval, da se 
zaradi poklicnih dolžnosti in 
nepr imerne ure ne bom mogel 
udeležiti zbora občanov v svojem 
kraju, sem si privoščil zbor 
občanov v Ormožu . Seveda le kot 
gost. 

Prvi večerni pozdrav je bilo 
enou rno čakanje zaradi nesk-
lepčnosti (p remajhnega števila) 
prisotnih. Ver j e tno ne tako redka 
žalostna podoba slovenske indif-
erentnost i ali celo alergičnosti do 
družbeno-poli t ičnih vprašanj in 
nalog. Prepričan sem, da ne samo 
zaradi zasvojenosti s televizijo, 
kot je nekdo duhovito pripomnil, 
marveč predvsem zaradi pol-
stoletne nedemokrat ične vzgoje, 
zaradi katere še bolehamo. Sicer 
bi zagotovo v prizadevanjih za 
lokalno samoupravo videli 
p o m e m b e n korak k nadaljnji de-
mokratizaciji naše družbe in 
približevanje uprave l judem. 

Toda ne, ravno nasprotno: 
nekdo iz ne tako zelo pisane 
družbe prisotnih je v razpravi 
razkrival "zaroto in prevaro 
države, ki ji gre v lokalni samou-
pravi in drobljenju občin pred-
vsem - če ne samo - za to, da bi 
močnejevladala in nas centralizi-
rala". 

Čudim se, od kod te tako 
pogrevane informacije, ko pa 
vemo, da so prav velike občine 
ot rok central izma prejšnjega 
sistema. Pred 2. svetovno vojno in 
po njej smo namreč že imeli 
manjše občine, ki pa so bile 
nasilno - politično ukinjene, 
čeprav so na zahodu že desetlet ja 
nekaj povsem normalnega. 

Tudi zagovorniki združevanja 
mladih občin, ki se baje uveljavlja 
v nekaterih državah Evrope, 
mora jo vedeti, da gre tam za 
svobodno odločanje že samosto-
jnih občin s povem jasno (skoraj 
konfedera lno) določenimi po-
godbami. O tem pa v dosedanjih 
velikih (socialističnih)občinah in 
krajevnih skupnostih ni niti 
sledu. 

Preseneti lo me je tudi 
sočustvovanje razpravljalca z -
kot je rekel - "obubožanimi in 
odrinjenimi krajevnimi skup-
nostmi, ki jih nikakor ne želimo 
nagnati iz dosedanje občine 
O r m o ž in jih prepustiti životar-
jenju , da ne rečem umiranju". V 
tem spoznanju je bil formuliran 
in z večino izglasovan tudi pred-
log in stališče do lokalne samou-
prave. 

Na videz res velikodušno in 
skoraj zavidljivo stališče, o 
katerem se bodo ver je tno razpis-
ali dosedanj im občinam naklon-
jeni novinarji. 

Toda pogljemo stvari nekoliko 
temelj i teje in bolj resnicoljubno: 
kako to, da imamo kljub 50-let-
nim "idealnim" velikim občinam 
tudi obubožene in nerazvite kra-
jevne skupnosti? Ali ne zato, ker 
velike občine kljub vsej svoji bolj 
ali manj resni volji niso bile kos 
nalogam in privicam vseh 
občanov in krajevnih skupnosti? 
Jasno je, da bo vsak kraj bolj 
skrbel zase, kot drug za drugega. 
Tam, kjer ljudje vedo, da sami 
odločajo o svojem kraju, potre-
bah in življenju, se tudi bolj zavze-
majo. Čakanje , kdaj bomo na 
vrsti, da kaj dobimo od drugod, je 
mnoge že razočarala in bolj 
vzgaja za pasivnost in nebo-

gljenost kot za pogumnost in 
iznajdljivost. 

2^1o v ospredje so prišli tudi 
dvom in nejasnosti v zvezi s f inan-
ciranjem novih - manjših občin. 
Nekdo mi je zašepetal na uho: 
"Saj država ne bo nič dala, samo 
obljublja." 

Prav gotovo vsaka samosto-
jnost nekaj stane. NasSlovence je 
stala celo tanke in vojno, čeprav 
precej milejšo kot druge narode , 
ki se bori jo za svojo samostojnost . 

Pr iznajmo si: pre jšnjadržava in 
uprava tudi nista bili zastonj in ne 
poceni. Ker pa je že dosedan jo 
občino sofinancirala država, bo 
morala tudi nove, manjše . T o 
obljublja in to bo morala 
uresničiti, saj drugače sploh ni 
mogoče. Če pa bi država nam-
eravala zmanjšat i dena rno 
pomoč v prihodnosti , bi to veljalo 
tako za stare (dosedanje) kot 
nove (manjše) občine. 

A nekdo je zatrdil: "Glejte, se-
da j smo v občini O r m o ž kot ena 
družina, zakaj bi se razbijali? Ali 
ni najlepše, če še napre j 
os t anemo skupaj?" 

Pred skoraj 800 leti smo res bili 
ena družina, namreč pražupni ja 
Velika Nedel ja . Z a tedan je 
razmere je zadoščala ena uprava 
(župnija) . Skozi stoletja pa so se 
razvili novi kraji, središča, število 
ljudi je naraslo in častitljiva "alma 
mater" - pražupnija Velika 
Nedel ja je razumela in sprejela 
izziv časa in razvoja: novim kra-
j em je pustila, da se postavijo na 
lastne noge in samostojno 
zaživijo. In danes imamo osem 
njenih "hčera", ki so postale zrele, 
samostojne in življenja polne 
župnije. 

Če je ta pogum že pred stoletji 
našla pražupni ja Velika Nedel ja , 
kako da danes, v času demok-
racije in novih projektov tega ne 
bi mogli doumet i mi, njeni 
otroci? Zber imo ta pogum tudi 
na civilnem področju in se posta-
vimo na lastne noge, da zad ihamo 
s polnimi pljuči lokalne samou-
prave, kot je to tudi pri nas že bilo 
pred desetletji in je v Evropi, 
kamor bi radi prišli. Bi morda kdo 
rad ostal na Balkanu, kamor se ne 
š te jemo in nikakor nočemo? 

Natočimo si čistega vina: v tej 
naši dosedanj i občini le ni bilo 
tako družinsko. Nenehni očitki, 
da je zdaj ta zdaj oni v podre-
jenem (zapostavl jenem) položa-
ju, da vse "vlečejo" sem ali tja, 
alergičnost, če nekje samo 
omeniš določeno ime kraja, 
obrisi rivalstva, premoči ali ope-
haijenosti le niso tako neopazni. 
Poglejmo resnici v oči, brez zla-
gane idile; ali ne bo en kmet 
skrbneje in bolje gospodaril na 
svojem kot osem skupaj? Ja , raje 
sem gospodar na manjšem kot 
hlapec na velikem posestvu, a 
brez raznovrstnih nenehnih očit-
kov ali celo prepiranja in zamer . 

Čisti računi, dobri prijatelji, 
pravi pregovor. Če bomo sposo-
bni novih, evropskih odločitev, 
b<ido naši računi preglednejši in 
naši sosedski odnosi zares pri-
jateljski. V novih, samostojnih 
občinah pražupnije Velika 
Nedel ja bomo še bolj zares 
zaživeli demokraci jo in se zvesto 
in pogumno napotili v bolj 
pravično in ustvarjalno prihod-
nost. Prav zares, za to mi gre. In 
vam? 

Drago Avsenak, 

Velika Nedel ja 

videz 
pomembnejši otl let 

Mladi se n imamo ob koncu 
tedna kje zbirati. Kakšnega 
posebnega prostora n imamo, zu-

naj je p reh ladno in tako pe tke in ; 
sobote večinoma preživljamo v 
discih. E d e n takih, v ka te rem smo 
se zelo radi zadrževali, j e bil C lub 
D o n Juan v Dornavi . 

Tudi v petek, 28. L, smo se tri 
prijateljice odpravile t ja . Pri jatel j 
nas je bil pripravljen t ja odpel ja t i 
in ob 3.00 priti po nas. Odložil nas 
je malo pred vhodom, sam pa 
odšel d rugam. In po tem so se za 
nas začele težave. E d e n izmed 
vratar jev je stopil iz lokala in se 
postavil p red nas: "Punce, koliko 
ste stare?" Na jpre j smo ga samo 
začudeno pogledale, saj česa po-
dobnega v tem discu še nismo 
doživele. Ko se je p resenečen je 
poleglo, smo le uspele povedati , 
da b o m o v tem letu dopolni le 21 
let. "Osebne, prosim," je bila 
nas lednja zahteva vra tar ja . 
Ksenja in jaz sva izvlekli za-
htevani dokumen t , S imona (o, 
groza) pa je ugotovila, da je ose-
bno izkaznico pozabila doma . 
Vra ta r nam je razložil, da po t em 
pač ne more vstopiti. Ker nam ni 
bilo jasno, čemu naenkra t to, 
nam je razložil, da mladine pod 
20 let ne spuščajo v disco. O. K., 
skušale smo mu razložiti, da smo 
sošolke iz osnovne šole in to re j 
vse že s tare 20 let. Ne, vztrajal je 
pri svojem: b rezosebne izkaznice 
Simone ne more spustiti v lokal. 
"Žal, taka so pravila," je rekel. 
Takra t se je vmešal še drugi vra ta r 
- r eda r in se pozanimal , kakšne 
težave imamo. Po odgovoru, d a j e 
punca brez osebne, nem je zakli-
cal: "Onda dovidenja," in n a m 
pred nosom zaklenil vrata lokala. 

Os ta le smo tore j zuna j na 
mrazu, ura je bila 23.00, me pa 
brez prevoza domov. Sklenile 
smo pač počakati , da se pr ipel je 
kdo, ki se nas bo usmilil in nas 
spravil domov. Č u d n o se nam je 
zdelo, da so ukrep o starostni meji 
20 let sprejeli t ako n e n a d o m a , 
ampak to je pač njihova zadeva. 
Ko smo tako čakale pred vho-
dom, je prišla skupina t reh dek-
let. Nihče jih ni vprašal za osebne 
izkaznice. Zde lo se nam je čudno , 
ampak smo mislile, da sezv ra t a r j i 
morda poznajo . Z a njimi sta prišli 
še dve punci (ki ju poznamo) in 
tudi njiju ni nihče vprašal za 
dokumen t ali starost. Zadeva je 
postajala zanimiva. 

Ni minilo dosti časa, ko so se 
pripeljali trije fant je , ki jih tudi 
poznamo, in od katerih niti eden 
nima dvajset let. M i m o vratar jev 
oz. redai jev so brez težav prišli v 
disco. Z d a j nam je začel počasi 
naraščati pritisk. Kaj je na robe z 
nami, da smo morale ostati zu-
naj? Kmalu je prispel naš sošolec 
iz osnovne šole in nam zatrdil , da 
pozna šefa ter bo to že on uredil . 
Šef je res prišel in razložili smo 
mu težave. Rekel je, da on nima 
nobene besede pri tem, da so 
imeli sestanek in so se pač tako 
odločili. Osebne da ni t reba 
imeti, moraš pa biti star 20 let (če 
ti vratar ne ver jame, si pač nič ne 
moreš) . Sicer pa - zakaj ne g remo 
v kak drug disco? S tem je bila 
zadevazan j opravl jena, v nas pa je 
ostalo začudenje , da šef goste 
napoti v drug lokal. 

Prezeble in jezne smo še neka j 
časa stale pred vhodom, ko so se 
odpr la vrata. Vratar , ki nas je prvi 
prestregel ob pr ihodu, nam je še 
enkra t zatrdil, da ne more ničsto-
riti. D a mu je žal, ampak tako pač 
jc . Vmešal se je še eden izmed 
vratarjev in takrat mi je 
dokončno zavrela kri. Vpraša la 
sem, zakaj po t emtakem ne 
opravijo kontrole dokumen tov 
pri vsakem gostu. Odgovor se je 
glasil, da so nekateri pač videti 
starejši in da naj vzamemo kot 
kompl iment dejstvo, da smo 
videti maljše. V tistem mrazu in 
razočaranju nam res ni bilo mar 
za kompl imente . Povedala sem 

mu, da vem vsaj za tri fante, ki 
niso stari 20 let, pa se že zabavajo 
v discu. V odgovor mi je dejal, da 
pač videz vara in so se vratar jem 
zdeli dovolj stari, da niso potre-
bovali dokaza. Ogorčeno sem 
vprašala, ali je torej videz pri njih 
pomembne jš i od let. "Ja, punca, 
videz je pomembnejš i od let," je 
bilo zadnje , kar sem slišala od 
vratar ja . 

Takra t nam je bilo resničnodo-
volj. Sošolec nam je obljubil, da 
nas bo odpel jal v disco v 
Mezgovce, in odšli smo. Večer 
smo imeli seveda pokvarjen in še 
dolgo bo v nas čuden občutek o 
odnosu do gostov v Clubu Don 
Juan v Dornavi . T ja se ob koncu 
t edna gotovo več ne bomo 
vračali. M o r d a je pa bil. ravno to 
njihov cilj, kdo ve. V tem discu je 
bila namrečvednove l ikagneča in 
m o r d a je to nov način za rešitev 
tega problema. O tem, ali je tudi 
najpr imernejš i , ne bom razgla-
bljala. Ne bi se nam zdelo tako 
narobe , če bi se pač odločili, da 
mlajših od 20 let ne spuščajo v 
lokal, in bi se tega dosledno 
držali. T a k o pa smo bile me v pol 
u re edine , ki smo doživele kon-
trolo. In čeprav smo vse že dopol-
nile 20 let, ena pa tega ni mogla 
dokazati , ji niso dovolili vstopa. 
Ksenji in meni so sicer rekli, da la-
hko vstopiva, S imono pa naj pač 
do 3.00 pustiva stati pred discom. 

Ni kaj, dobra šola za nas, zlasti 
za Simono. Drugič, ko se b o m o 
kam odpravljale , b o m o gotovo 
preverile, ali imamo vse s seboj 
osebne izkaznice. Vodstvo in ose-
bje Cluba D o n Juan pa naj se 
malo zamisli nad svojim ravnan-
jem. Dosle j nam je bil ta disco 
zelo všeč, ampak s takim načinom 
dela gotovo ne bo ohranil popu-
larnosti. 

Renata Bezjak 

Živim S teboj, ki si 
drugačen 

D a n e s so naši majhni otroci še 
o t roško razigrani, jutri pu-
ber te tn iško nesrečni in v 
nas lednjemu t renutku morda že 
med zasvojenci z drogo. Ali se 
zavedamo, da se ta mali, a usodni 
korak lahko zgodi tudi mojemu, 
tvojemu ozi roma našemu otroku 
-mlados tn iku? 

O b dogodkih v Planini pri 
Rakeku sodelavci K A R I T A S 
dekan ije P tu j in Zavrč 
spoznavamo, da v naši demok-
ratični družbi p r iha ja jo do izraza 
merila "boljše družbe" (nor-
malne), da drugačnim - duševno 
in telesno prizadetim, vzgojno 
nepri lagojenim ter predvsem 
uživalcem drog - nočemo, ne 
m o r e m o ali ne znamo ponuditi 
p ros torav našem življenju. Ta nji-
hova drugačnost nas moti; 
ču t imo se ogrožene pred "kugo" 
20. s tolet ja - drogo, ki uničuje 
človeka. 

V pr izadevanja za prepre-
čevanje zasvojenosti se poiz-
kuša jmo vključiti vsi - pa čeprav 
samo tako, da človeku, ki je 
drugačen, znamo prisluhniti im 
mu vsaj tako pokazati , da ga spre-
j e m a m o . 

K A R I T A S dekani je Ptuj in 
Zavrč podpira slovensko KARI-
TAS, očeta P r e d a in dona Pier-
ina Gelmini ja , italijanskega 
duhovnika, v razširitvi terapevt-
skega sistema S K U P N O S T 
S R E Č A N J E v Slovenijo, za 
pomoč mladim zasvojenim z 
drogo. 

Kar i t asdekan i j P t u j - Z a v r č 



Čas in dejstva bodo pokazali svoje 
v zvezi s tovarno Eme v Dolanah se zelo veliko govori. V 

tovarni, v kateri naj bi se zaposlilo več $to ljudi, dve leti po 
nakupu še ne izdelujejo vozil. Zato smo za daljši pogovor 
zaprosili lastnika verige podjetij z zaščitno znamko Eme in di-
rektorja Emila Mlakarja ter prokuristko podjetja Darjo Vilar. 

Tednik: Novembra leta 1991 ste kupili proizvodno dvorano podjetja 
Olga Meglič, kije bilo v stečaju, in napovedali, da boste v njej v kratkem 
času pričeli proizvajati podaljšana Citroenova vozila. Obrnilo se je 
drugače. Kako to? 

Darja Vilar: Da bi uresničil zamisel o izdelavi komponent in predelavi 
modificiranih vozil, se je zasebnik Emil Mlakar moral odločiti za prostor-
sko širitev. Po dolgotrajnem iskanju se je odločil za nakup proizvodno-pos-
lovnih prostorov bivše Olge Meglič v Dolanah (5.000 m hal in okrog 5 ha 
pripadajočega zemljišča). Objekt je bil potreben adaptacije in celotne ob-
nove inštalacij: vodovoda, elektrike, centralne kurjave, dvigalnih prog, po-
dov, sten in strehe, ureditve okolice in obnove pripadajočih infrastruk-
turnih objektov. 

V obstoječi obnovljeni hali je predvidena montaža modificiranih vozil in 
zaključno lakiranje le-teh. Za to sov hali zgradili dve veliki lakirni komori. 

V prvotni investicijski zamisli bi pločevinaste komponenete moral do-
bavljati TPV, del bivšega IMV iz Novega mesta. Prišlo je do lastninske 
preobrazbe in francoski Revoz je postal večinski lastnik hal v Novem 
mestu. Ta je sprejel poslovno odločitev, da pri svoji velikoserijski proizvod-
nji ne potrebuje stiskalnic DUAL-FORM, zato jih je sklenil prodati. Po 
dolgem razmisleku jih je kupil gospod Mlakar. Zaradi tega nakupa je bilo 
potrebno ali poiskati že obstoječo halozustreznimi statičnimi lastnostmi in 
postati njen najemnik ali dograditi dodatno halo k že obstoječim. Na 
območju širše štajerske regije ni bilo možnosti najeti tovrstnih prostorov, 
zato seje lastnik odločil za razširitev osnovnega projekta montirnice modi-
ficiranih vozil in je investiral v lastno stiskalnico z ustrezno proizvodno 
halo. 

Obstoječi objekt je praktično v celoti saniran in izpraznjen, v njem sta 
postavljeni lakirni komori, manjka samo še fina montaža agregatov. Potre-
bno pa še dokončati vrhnji sloj tal, saj morajo biti tla prekritazantistatičnim 
podom. 

PROJEKT, VREDEN 120 MILIJONOV TOLARJEV 
Zaradi nedoročenega pristopa k tovrstnim razvojnim projektom v 

slovenskem prostoru smo bili prisiljeni finančno konstrukcijo celotnega 
projetka zmanjšati s predvidenih 185 milijonov tolarjev na minimalnih 120 
milijonov. To pomeni, da j e potrebno montirnico dokončati do te mere, da 
je v njej mogoča proizvodnja ter da fazo A stiskalnice končamo v celoti in s 
tem omogočimo izdelavo pločevinastih polizdelkov za lastno predelavo 
vozil in za druge proizvajalce avtomobilov. Stiskalnica bo eno izmeno de-
lala za lastne potrebe, v dveh izmenah pa dodelavne posle po pogodbah. 

Manjša hala, ki sodi v fazo B in v kateri bo plastikama, bo dokončana do 
tretje gradbene faze in bo počakala, da bo proizvodnja že normalno tekla. 

Pri vsaki investiciji moramo upoštevati njen velikostni red, saj je ta os-
nova za razumevanje časa uresničevanja projektov. Za Dolane to ob 
upoštevanju izhodiščnega stanja prostorov in naprav pomeni začetek 
proizvodnje v enem ali dveh letih. 

OSNOVNI PROJEKT IN ZAMISEL OSTAJATA 
TEDNIK: Mnogi še vedno dvomijo o vaših projektih, veliko pa je tudi 

vprašanj glede izbora lokacije za vašo proizvodnjo. Nekateri Dolane 
povezujejo z vojno na Balkanu. Projekt se počasi uresničuje tudi zaradi 
tega, ker na tem delu nekdanje Jugoslavije še vedno ni toliko pričakova-
nega miru. 

Emil Mlakar: Dvomijo predvsem tisti, ki si zadeve niso nikoli pogledali 
inocenjujejo predvsem po tem, kar slišijo. Sevednoostajamopri osnovnem 
projektu in zamisli. Proizvajati želimo različne vrste transformiranih vozil, 
predvsem inačice uspešnih osnovnih vozil, ki bodo služile namenskim 
gospodarskim in osebnim željam. Za to je potrebno imeti industrijske 

stroje, na katerih bomo sposobni izdelati spremenjene dele pločevine m 
plastike, a jih v celoti ne bomo potrebovali za svoje potrebe. Druga in tretja 
izmena bosta na teh strojih lahko proizvajali avtomobilske komponente za 
večje proizvajalce v avtomobilski industriji. 

Poudariti je potrebno, da tovarna v Dolanah ne bo tovarna predelanih 
vozil XM Citroen, ampak bo to vozilo le eno izmed možnih transformacij. 

Kar se lokacije tiče, je projekt potreboval vsaj 5.000 m^pokritih površin z 
možnostjo širitve in zaledje, tradicijo v kovinskopredelovalni industriji, ki 
zagotavlja, da ob ustreznem prekvalificiranju usposobimo več zaokroženih 
ekip za našo proizvodnjo. Za nekaj strokovnjakov, ki jih bo morda potre-
bno "uvoziti" iz Maribora ali iz inozemstva, lokacijska oddaljenost verjetno 
ne bo poseben problem, saj je znano, da se tak kader odloča za delo pred-
vsem zaradi izziva problematike, obstoječe ravni tehnologije in teama, ki 
posel obvladuje. 

Sicer pa se strinjam z vami, da je Slovenija še vedno vsaj na prehodu med 
Evropo in Balkanom in nas to dejstvo pogosto dodatno zaposluje pri pos-
lovnih partnerjih, poleg nedorečene zakonodaje na marsikaterem po-
dročju seveda. Partnerji pričakujejo od nas poslovno, korektno, zanesljivo 
in kvalitetno sodelovanje in ne politike. 

TEDNIK: Ko ste svoj projekt v začetku predstavljali bankirjem, min-
istrstvom in drugim, ste jih uspeli prepričati. Uspeli ste na vseh možnih 

natečajih za pridobitev sredstev, le na natečaju za demografsko ogrožena 
območja ne. Za ta neuspeh krivite ptujsko občino. Kakšen je Vaš komen-
tar? 

Emil Mlakar: Projekt EME je prehodil vse faze, kijih investicijski pro-
jekt mora obiti, da bi lahko polegdobre zamisli, tržne možnosti, volje inves-
titorja in njegovih finančnih zmožnosti pridobil še vso moralno, materialno 
pripravljenost in strpnost okolja, v katerem nastaja. 

Vsi elementi okolja so za projekt pomembni, saj denar ni edina kompo-
nenta. Firma se trudi vzpostaviti dobronamerna razmerja do vseh: de-
lavcev, komercialno-tehničnih, finančnih, razvojnih in drugih partnerjev. 

Na žalost večina slovenskih ljudi misli, da so ministrstva in njihovi strok-
ovnjaki lahko le predmet kritike in medsebojnih obračunavanj. Poleg te 
"folklore" zadnjega časa pa nekateri resorji delo korektno in uspešno 
opravljajo, kar pomeni, da prisluhnejo problematiki in uspehom iz gospo-
darstva. Z javnimi razpisi dajejo možnost pridobivanja nekaterih virov ali 
garancij za projekte, ki obetajo uspeh. 

PROJEKT JE NENEHNO NA REŠETU 
Ko govorite o prepričanju bankirjev in ministrstev, je treba povedati, da 

je projekt nenehno na rešetu in vodstvena ekipa je marsikdaj sama kot 
palme v Sahari. 

Kar pa se ptujske občine tiče, potrjuje že splošno znano slovensko de-
jstvo, da te najmanj cenijo tam, kjer nekaj delaš. Od Ptuja nismo pričakovali 
bistvene finančne pomoči, pogrešamo pa dobronamernost. 

Ko omenjate natečaj demografsko ogroženih, moramo povedati, d a j e 
projekt za razpoložljiva sredstva res prevelik, vendar bi iz deleža za infras-
trukturo bilo možno narediti vsaj nekaj, kar bi projektu tudi koristilo. 

TEDNIK: Kako ste v teh letih lahko preživeli, če ni bilo proizvodnje? V 
Dolane ste naposled že veliko vložili in še vlagate. 

Emil Mlakar: Projektu se iztekata dve leti, saj od novembra 1991 do 
aprila 1992 v Dolanah nismo ničesar počeli zaradi zime in dejstva, da cen-
tralna kurjava ni delovala. Pridobitev gradbenega dovoljenjajebilaurejena 
v slabem letu dni, kar je za tak objekt izjemno hitro. Narava tal je zahtevala 
pilotiranje in 2 km pilotov v zemlji, betoniranje tehnoloških temeljev za 
stroje in postavitev obeh novih hal. Zato je do pokrivanja preteklo še 7 ali 8 
mesecev. Sočasno pajepotekalaobnova kompletne infrastrukture instarih 
hal. Za ilustracijo obsega del radi povemo, da smo samo za vrhnji sloj 
opleska porabili več kot 6 ton barve. 

Kako smo do sedaj preživeli? V prvi vrsti izjemno delavno. Našo 
obrtniško proizvodnjo smo res ugasnili, saj ima naš "delovni dan" le 14 -16 
ur. Naša proizvodnja je v zadnjem letu adaptacija tovarne, na kateri delamo 
vsi zaposleni. Denar za vse to je iz različnih virov, ne nazadnje tudi od pro-
daje bivših prostorov v Slovenski Bistrici, pa tudi od prodaje strojev, ki so 
ostali od dela borze strojev, s čimer sem se prej ukvarjal, in nekaj prodanih 
avtomobilov, ki smo se jim morali odpovedati. 

TEDNIK: Na koliko tujega kapitala lahko računate oziroma ali se za 
vašo proizvodnjo tuji kapital zanima? Kaj pa evropska banka za obnovo in 
razvoj? 

Darja Vilar: Velikost tovarne v Dolanah pomeni evropsko gledano 
vzorčno delavnico večjega proizvajalca v avtomobilski industriji. Evropska 
banka za obnovo in razvoj je pripravljena finančno vstopiti pri investicijah s 
kapitalom več kot 200 - 300 milijonov DEM. V našem primeru je to oblika 
tehnične pomoči pri razvojnih modelih (primer VW T4...), ko nam nudijo 
vso tehnično dokumentacijo, karoserijo vozil, rezervne dele, testne 
možnosti in kasneje njihovo prodajno in tudi servisno mrežo. Veliki proiz-
vajalci niso pripravljeni dati na razpolago svojega razvojnega kadra, ki ima 
velikoserijsko filozofijo in je zadovoljevanje tržnih niš le organizacijsko 
moteč dejavnikvproizvodnji,vsekakor pa marketinško nujen. Pojavljajose 
inozemski svetovalci za tuja vlaganja v našo proizvodnjo, vendar so za sedaj 
le načelni, saj je Slovenija zanje še preveč tvegana. 

IZ EVROPSKE BANKE LE POHVALE IN OBLJUBE 
Tudi predstavniki iz Evropske banke za obnovo in razvoj, ki "krožijo" po 

Sloveniji, so si naš elaborat in tovarno v Dolanah že ogledali. Bili so polni 
pohval in posrednih obljub, vendar po naših ocenah vsaj še leto dni iz tega 
naslova za konkretne projekte v gospodarstvu ne bo denarja. Vse te oblike 
bodo pri nas prišle v poštev za refinanciranje dragih investicijskih kreditov. 

TEDNIK: Kdaj boste proizvodnjo v Dolanah le zagnali? 
Emil Mlakar: Zagon proizvodnjeje odvisen od dokončanja del pri inves-

ticiji in montaže velikih stiskalnic DUAL FORM. Gradbeno podjetje 
Pomgrad, ki montira obe novi hali, je pisno potrdilo kot rok dokončanja 9. 
februar. Po tem se lahko začnejo vzporedno izvajati zaključna dela na 
starem objektu, s tem pa tudi zagon montirnice in lakirnice. 

Montaža stiskalnic bo potekala hkrati s prekrivanjem strehe in inštalaci-
jskimi deli. Roke pričetka in dokončanja montaže bomo definirali z 
Železarno Ravne v teh dneh. Vsekakor pa ne more biti daljši od dveh mese-
cev po končani montaži hal. 

POSKUSNO DELO JUNIJA 
Ob tem intenzivno delamo pri pripravah za obvladovanje in organizacijo 

tehnološkega procesa. Iz tega sledi, da bo poskusno delo začelo teči že 
junija. Čas za uvajanje redne etapne maloserijske proizvodnje pa je šest me-
secev. 

TEDNIK: Kako je s trgom - imate zagotovljenega? Ali predpogodbe 

izpred let še držijo, ali tujci lahko tako dolgo čakajo, glede na to da na tujih 
trgih uspeva le tisti, kije predčasen? 

Emil Mlakar: Naša proizvodnja bo zaposlila le malo tržno nišo matičnih 
proizvajalcev vozil. Vsaka velikoserijska proizvodnja želi zadovoljiti pose-
bne želje nekaterih kupcev, zato s simpatijo sodeluje z manjšimi prede-
lovalci "eksotov", kakor te predelave imenujejo. 

Kerje tehnična izobraženost v Sloveniji na dovolj visok i ravni, je v razvo-
jnih programih večjih proizvajalcev Slovenija predvidena za izdelavo do 
5.000eA:.sotov na leto. Potrebe končnih kupcev obstajajo in tržne analize to 
tudi potrjujejo. Naši nastopi na mednarodnih sejmih (Frankfurt, Han-
nover. Ženeva ...) so poželi izredno zanimanje, temu pa je sledilo konk-
retno pisno povpraševanje posameznikov in sistemskih uporabnikov na-
menskih vozil (pošte, taksi službe, zdravstvene in tehnične organizacije 

Primeri naših predelanih vozil v glavnem niso modne iskrice, ki bi bile 
čeznočzastarele.Predelanavozilabodo predvsem namenska gospodarska 
vozila. 

TEDNIK: Letos ste pričeli pospešeno zaposlovati. Do konca junija naj 
bi v Dolanah zaposlili že okrog dvesto delavcev. Kakšne kadre iščete? 

Darja Vilan Poleg vsega že povedanega mora projekt razpolagati z ui-
grano ekipo zaposlenih, ki bo sposobna in imela dovolj znanja, izkušenj in 
volje za uspešno delo. Pri Uradu za zaposlovanje Ptuj smo vzpostavili 
stalno zahtevo po 20 - 25 novih delavcih mesečno do 30. junija. Potrebu-
jemo pretežno tehnični profil vseh vrst - od srednješolske in višješolske do 
visokošolske izobrazbe. Le izjemoma se bomo zadovoljili s kvalificiranimi 
delavci. Ker gre v naši proizvodnji za tehnološke procese, ki niso običajni, 
pripravljamo program šolanja, s katerim bomo kadre s tehničnim 
predznanjem usposobili za naše delovne razmere. 

Od naših delavcev poleg formalnih pogojev predvsem pričakujemo, da 
bodo pošteni, da bodo pripadali firmi in da bodo delavni. Nastajanje nove 
proizvodnje in s tem novih delovnih mest je trdo delo za investitorja in vse 
zaposlene. 

Pri dosedanjem izboru smovglavnem zaposlovali ljudi izokolice in imeli 
dokaj srečno roko. Ptuj z okolico nedvomno razpolaga s kopico dobrega 
kadra, ki ga moramo počasi animirati. Projekt je bil od marsikoga komen-
tiran s pretirano noto rizičnosti, kar nedvomno odmevapo logik. Čas in de-

jstva bodo pokazali svoje. 

Poleg tehničnih profilov potrebujemo ekonomiste, pravnike in organi-
zatorje dela. Tu potrebujemo začetnike in ljudi z dokazano uspešno 
prakso. 

DOLANE V RAZVOJNI PROJEKT EURECE 
TEDNIK: Firma Eme sije zagotovila status raziskovalne firme. Kaj to 

pomeni? 

Darja Vilar: Emil Mlaka* je v preteklih letih pridobil več kot 15 pri-
javljenih inovacij in vsa leta sodeluje s slovenskim društvom inovatorjev. 
Prijavljene inovacije so se s prodanimi izdelki tržile vsa leta njegove obrti in 
kasneje podjetja. Upamo, da se bo tovarna v Dolanah uspela vključiti v raz-
vojni projekt EURECEstehnologi jost iskanja D U A L - F O R M . Vsi razgo-
vori dobro kažejo. 

S svojimi razvojnimi cilji sta firma ali g. Mlakar vzpostavila tesne osebne 
kontakte s specialisti ali razvojnimi organizacijami, dabi dobil dogovore ali 
potrditve za svoje zamisli. Vse to in ševrstozzakonom predpisanih pogojev 
je potrebno izpolniti, da se na M inistrstvu za znanost in tehnologijo pridobi 
status firme za raziskovalne dejavnosti. Ta status omogoča lažji dostop do 
informacij, pa tudi raznebonitete pri razvojnih projektih (carine, davki...). 

TEDNIK: Veliko vlagate tudi v ekologijo. 

Darja Vilar: Upam, da pojma ekologija ne povezujete izključno s 
tehnološkim onesnaževanjem. Projekt E M E nima dejavnosti, ki bi lahko to 
vrsto onesnaževanja povzročila. Tudi lakirnica za vrhnji sloj barvanja te-
melji na sodobni italijanski tehnologiji na osnovi vodotopnih barv. Evrop-
ski standardi so strogi. Želimo postati dobavitelj številka ena matičnim 
proizvajalcem, kar pomeni stalno kontrolo le-teh v naših prostorih in osvo-
jitev njihovih standardov ekologije, recikliranja... Poleg tega pa skuša filo-
zofija naše firme v glavnem biti čista, transparentna in jasna. To pomeni 
urejeno delovno okolje in urejene odnose. 

TEDNIK: Pred kratkim ste v Dolane preselili tudi svojo upravo. Ali ti 
pomeni, da bo v Dolanah sedež firme? 

Emil Mlakar: Organizacija zagona proizvodnje zahteva kompletne 
ekipo. Poleg tega pa je bilo potrebno zožiti poslovne aktivnosti in "prečiš 
titi" premoženje. Povedati moram, da zame ne obstajajo vzporedne ak 
tivnosti ali rezervni tiri. 

Sedež firme EME je po registraciji še vedno v Slovenski Bistrici, venda 
bo v kratkem potrebno sprejeti odločitev o novi lokaciji, a je še nisrn« 
dorekli. 

TEDNIK: Želite na koncu ša kaj dodati? 

Emil Mlakar: Vsak razvojni projekt nosi dejavnike tveganja, stoodstot 
nega jamstva v programu na papirju ni. Dejstvo pa je, da če slovenski poJ 
lovni prostor ne bo zbral poguma tveganju pogledati v oči in ga obvladat 
razvoja v naših logih ne bo, s tem pa ne bo tudi pravih novih delovnih mes 
ki nastajajoz novimi programi in ne Ie6>'-pfl55firmami, reorganizacijami a 
morda lastninjenjem. 

Spraševala: Majda Goznik 

Nova objekta v Dolanah. Foto. OM 

Darja Vilar 

Emil Mlakar 
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Ob 404etnici 
IV. 

P D Ptuj je pos ta ja lo e n o najak-
tivnejših društev v občini. Akcije -
največ planinski pohodi in izleti -
so se vrstile vse leto. Najbol j pozi-
tivno je bilo, da je bilo aktivnih 
vedno več mladih planincev. 
Seveda je šla največja zasluga za 
vznik planinske dejavnosti med 
ptujsko mladino nekater im zelo 
požrtvovalnim učiteljem - men-
tor jem, ki takrat sicer še niso 
imeli formalne (men to r ske ) izo-
brazbe, zato pa toliko več volje in 
idealizma. Go tovo pa jim tudi 
znanja ni manjkalo , saj so imeli 
veliko planinskih izkušenj. 

Oživljena aktivnost je nudila 
dovolj gradiva za boga to poročilo 
na jubi lejnem, 10. občnem zboru 
društva 27. f eb rua r j a 1963. Na 
zboru so ptujski planinci ugo-
tovili, da so prebrodil i na jhujšo 
krizo. Ugotovili so tudi, da je v 
društvu včlanjenih 249 planincev, 
od tega 129 mladincev (dobra 
polovica), ki so opravili povečini 
po več izletov. Potrdili so tudi de-
lovni načrt , ki j im je bil kažipot za 
delo v naslednjih letih. P o g u m n o 
so načrtovali še več izletov in ak-
cij. Da bi utrdili mladinski odsek -
mimogrede: za načelnika M O je 
bil leta 1963 izvoljen men to r in 
prvi izšolani mladinski vodnik v 
P D Ptu j Simon Petrovič -, so 
začeli navezovati stike z vodstvi 
šol, pridobiti pa so želeli tudi 
mladince v delovnih kolektivih. 
Sprožili so akcijo za varstvo ok-
olja. V ta namen so navezali stike 
s Turističnim druš tvom Ptuj , 
taborniki in lovci, vendar je bil us-
peh slab. Posebno skrb je društvo 
namenja lo iskanju novih vod-
nikov zaradi n e n e h n e rasti član-
stva. 

O b 10. obletnici so začeli ptu-
jski planinci markirat i in r edno 
vzdrževati planinsko pot iz Stop-
erc na vrh Donačke gore, ki so jo 
prvič markirali in očistili že v letu 
1958, uvedli pa so tudi novo 
obliko izletov: izlet v neznano. 

Pri organiziranju mladinske 
planinske dejavnosti so v društvu 
posvečali vedno več pozornost i 
krajem, ki so p o m e m b n i iz N O B . 
Tako so organizirali izlet na Bo-
hor, preko katerega se je prebi-
jala 14. divizija na svojem pohodu 

na Štajersko. Pomembnejš i izleti, 
ki so jih v društvu izvedli leta 
1963, so bili pohod čez Pohor je , 
vzponi na Triglav, Šmohor , 
Mrzlico, Kal, Bohor, Boč in 
D o n a č k o goro, na Boču pa so or-
ganizirali tudi mladinsko tabor-
jenje . Neka j ptujskih planincev se 
je udeležilo VII . zleta planincev 
Hrvaškega Zagor ja in otvoritve 
d o m a na Ravni gori. 

Razcvet aktivnosti je P D Ptu j 
doživljalo tudi v letih 1964 in 
1965. O b e leti ga je vodila Mira 
Pinoza, mladinski odsek pa na-
jp re j Simon Petrovič (1964), nato 
pa M a n j a O s o l e ( 1 9 6 5 ) . 

Število registriranih članov (ki 
so plačali č lanar ino) se je v teh 
letih povečalo na 308 oz. 361, ves 
čas pa so prevladovali mladi plan-
inci. V letu 1964 so uspešno 
opravili vodniški izlet štirje novi 
vodniki in tako so začeli dobivati 
izleti in ostale akcije vse bolj 
vzgojno-poučno vsebino in 
obliko. Zače lo so se tudi zimsko 
izletništvo in planinski tabori . 

Leta 1964 je društvo organizi-
ralo 6-dnevni smučarski tečaj na 
Pohor ju . 

Predstavnik društva se je 
udeležil zbora načelnikov na 
Zasavski gori. Na posvetu načel-
nikov mladinskih odsekov leta 
1965, ki je bil na Pohor ju , so bili 
mladi ptujski planinci deležni 
javne pohvale in zaupana jim je 
bila organizacija posveta v 
nas lednjem letu. 

Leta 1965 so se ptujski vodniki 
udeležili tudi zbora vodnikov pri 
Mozirski koči, markacisti pa 
zbora na Kozjaku. 

P o dal jšem času so ptujski 
planinci organizirali planinsko 
predavanje z naslovom V skal-
nem svetu. Predavatel j j e bil od 
drugod, ver je tno V a n č Potrč. 

Os redn ja aktivnost pa so bili 
vsekakor izleti. Druš tvo je or-
ganiziralo vsako leto okrog 20 
izletov v s redogor je in visoko-
gorje . Na jpomembne j š i so bili 
izlet mladih na Okrešel j in 
Kamniško sedlo, na Strahinjščico 
na Hrvaškem, pa spet na Triglav, 
Jalovec, Nanos, Smrekovec, na 
Cel jsko in Zasavsko goro, 

večkrat na Donačko goro, Boč in 
Pohor je . Planinska skupina os-
novne šole Dornava je organizi-
rala v tistem času izlete na Gore -
Kopitnik, Čemšeniško planino, 
Kozjak, v Logarsko dolino, na 
Celjsko kočo - Svetino, Donačko 
goro, v Jeruzalem, na Janče, 
Šmohor , Brinjevo goro. Ravno 
goro, na Pohor je , Dobrčo in v Be-
gunjsko Drago, na Sivko, Črno 
prst itd. 

V teh letih so prve izlete 
opravljali tudi dijaki Srednje ek-
onomske šole pod mentorskim 
vodstvom profesor ja Jožeta Čiča. 

Le to 1966 je značilno po 
drast ičnem upadu članstva. Po 
361 članih, ki so bili registrirani v 
letu 1965, se njihovo število 
zmanjša v naslednjem letu na229, 
od česar je 99 odraslih, 120 mlad-
incev in 10 pionirjev. Toda ne 
smejo nas zavesti statistični 
podtki o številu članstva, da bi po 
njem merili siceršnjo aktivnost 
društva v tem letu. Aktivnost 
društva je bila zelo pestra in 
bogata. Mlado vodstvo sicer ni 
imelo dovolj delovnih izkušenj, 
zato pa mu ni manjka lo načrtov in 

gorečnosti . Predsednik društva je 
bil v tem letu Tone Purg ml., 
načelnik mladinskega odseka 
Igor Čurin, predsednik nadzor-
nega odbora pa Simon Petrovič. 

E n a na jpomembnejš ih akcij v 
tistem letu je bila organizacija 
zbora načelnikov mladinskih od-
sekov, ki so ga organizirali nadvse 
uspešno. Udeležili so se tudi 
velikega shoda planicev, ki je bil 
organiziran obobletnici P D Ruše 
na Osankarici in pohoda po po-
teh Slovenjegoriške čete v Mo-
stju. V zimskih počitnicah 
januar ja so organizirali turni 
smuk čez Pohor je , akcijo, ki je 
bila v P D Ptuj takrat novost in pri-
je tna poživitev. 

Organizirali so tudi kakšnih 20 
izletov. Pomembnejš i so bili v 
Julijce (Mojstrovka, Prisojnik, 
Razor) , Kamniške Alpe (Brana, 
Turška gora. Skuta), na Peco, 
goro Oljko, Boč in Donačko 
goro. 

Planinske skupine na Gimnaz-
iji, na Ekonomski šoli in na O Š 
Dornava so izvedle več svojih 
izletov. 

J. J. 

Notranjost pastirskega stanu na Planini Vodični vrti. 

Normalizirati organizme 
človelia, živali in rastlin 

Na pustno soboto so se v 
Srednješolskem centru v Ptuju 
zbrali vsi, ki jih zanima bi(H'ner-
goterapija, oziroma tisti, ki si 
želijo odpraviti nekatere 
zdravstvene težave ali izboljšati 
stanje. V organizaciji collegea za 
kvalitetno življenje in Bio novic 
so se srečali s svetovno znanim Fi-
zikom in zdravnikom profesor-
jem dr. Vladimirjem Grigom, 
inovatorjem in razvijalcem bioe-
nergijskih stimulatorjev ter dru-
gih naprav. 

Vladimir Grig je tudi ustanovi-
telj in predsednik m e d n a r o d n e g a 
inštituta za bioenergi jo in bio-
tehnologi jo Fizli v Odesi , ki j e 
pričel delati leta 1986, in Svetov-
nega združenja za uporabo bioe-
nergije W A B . Ž e 38 let se ukvarja 
z normalizaci jo bioloških siste-
mov v l judeh, živalih in rastl inah s 
pomočjo ekološko čistih metod . 
Poudar ja , da živeti v skladu z na-
ravnimi zakoni ni težko, ni pa tudi 
tako enostavno. Normalizaci jo 
bioloških sistemov je mogoče hi-
tro doseči, težje je doseženo stan-
je zadržati . 

Pri delu uporabl ja apa ra t e 
Vita, ki jih je sam izumil. Ti aktivi-
rara jo pros te e lektrone, normali-
zirajo potencial m e m b r a n e celice 
in hitrost p re toka elektroli tov v 
krvi, aktivirajo in normaliz i ra jo 
biokemične procese v vsem tele-

su. A p a r a t e uporabljazadiagnos-
ticiranje, preventivo, zdravljenje 
in znans tvene raziskave, delujejo 
pa brez elektr ičnega napajanja. 
S tumula to i j i Vita so neke vrste 
"hišni zdravniki". 

Dr . Grig je doslej napisal 18 
knjig s področja bioenergije , med 
njimi tudi prvj učbenik o bioener-
giji in knjigo Černobil in bioener-
goterapi ja , ki obravnava metode 
čiščenja organizma od posledic 
radioakt ivnega sevanja in nor-
malizacijo organizma pri dvesto 
boleznih. Inštitut Fizli svojo dej-
avnost razvija tudi v Portorožu. 

M G 

Prof. dr. Vladimir Grig. 
Foto: Kosi 

O nekaterih nerešljivih in nerešenih 
matematičnih in znanstvenih problemih 
TA PRISPEVEK JE POSVEČEN SPOMINU NA PTUJSKEGA MATEMATIKA, KI JE VSE 

SVOJE ŽIVUENJE POSVETIL TEMU, DA JE ISKAL REŠITEV MATEMATIČNEGA 
PROBLEMA KVADRATURE KROGA 1. nadaljevanje 

Za n = 2 dob imo iz izraza (1) 
izraz 

'>2 2 X" -I- y = z 
Ta izraz p o z n a m o iz Pi-

tagorovega izreka, če so x, y, z 
dolžine stranic pri p ravokotnem 
trikotniku. Števila, ki zadoščajo 
temu izrazu, so qa pr i i^er 3,^4,5. 
Velja namreč 3" -I- 4" = 5", saj 
velja 9 + 16 = 25. Troj ic števil 
med naravnimi števili, ki 
zadoščajo zgorn jemu izrazu, je 
mogoče najti mnogo. 

Če v izrazu (1) povečamo n na 
število 3, dob imo 

3 , 3 3 X -f- y = z 
Če poskušamo najti tri števila 

x,y, z, za katera bi zgornji izraz bi I 
resničen, se v praksi t rud imo 
zaman, saj jih ne na jdemo. Pri 
tem poskušanju nam niti računal-
nik ne da ugodne rešitve. Seveda 
v matematiki ne o d a h n e m o takoj 
in se vprašamo, ali vendar ne ob-
s ta ja jo ka te raze lo velika naravna 

števila x,y, z, ki j ih zaradi njihove 
velikosti ne m o r e m o izraziti z 
računal ikom, pa vendar 
zadošča jo zgornjemu izrazu. 

Podobno se vprašamo, ali ob-
s ta ja jo za n = 4 števila x, y, z, ki 
zadošča jo izrazu 

Tudi takšnih števil v praksi, 
kl jub uporabi računalnikov, ni 
bilo mogoče najti, prav tako ne 
t ro j icš tev i lx ,y ,zpr in = 5,n = 6,n 
= 7 ..., mogoče pa bi bilo, da bi 
ka tera zelo velika takšna števila 
obstajala . 

Ta matamat ični problem je 
Fermat zastavil tako: Ali je 
mogoče za n je več od 2 najti 
t akšno trojico naravnih števil x,y, 
z, da velja enačba 

x"-hy" = z" 
S tem prob lemom so se ukvar-

jali matemat iki dve stoletji in o 
tem so v tem času razni avtorji 

napisali mnogo knjig. V vseh teh 
knjigah je bil odgovor na zas-
tavl jeno vprašanje: ne. Vendar so 
v vsakem dosedanjem dokazu 
drugi matematiki našli napako, 
tako da je ostal problem nerešen 
do pred nekaj meseci, ko je neki 
angleški avtor napisal knjigo, v 
kateri je tudi sam odgovoril z "ne" 
na postavljeno Fer tmatovo 
vprašanje . Knjigo matematiki po 
svetu še analizirajo, in če v njej ne 
bodo našli napake, bo ta problem 
dokončno rešen. 

PROBLEM ZAPOREDJA 
V množici vseh naravnih števil 

1,2,3 ,4 ,5 , . . . lahko na jdemo neke 
skupine števil, ki si slede po neki 
zakonitosti . Taki skupini števil 
pravimo zaporedja . Z a p o r e d j e je 
na pr imer 2 , 5 , 8 , 1 1 , . . . , ki ga do-
bimo tako, da za prvo število v 
zaporedju izberemo 2, vsako 
naslednje pa je od prejšnjega 
večje za 3. Zapored j e 1 ,2,4 ,8 ,16, 

... dobimo tako, da izberemo kot 
prvo število 1, vsako naslednje 
število pa je dvakrat večje od 
prejšnjega. Z a p o r e d j e je tudi 3,7, 
3, 7, 3, 7, ... Z a p o r e d j e je tore j 
dovisno od prvega števila in od 
pravila, kako iz prejšnjega števila 
dobimo naslednje. 

Ukvarjali se bomo z zapored-
jem, ki ima kot prvo število neko 
izbrano naravno število. Če je n 
neko število v tem zaporedju in je 
n pa rno število ( 2 , 4 , 6 , 8 , . . . ) , naj 
bo naslednji člen polovica 
prejšnjega. Če je na pr imer neko 
število v zaporedju 14, je nasled-
nje število 7. Če pa je število n v 
zaporedju neparno (1 ,3 ,5 ,7 , . . . ) , 
na j bo naslednje število enako 3n 
-I- 1. Če je na pr imer število v 
zaporedju 7, je naslednje število 
3.7-h 1 = 2 1 - h I = 22. 

Kot začetno število izberimo 
na pr imer 9 in tvorimo takšno 
zaporedje . Ker je 9 nepa rno 

število, j e nas lednje število 3.9 + 
I = 28. Ker je 28 pa rno število, j e 
nas lednje število polovica od 28, 
to je 14. Ker je tudi 14 p a r n o 
število, je naslednje število 
polovica tega, to je 7. Ker je 7 
nepa rno število, j e nas lednje 
število 3.7 -f 1 = 22, kar je p a r n o 
število, zato je njegov naslednik 
I I itd. Č e iz računamo na opisani 
način števila v tem zapored ju , do-
bimo: 9 ,28 ,14 ,7 ,22 ,11 ,34 ,17 ,52 , 
26 ,13 ,40 ,20 ,10 ,5 ,16 ,8 ,4 ,2 ,1 , (4, 
2 ,1 ,4 ,2 ,1 ,4 ,2 , l , . . . ) .Kosmopr i š l i 
v zapored ju do števila 1, se (v ok-
lepaju) števila kar napre j 
ponavl ja jo kot 1 ,4 ,2 ,1 , . . . 

Če začnemo zapored je s 6, do-
bimo: 6, 3, 10, 5, 16, 8, 4, 2 , 1 , . . . 
Tudi v tem pr imeru p r idemo v 
zapored ju do števila 1. Č e 
poskušamo tvoriti zapored je na 
različnih začetnih številih, b o m o 
zmera j slej ko prej prišli v 
zapored ju do števila I. Ker za 
takšno zapored je ni težko 
napisati računalniškega pro-
grama, so to storili in poskušali 
tvoriti zapored ja z različnimi 
začetnimi števili. V o m e j e n e m 
obsegu, ki ga ima in ga bo tudi v 
pr ihodnost i imel vsak računal-
nik, so pri vsakem zapored ju 
zmer ja slej ko prej prišli do števi la 
1. Z d a j so postavili p roblem 
takšnega zapored ja števil v 
naslednji obliki: Ali obs ta ja za 
pol jubno začetno število 

zapored je , ki se vedno konča z I 
N e k o m u se bo zdelo taksn 

vprašanje odveč, saj je računalni 
preskusil to za vsa praktičn 
uporab l jena števila in ugotovi 
da se vsa ta zapored ja končajo z 
V e n d a r je t reba gledati na prol 
lem splošneje in se vprašati , £ 
obsta ja ka te ro zelo ve I i t 
zače tno število, ki ga ni v( 
mogoče v praksi predstaviti 
računalnikom, za ka tero ; 
zapored je ne konča z 1? 

Na prvi pogled se zdi, da te| 
p rob lema ni težko rešiti, i 
p r imer s tako imenovani 
matemat ičn im dokazom 
popo lno indukcijo. V e n d a r ko 
matemat ik i poskušali poiski 
tak dokaz , so zabredli v veli 
težave in n ikomur ni uspelo reš 
tega problema - do pr 
nedavnim. R e š e n j e b i l s p o m o i 
računalniškega programa, ki 
sam sestavljal nove programe. 1 
je bil ta dokaz objavljen, je b 
u g o t o v l j e n o , d a j e v p r o g r a m u r 
paka, zaradi če.sar je že kazalo, 
je p rob lem še napre j os 
nerešen. N a p a k o v programu 
odpravili in izkazalo se je , da 
razultat dokaza enak: vsa 
zapored je naravnih števil, 
glede na začetno število, se kor 
z I. D a n e s je torej ta dolgo č; 
nerešeni matemat ični probi 
rešen. 

Nadaljevanje prihodnjič 

V spomin AciŽlender 
Skromno in tiho, tokrat za vedno nas je zapustila Aca, ki se je 

rodila 10. septembra 1943 v Zagrebu, kjer je preživljala otroška 
leta, in se 1950. leta s starši preselila v Kidričevo, po končani os-
novni šoli pa v Ptuj, kjer je končala nižjo gimanazijo, v Mariboru pa 
leta 1962 Srednjo ekonomsko šolo. 

V času šolanje je aktivno delovala v mladinski organizaciji v šoli 
in krajevni skupnosti. Bila je aktivna igralka v Rokometnem klubu 
Drava to v času, ko seje ekipa borila za vstop v 1. zvezno I igo. Igrala 
je vse do leta 1964. Med tem se je zaposlila na Zavodu za socialno 
zavarovanje v Ptuju in nato v Mariboru. Ob tem, da sije ustvarila 
družino, je ob možu in dveh sinovih v rednem roku končala študij 
na Visoki šoli za socialne delavce v Ljubljani. 

Ssrceminmočnovoljosejeobdružiniposvetilasvojislužbi,dala 
od sebe mnogo več, kot se običajno pričakuje. Odlikovali sojo vest-
nost in prizadevnost pri delu, poznavanje in obvladanje stro-
kovnega področja, človeški pristop do reševanja življenjskih tegob, 
problematike invalidov ter starejših krajanov. Od leta 1979 je do 
upokojitve strokovno delovala v Skupnosti pokojninskega in in-
validskega zavarovanja Slovenije - v podrožnici Maribor. 

Iskrivih inbudnih misli jevelikokratdajalapečatokolju, kjer koli 
je delovala, toda žal je leta 1989 zbolela za neozdravljivo zahrbtno 
boleznijo, proti kateri seje zaman borilazvso odločnostjo in voljo. 
Omagala je.. . ' 

Množica, ki seje nemo zbrala ob žari na njeni poti slovesa, je bila 
izraz spoštovanja do človeka dobrih dejanj. Aca, ostala nam boš 
globoko v spominu. 
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poetovio-prvak 
Medobčinske nogo-
metne zveze Ptuj 

Zaključek sezone v malem no-
oometuvAligi Medobčinske nogo-
metne zveze je bil v soboto v dvora-
ni Center, ko so štiri prvouvrščene 
ekipe (Poetovio, Kov. Zamuda, 
Majolka, Gumanno 69) A lige odi-
grale končnico za naslov prvaka, ki 
bo zastopal ptujsko medobčinsko 
nogometno zvezo na državnem 
prvenstvu. Tudi letos so zmagoval-
ci podprvaki Slovenije, ekipa kluba 
malega nogometa Poetovio, ki sije 
tako že sedmič overila vizo za nas-
top na državnem prvenstvu. 

Drugo mesto je osvojila ekipa 
Kovinostrugarstva Zamuda, ki že 
nekaj let ne dovoli presenečenja na 
drugem mestu. Tretje mesto je 
osvojilaekipa Majolka iz Vidmapri 
Ptuju, ki s svojimi igrami opozarja 
nase. Četrto mesto pa je osvojila 
ekipa Gumanno 69, ki ima nekaj 
dobrih posameznikov, a preskro-
men igralski kader za boljšo uvrsti-
tev. 

Najboljši strelec v ligi je bil Ivo 
Lx)nčarič z 21 doseženimi zadetki, 
najboljši igralec pa Franci Fridl iz 
ekipe Poetovio. 

Iz lige sta izpadli ekipi Bife pri 
Mici in Bistro Mojca, nova člana A 
ligepabostaznana 13. marca, ko bo 
končano tekmovanje v B ligi. 

KONČNATABELA 

1. Poetovio 21 

2. Zamuda 16 

3. Majolka 14 

4. Gumanno 69 13 

5.ZaglAvt o 10 

6. Markovci 10 

Z.VideoPanda 6 

8.Tame s 5 

9. Pri Mici 4 

10. Bistro Mojca 3 

F. K. 

Zmaga in poraz 
OtaMB 

Moštvo Drave je z veliko 
mero optimizma začelo pri-
prave za drugi del tretjeli-
gaškega prvenstva, ki se bo 
zanjo začel marca z zaostalo 
tekmo s Slovenj Gradcem. 

Potem ko je Drava nedavno 
gostovala v Radgoni in zmaga-
la s 5:1, je 6. februaija gostila 
drugoiigaša Steklar iz Rogaške 
Slatine inizgubilaz0:2. 

DRAVA - MARIBOR BRA-
NIK1:3(1:1) 

Več smo pričakovali v preiz-
kušnji z Maribor Branikom, ki 
se pripravlja na spomladanski 
lov za jesenskim" prvakom 
Olimpijo, a je Drava izgubila 
1:3 (1:1). V pivem polčasu sta 
bila tekmeca enakovredna, ne-
kaj več priložnosti za zadetek 
pa so imeli Mariborčani. Stre-
lec za Dravo iz enajstmetrovke 
je bil Gajzer, za Maribor Bra-
nik pa Bozgo, Dvoršak in Blou-
dek. Pred200gledalci je tekmo 
vodila ptujska trojka Kline, 
Žitnik in Grabar. 

V fazi dogovarjanja je nas-
lednja pripravljalna tekma z 
odličnim Potrošnikom iz Bel-
tincev, ki naj bi v Ptuju nastopil 
17. februaija. 

Ivo Komik 
CAISSAALUMINU-

MARIBOR BRANIK 0:0 
Na zasneženem igrišču in v 

pravem snežnem metežu so 
domači igralci proti renomira-
ni ekipi iz Maribora prikazali 
zelo kvalitetno in borbeno 
igro. Resje, da so gostje nasto-
pili brez reprezentantov ter 
Milka Djurovskega, vendar je 
več kot sto gledalcev le več 
pričakovalo od renom i ranega 
slovenskega liga.ša. 

Na začetku srečanja so ne-
kaj več iniciative imeli nogo-
metaši .Maribora. V drugem 
polčasu pa je bila igra enako-
vredna s priložnostmi na obeh 
straneh. 

CAISSA ALUMINIJ-
REMETE2:2 

V soboto je kombinirano 
moštvo Aluminija odigralo 
prijateljsko nogometno 
srečanje z ekipo Remete iz 
Gornje Radgone. Zadetka za 
domače sta dosegla Mohorko 
in Šalamun. 

D.Klajnšek 

Drava zanesljiva v Veliki Nedelji 
v 16. kolu prve državne moške 

rokometne lige so igralci Drave v 
soboto pred polno dvorano v Veli-
ki Nedelji domačine premagali z 
osmimi zadetki razlike. Tekmo je 
odločila zadnja četrtina, ki so jo 
Ptujčani odigrali odlično. 

V drugi ligi so Ormožani tesno, z 
zadetkom razlike, v gosteh izgubili 
s TKI Hrastnik. 

VELIKA NEDELJA - DRAVA 
14:22 (6:8) 

Tekmo so domačini pred polno 
dvorano začeli premalo odločno in 
zato so si Ptujčani hitro priigrali tri 
zadetke prednosti. Pri Dravi je 
odlično šlovrataiju Pintariču, kije 
uspešno popravljal napake soi-
gralcev v obrambi in napadu. Zato 
je prednost narasla na štiri zadet-
ke, domačinom pa je do polčasa 
uspelo znižanje na dva. V tem delu 
sta ekipi s številnimi napakami 
razočarali gledalce. 

Dva do tri zadetke prednosti je 
Drava obdržala do polovice druge-
ga dela, koje bilo 12:15. V tem delu 
se je izkazal mladi vratar Drave 
Krauthaker, takodastabila vratar-
ja osrednji osebnosti. Ob 
uspešnem vratarju ter popravljeni 
igri v obrambi in napadu se je Dra-
va odlepila in do konca razliko 
povišala na kar osem zadetkov. Ob 
vratarjih si tokrat posebno pohvalo 
za odlično igro zasluži Luka Ter-

buc, tradicionalno dobri so bili sta-
rejši igralci, medtem ko mlajšim 
tokrat ni šlo, saj je Renato Vugri-
nec kljub priložnostim zadel le en-
krat. V domači ekipi velja ob do-
brih vratarjih pnahvaliti Kumra in 
oba Me.sarca, ki so pokazali še naj-
več odločnosti. Drava je v tem 
prvenstvu precej boljša in to je 
potrdila tudi v Veliki Nedelji. 

VELIKA NEDEUA: Kovačec, 
A. Mesarec 4, Zorli 2, Trofenik 1, 
Gregurič 1, Ivanuša, KumerS, Bez-
jak, Novak 1, S. Mesarec3, Sok, Ga-
berc. 

DRAVA: Krauthaker, Novak 3, 
Belančič 5, Terbiic 5, Hmjadovičl, 
A. Potočnjak 1, N. Potočnjak Vii-
grinec 1, Sagadin 2, Pisar, Privšek 3, 
Pintarič. 

DRAVA- FRUCTALVNEDEL-
JO! 

Včeraj so bile prve tekme četrt-
finala pokala, Drava pa se je v Ptu-
ju pomerilazGorenjem iz Velenja. 
Redno prvenstveno kolo bo za 
spremembo tokrat v nedeljo. Tako 
bo v nedeljo, 20. februaija, ob 19. 
uri v športni dvorani Center tekma 
Drava - Fructal, Velika Nedelja pa 
bo gostovala v Ribnici. 

GIMNAZIJADO DOBILI 
PTUJČANI 

V počastitev 125-letnice ptujske 
gimnazije je bil ponedeljek v zna-

menju rokometa. Tumii ja fantov v 
Ptuju seje udeležiloosem, deklet v 
Veliki Nedelji pa štiri. Pri dekletih 
je zmagala gimnazija iz Velenja, ki 
jevodločilnitekmizl0:9premaga-
la Celje, tretji je Ptuj, četrta pa 
Murska Sobota. 

Fantovski turnir v Ptuju je bil 
zelo zanimiv, saj so v nekaterih eki-
pah nastopili igralci iz prve 
državne moške lige. To je najbolje 
izkoristila ptujska gimnazija, za 
katero so med drugimi igrali Vu-
grinec in Pisar iz Drave ter Trofe-
nik iz Velike Nedelje. Ptujčani so 

upravičili vlogo favoritov že v pre d-
tekmovanju, v finalni tekmi pa so 
zanesljivo s 14:12 premagali ekipo 
gimnazije iz Velenja. Tretje mesto 
delita gimnaziji iz Kočevja in Celja, 
sledijo pa ŠkoQa Loka, 11, gimnazi-
ja iz Maribora, Ljutomer in Mur-
ska Sobota. Organizatorji so se za-
res izkazali in ob pomoči nekaterih 
ptujskih podjetij turnir izpeljali 
vzorno, še posebej pa so gostom 
pripravili nekaj bogatega ptujske-
ga pust nega vzdušja. 

I. kotar 

Državni naslov za 
Neno Vukasovič 

Teniški klub Ptuj je dobil svojo prvo teniško državno 
prvakinjo. Ta uspeh je dosegla Nena Vukasovič v igri dvojic 
skupaj s sošolko in prijateljico Žano Žlebnik iz Maribora. 

Na državnem prvenstvu, k i je po-
tekalo v novi teniški dvorani T K 
Soča Ljubl jana, so se slovenske 
mladinske prvič pomeri le na hitri 
podlagi i zumetne mase. Vf ina lnem 
dvoboju sta N e n a Vukasovič in 
Ž a n a Žlebnik premagali par 
Učakar - Kobetič iz T K Domžale z 
rezul ta tom 6/2,6/1, kar p r i čao njeni 
premoči . 

Med posameznicami pa se je 
Nena prebila do četr tf inala. Tam se 
je pomeri la z Nežo Globočnik (Re-
lax Kranjska Gora ) . V izredno viso-
kem ri tmu sta igralki pokazali veli-
k o s p e k t u l a r n i m p o t e z t e r o p o z o r i l i 
na svoj nesporni talent. Rezultat je 
bil d o 3:3 v t re t jem setu popo lnoma 
nepredvidljiv. Tuka j pa je Nena z 
nekaj preagresivno igro in slabšo 
pozornos t jo pri zaključevanju na-
padalnih akcij napravila več napak 
in po uri in pol izgubila v enem od 
najkvali tetnejših srečanj prvenstva 
z rezul ta tom 7/6 (6), 2/6,6/3. 

K l j u b p o r a z u v č e t r t f i n a l u p a s m o 
z N e n o lahko zelo zadovoljni, saj je 
dvoransko prvenstvo bilo prvi tur-
nir po t r imesečnem t rdem delu v 
pr ipravl jenem obdobju in pomeni 
s a m o s t o p n i c o v N e n i n e m teniškem 
in osebnos tnem razvoju. 

Sredi marcačaka N e n o nastop na 
članskem državnem dvoranskem 
prvenstvu v Ljubljani. 

Na turnir ju mladih do 18 let je 
nastopila tudi druga igralka T K 
P T U J Sabina Banič, ki se je v glavni 
del turnir ja uvrstila iz kvalifikacij. 

žal pa je v 1. kolu naletela na ko-
snejšo četrtf inalistko A n o Škafar iz 
Olimpije - I J in izgubila 6/1,6/3. 

Pred 14 dnevi pa je svoj največji 
uspeh dosegla Barbara Prislan (TK 
Ptuj) . Na dvoranskem državnem 
prvenstvu d o 14 let, ki je bilo prav 
tako v Ljubljani, se je skozi kvalifi-
kacije prebila v glavni turnir . Tudi 
tukaj je uspešno zaigrala insezzma-
go proti Maji Ž iberna (KR) uvrstila 
med 16 najlx)ljših. V igri za uversti-
t evvče t r t f ina le jena to izgub i l ap ro -
ti Egičevi iz Portoroža. 

Na kvalifikacijah je nastopila tudi 
leto dni mlajša Urška Jurič, ki pa je 
kljub dopadljivi igri izgubila v 1. kolu. 

Pri fant ih do 14 let s e j e Čr to Go-
bec uverstil v 2. kolo po zmagi nad 
Miloševičem (Brežice), nato pa iz-
gubil z Bouhanom (Trbovlje), k i jev 
1. kolu izločil Robija Pisarja. 

Žiga Žigman je izgubil z Sagadi-
nom iz Celja 9/7. 

Omeni t i velja, da mladi Ptujčani 
pri vadbi po pripravljalnem obdob-
ju zdaj začenja jo pozornost po-
svečati igranju dvobojev in turnir-
jev, ki se začnejo v aprilu. 

Z. K, 

OdloČila je Polona 
Frelih 

v sedmem kolu prve državne 
ženske namiznoteni.ške lige so 
igralke Petovije v Ptuju z 2:5 izgu-
bile zekipoŠampionke. Gostje.so 
na le.stvici sicer za Ptujčankami, 
vendar so sedaj okrepljene z naj-
boljšo slovensko igralko Polono 
Frelih. 

V drugi moški ligi so Ptujčani v 
gosteh z 0:7 izgubili z vodilnim 
Preseijem. 

I.k. 

Brez težav V Trzinu 
V šestem kolu prve državne 

moške lige v streljanju s stand-
ardnozračnopištoloje ekipa Ptuja 
za 49 krogov zmagala v Trzinu 
(1681 :1632). Nastopili soŠtuhec, 
Trstenjak in Ivanovič, zaradi po-
roke pa j e manjkal Pšajd. Ptujčani 
še naprej delijo prvo mesto z 
ljubljansko Olimpijo. 

V drugi ligi je druga moška eki-
pa zmagala v Velenju (1590:153.3), 
žeaskaekipa pav Ljubljani izgubi-
la z drugo moško ekipo Olimpije 
(1.553:1664). 

Končan pa je prvi del tekmo-
vanja v dopisni ligi. Izidor Pulko, 
Gorazd vSelišek in Milan Stražišar 
so se uvrstili v polfinale, računajo 
pa še višje. 

Vsobotobop<wratnidvoboj re-
prezentanc Slovenije in Hrvaške. 
Med člani bo na.stopil tudi Janez 
Štuhec, med mladinkami pa Maj-
da Raušl. 

S. L 

Liljana in Janez-
mojstra karateja 

Liljana Vogrinec in Janez Cvetko, 
člana KK Poetovio, sta 10. februarja v 
Ptuju položila mojstrski naziv 1. DAN 
(črni pas). Pred izpitno komisijo, ki so 
jo sestavljali Silvester Vogrinec (3. 
DAN), Andrej Cafuta (1. DAN) in 
Aljoša Horvat (1. DAN), sta prak-
tično zagovaijala tehniko, kate, veza-
ni sparing, borbe in specialni del pro-
grama. 

Mojstrski naziv imata verificiran 
pri Karate zvezi Slovenije in svetovni 
federaciji W K F 

Liljana, lanskoletna državna vi-
ceprvakinja v športnih borbah med 
članicami, je s tem postala prva dama 
ptujskega karateja, saj je edina žen-
ska, ki j i jevl91et ihptujskegakarateja 
uspeloosvojititakovisok naziv. 

Liljana In Janez sta postala mojstra karateja. Foto: Langerholc 

Medalje za Članice 
Poročali smo že o moškem delu 

državnega prvenstva, ki je bilo v 
Slovenj Gradcu. Dodati pa mora-
mo, d a j e med članicami v katego-
riji do 52 kg Sonja Masten osvojila 
srebrno, v kategoriji do 56 kg pa Si-
mona Marhold bronasto medaljo. 
Obe sta izJ K Drava. 

MEDNARODNI TURNIRJI 
ZA MLADE 

Prvo nedeljo v februarju je bilo 
v avstrijskem Kirchbachu medna-
rodno prvenstvo za mlade, nasto-
pilo pa je 30 klubov iz Hrvaške, 
Madžarske, Slovenije in Avstrije. 
Izkazali so se najmlaših ptujske 
Drave, saj so v .svojih kategorijah 
zmagali Emin Muratovič, Nikola 
Senečič in Sebastjan Kolednik. 
Aleš Krajncje bil drugi, Egon Pre-
dikaka pa peti. 

Podobno tekmovanje bo to so-
boto v ptujski dvorani Center. Gre 
za mednarodno prvenstvo Ptuja 
za pioniije in kadete, na katerem 
pričakujejo okrog 200 tekmoval-
cev iz Avstrije, Hrvaške, Madžar-
ske in Slovenije, ki se bodo pome-
rili v 18 kategorijah. Začeli ga 
bodooblO. uri. ^ 

l.k. 

Janez, lanskoletni absulutni občin-
ski prvak v borbah in katah, se s kara-
tejem ukvarja že 12 let in v KZS deluje 
kot sodnik. 

le tošnjega sklepnega polaganja za 
karate n^ ive , ki je bilo 8. in 10. febru-
aija v OŠ Ljudevita Pivka, se je ude-
ležilo 46 članov. Od tega jih je 7. kyu 
(beli pas) položilo 7 članov, 6. kyu 
(zadnji beli pas) 23 članov, 5. kyu (ru-
meni pas) 4 člani, 3. kyu (oranžni pas) 
8 članov, 3. kyu (zeleni pas) 2 člana 
(Aleksander Zupanič in Elvira Kara-
hasanovič) ter 1. kyu (rjavi pas) Lidija 
Cafuta in Boris Bušljeta. 

B.P. 

^ E C I A L N A O L I M P I ^ 

V petek in soboto na 
Arehu 

Nacionalni komite Specialne 
ol impiade Slovenije in Zavod 
doktor ja Mar i jana Borš tnar ja iz 
Dornave bosta ta konec tedna or -
ganizirala četr te zimske igre Spe-
cialne o l impiade Slovenije na 
Arehu . Dvodnevne igre b o d o 
imele na sporedu drsenje na alp-
skih smučeh, veleslalom, drsen je 
na nordijskih smučeh, tek na 
smučeh na 100,1000 in 3000 me-
trov ter š tafeto. 

Drugi hitropotezni 
turnir dobil Rado 
Brglez 

Na februarskem hitropotez-
nem turniiju ŠD Lipa Ptuj je zma-
gal FM Rado Brglez s 13,5 
točkami, sledijo Igor I Ijaž 12, Zlat-
ko Roškar 11, Miro Mihalič 10,5, 
Nandi Supančič 8, Robi Mihalič 7 
itd. 

V skupnem seštevku vcxli po 
dveh turnirjih Igor Iljaž, kije v po-
sebnem točkovanju zbral 30,5 točk 
(2 turni rja) 2. Rado Brglez28 (2) 3. 
Janko Bohak 20 (1), 4. Zlatko 
Roškar 17 (2), 5. Jože Čič 14,5(1) 
itd. 

Naslednji turnir bo v petek, 4. 
marca ,ob l8 . uri. 

12 M E D A U MLADIM 
ŠAHISTOM IZ PTUJSKE 
OBČINE 

Na regijskem prvenstvu deklic 
in dečkov do 10^ 12,14 in 16 let, ki 
je potekalo v OS Poljčane, je sku-
paj nastopilo več kot 200 mladih 
šahistov v vseh štirih kategorijah. 
Iz ptujske občine so imeli največ 
uspeha učenci OŠ Gorišnica, ki so 
osvojili 9 medalj (od 12), od tega 4 
zlate, in sicerTeja Pignarv katego-
riji do 10 let, Anja Zamuda do 14 
let, Helena Rižnar do 16 let ter Ju-
rij Cvitanič v kategoriji dečkov do 
14 let. Srebrne medalje so iz OŠ 
Gorišnica osvojili Petra Geč do 10 
let, Nina Tuš do 12 let, Dominik 
Cvitanič do 10 let ter Matej Ličina 
do 12 let. V kategoriji dečkov do 16 
let je bil drugi Viki Napast, 3. pa 
Miro Mihalič, oba OŠ Ljudski vrt. 
Bronaste medalje pa so iz OŠ 
Gorišnica osvojile Barbara Rižnar 
v kategoriji deklic do 10 let in Sabi-
na Zamuda do 14 let. 

Regijskega prvenstva so se ude-
ležili mladi šahisti iz šestih osnov-
nih šol, in sicer Gorišnica, Ljudski 
vrt. Grajena, Mladika, Markovci 
in Kidričevo. 

Najboljši se bodo udeležili 
državnega prvenstva, ki bo od 19. 
do 25. februarja v Mariboru v or-
ganizaciji ŠZ Slovenije in v 
tehnični izvedbi šahovske sekcije 
Hoče - Ledinek. Upamo, da bodo 
šole našle ustrezen dogovor s 
Športno zvezo Ptuj vsaj za delno 
kritje stroškov udeležbe naj-
boljšim, saj je državno prvenstvo 
kvalifikacija za nastop na evrop-
skem in svetovnem prvenstvu v 
vseh štirih starostnih kategorijah. 

Silva Razlag 

TVD Partizan Ptuj 
organizira s 
Pedagoško fakulteto 
Maribor v februarju 
seminar za vaditelje 
plavanja. 

Podrobnejše infor-
macije: •H'773-064. 

Šolanje psov 
v Ptuju 

Kinološko društvo Ptuj or-
ganizira na svojem vadbišču v 
Budini pomladanske tečaje 
šolanja psov, ki bt^do potekali 
približnoštiri mesece, lastniki 
psov se lahko s svojim štiri-
nožcem vpišejo v enega od 
tehle tečajev: 

- MALA ŠOlv \ - za mlade 
pse, stare od 4 do 9 mesecev; 

- ZAČETNI TEČAJ - za 
mlade pse, stare 12 mesecev; 

N A D A U E V A L N I 
TEČAJ - za pse, ki že imajo 
opravljen izpit osnovnega 
šo lan ja ( ISP-A, ISP-B) ; 

- AGIL1TY - za pse, starejše 
od 12 mesecev, z opravljenim 
izpitom ISP - A ali tečajem 
male šole. 

VpisboptMekaIvsoboto, 19. 
februarja, in nedeljo, 20. febru-
arja, od 10. do 12. ure v pisarni 
društva v Budini. 

Hkrati vabi Kinološko 
društvo Ptuj vse člane na redni 
letni občni zbor, ki bo v petek, 
18. februarja, ob 19. uri v gos-
tišču Olge Korošec na Hajdini. 

L. Ozimek, 
KD Ptuj 



Zakon o varuhu človekovih pravic 
v URADNEM LISTU REPUBLIKE SLOVENIJE ŠT. 71 Z DNE 30/XII-1993 
JE BIL OBJAVUEN ZAKON O VARUHU ČLOVEKOVIH PRAVIC, KI JE 

Nadaljevanje iz prejšnje številke 

NEODVISNOST IN SAMOSTOJNOST 
VARUHA 

Varuh je pri svojem delu neodvisen in samosto-
jen. Ravna se po določilih ustave in mednarodnih 
pravnih aktov o človekovih pravicah in temeljnih 
svoboščinah. Pri svojih intervencijah se lahko skli-
cuje tudi na načelo pravičnosti in dobrega 
upravljanja. 

Ne more biti klican na odgovornost za mnenje ali 
predlog, ki ga je izrekel v okviru opravljanja svoje 
funkcije! Ne sme biti priprt v kazenskem postopku, 
ki je uveden proti njemu v zvezi z opravljanjem nje-
gove funkcije brez dovoljenja državnega zbora. 
Varuh torej uživa t. i. poklicno imuniteto. 

Funkcija varuha ni združljiva s funkcijami v 
državnih organih, organih lokalnih skupnosti, or-
ganih političnih strank in sindikatov ter z drugimi 
funkcijami in dejavnostmi, ki po zakonu niso 
združljive z opravljanjem javne funkcije. Z dnem 
nastopa funkcije varuha vse navedene funkcije, ki 
jih je varuh imel, prenehajo ali mirujejo, če tako 
določa zakon. 

ORGANIZACIJA VARUHOVE SLUŽBE 

Na čelu omenjene službe je varuh, ta pa ima na-
jmanj dva in največštiri namestnike, kijih na njegov 
predlog imenuje državni zbor. Polegomenjenih je v 
varuhovi službi lahko več svetovalcev in drugih 
uslužbencev, k i j imje na čelu generalni sekretar. 

Podrobno organizacijo dela, postopek z vlogami 
itd. bo določil poslovnik, ki ga bo sprejel varuh. 

VARUHOVE PRAVICE 

Varuh imavglavnem tele pravice: 

a) lahko daje Državnemu zboru in vladi pobude 
za spremembe zakonov in drugih pravnih aktov iz 
njune pristojnosti; 

b) lahko daje državnim organom, zavodom in or-
ganizacijam, ki izvajajo javna pooblastila, predloge 
za izboljšanje njihovega poslovanja in ravnanja s 
strankami; 

c) lahko pošlje posebno poročilo glede 
spoštovanja človekovih pravic in temeljnih 
svoboščin ter o pravni varnosti državljanov pristo-
jnemu delovnemu telesu Državnega zbora ali ne-
posredno Državnemu zboru; 

č) lahko zahteva osebni sprejem pri predsedniku 
Državnega zbora, predsedniku vlade ali pri 

posameznem ministru. Vsi našteti ga morajo spre-
jeti najkasneje v 48 urah; 

d) lahko naslovi državnim organom (npr. 
upravnim organom, sodišču, drž. tožilstvu itd.), or-
ganom lokalne skupnosti (npr. županu občine itd.) 
in nosilcem javnih pooblstil (npr. javnim zavodom, 
šolam, bolnišnicam itd.) predloge, mnenja, kritike 
ali priporočila, ti pa so jih dolžni obravnavati in 
nanje odgovoriti v roku, ki ga določi varuh; 

e)lahkosamoziromaoseba, kijovaruh pooblasti, 
vstopi v uradne prostore vsakega državnega organa, 
lokalne skupnosti ali nosilca javnih pooblastil; 

f) lahko opravi pregled zaporov, drugih pros-
torov, v katerih so osebe, ki jim je odvzeta prostost, 
terdrugihzavodovzomejenosvobodogibanjaterse 
zosebami, ki so v teh zavodih, pogovarja na samem, 
torej brez navzočnosti drugih oseb; 

g) lahko začne postopek o konkretni zadevi na 
lastno pobudo,vendar po predhodnem soglasju pri-
zadetega; 

h) varuh ima pravico do plače v višini, ki je 
določena za predsednika ustavnega sodišča. 

VARUHOVE DOLŽNOSTI 

O svojih ugotovitvah in ukrepih mora varuh 
obveščati javnost in Državni zbor, kateremu mora 
najkasneje do 30. septembra predložiti letno 
poročilo za preteklo leto. 

POBUDAZAZAČETEKPOSTOPKA VARUHA 

Pobudo za začetek postopka varuha lahko da 
vsakdo, ki meni, da so mu z aktom ali dejanjem 
državnega organa, organa lokalne skupnosti ali 
nosilca javnih pooblastil kršene človekove pravice 
ali temeljne svoboščine. 

Pobuda za začetek postopka se praviloma vloži 
pisno, mora biti podpisana, v njej morajo biti 
označeni osebni podatki pobudnika in navedene 
okoliščine, dejstva in dokazi, na katerih temelji 
pobuda. Prav tako mora pobudnik navesti, ali je v 
zadevi že uporabil pravna sredstva, in če jih je, kat-
era. 

Za vložitev pobude ni potrebna pomoč odvet-
nika. 

Osebe, ki jim je odvzeta prostost, imajo pravico 
nasloviti varuhu pobudo za začetek postopka v 
zaprti kuverti. 

Nadaljevanje priliodtijič 

Da ne bo pomote . . . 
TUDI V SLOVENIJI PRIREJAJO PASJE BOJE 

V Četrtkovem televizijskem 
Tedniku 27. januarja smo si na 
prvem programu slovenske TV 
lahko ogledali grozljiv primer 
pasjih bojev, ki jih prirejajo v 
Srbiji. Sicer ne vem, s kakšnim na-
menom je bilo to sprejeto na TV: 
ali kot zanimivost ali prikazati 
človeka, krono stvarstva, s 
kakšnimi podlimi dejanji se 
ukvarja, ko sadistično ravna z 
živalmi. Sogovornika ob novi-
narju g. Krejaču sta bilastrokovn-
jaka, in sicer ga. dr. Jože Vidic, 
veterinar, in g. Mirko Zidar, ki-
nolog. Opisovala sta lastnosti psa 
in človeka, kako sodelujeta v tem 
masakru nedolžnih živali; na 
mojo osuplo zaprepadenost ni 
bilo slišati javne obsodbe pasjih 
borb, in sicer da jih je treba ne-
mudoma prepovedati, ne glede, 
kje jih prirejajo, krivce pa hudo 
kaznovati. Najbolj žalostno pa je 
dejstvo, da veterinarji te pse pred 
krvavim dvobojem pregledajo ter 
soglašajo s tem, da gredo živali v 
mučilno areno. Vprašam se: je to 
veterinaijeva poklicna etika? 

Zakaj pišem to? 

Da ne bo pomote - pasje tx)je 
prirejajo tudi v Sloveniji! Vendar 
skrivoma in na samem, enkrat v 

tem, drugič spet v drugem kraju, 
najraje v kakšnem zapuščenem 
hlevu, skednju, skladišču ... Več 
podatkov imajo društva proti 
mučenju živali, kijih vabim, da se 
oglasijo s svojo obsodbo. 

Psi lahko postanejo nevarni 
samo pod vplivom človeka 
(vzreja, vzgoja, nepravilno 
šolanje, ščuvanje itd.). Evropska 
skupnost za zaščito živali Eiiro-
group ')c na svoji zadnji letni kon-
ferenci in plenarni seji sprejela 
sklep, doseči stroge predpise za 
kontrolirano vzrejo te pasme 
psov, ki jih uporabljajo za pasje 
boje. 

Šolanje za obrambo - ne za na-
padanje! - naj bi vodili samo 
ljudje z licenco. Predstavnik 
Francije v Eurogroupu je 
povedal, da .so tudi vložili tožbo 
proti izdelovalcu in prodajalcu 
električnih ovratnic za pse, ki 
delujejo na principu šoka ter pse 
plašijo in delajo agresivne. 

V osnutek slovenskega zakona 
proti mučenju smo dali tudi 
na.slednje besedilo: 

Člen 2. "Za mučenje živali pa 
tem zakonu se šteje zlasti /.../: 

toč. 6: "siljenje, dresiranje ali 

vzpodbujanje živali v borbo z 
drugo živaljo ali s človekom, or-
ganiziranje takih borb, vzreja 
agresivanih živali, nastavljanje 
živih živali za vabo, hranjenje z 
živimi živalmi;" 

toč. 7: "šolanje, dresiranje ali 
tekmovanje na način, ki živali 
povzroča bolečine, strah, 
trpljenje ali pa škodi njenemu 
zdravju". 

Vsej slovenski javnosti, ki ji je 
kaj do tega, da s krovnim zak-
onom zaščitimo živali pred 
mučenjem, sporočam, da še 
vedno zbiramo podpise za izgla-
sovanje tega prepotrebnega zak-
ona. Doslej smo jih zbrali 13.884. 
Ob tej priliki se zahvaljujemo 
vsem zbiralcem podpisov, kakor 
tudivsemdosedanjiminbodočim 
podpisnikom. Podpisne pole la-
hko prejmete pri vsakem društvu 
proti mučenju živali, lahko pa se 
obrnete tudi na moj naslov, da 
Vam jih pošljem v želenem 
številu. 

Naslovi DPMŽ: Celje, Zi-
danškova 6; 

Koper, Gortanov trg 15; 

Ljubljana, Trubarjeva 16; 

Maribor, Na terasah 2/a; 

Slovenj Gradec, Iršičeva 13; 

Trba^lje, poštni predal 43. 

Lea Eva Miiller, 

V SADNEM VRTU v tem 
času redčimo in obrezujemo 
grmičevje sadnega 
jagodičevja. Razne sorte in 
vrste ribeza, maline, robide in 
druge so že v fazi brstenja, kar 
je znak, da se je pričela vege-
tacija. 

Za vsako vrsto jagodičevja 
veljajo posebna pravila o 
načinu rezi, ravnajo pa se po 
sortnih značilnostih, kje in 
kako tvori posamezna sadna 
vrsta ali sorta rodni les na 
ogrodnih vejah. Za vse 
grmovnice velja glede rezi in 
oblikovanja enotno pravilo, da 
jih močno redčimo in 
izločujemo veje v notranjosti 
grma ter druge, ki grm kakork-
oli zgostujejo in zasenčujejo. V 
nasadih jagodičevja, ki ga go-
jimo v vrsti ob žični opori, 
izrežemo predvsem izrojene in 
stari kave poganjke, šele potem 
pa poganjke, ki so sicer rodni, 
vendar ne sodijo v nasad, ker ga 
preveč zgostijo. 

Vrtne jagode, ki po sadjarski 
opredelitvi spadajo med 
jagodičevje, sicer pa so zelnate 
rastline, v času, preden se 
prične vegetacija, okopljemo 
in oplevemo. Med jagodami so 
pričeli jeseni, ko smo prenehali 
obdelavo tal, rasti in se širiti 
razni pleveli in se v zimi, 
kakršna je že skoraj za nami, la-
hko neovirano in bujno 
razraščali. Rogovilček in po-
dobni semenski pleveli že 
cveto in bodo v kratkem pričeli 
semeniti. 

Jagodni nasad je potrebno 
celo leto pleti in ga varovati 
pred zapleveljenostjo. Pri zati-
ranju plevela pa bomo uspešni, 
če ne zamudimo prve pletve, 
ko izpulimo in uničimo najbolj 
trdovratne plevele, ki imajo 
zaradi izredno zgodnje se-
menitve veliko moč širjenja in 
razraščanja. 

V OKRASNEM VRTU se 
mnoge okrasne rastline tra-
jnice že pričele vegetirati. Na-
jzgodnejše čebulnice že 
cvetijo, grmovnice pa so v ob-
dobju brstenja, zato z njihovo 
obdelavo in nego ne smemo 
kasniti. Z odgrinjanjem in 
rezjo na primer vrtnic pohi-
timo, da jih ne bi kasneje med 
obdelavo in ob rezi preveč 
poškodovali in osipali brstov. 

Okrasne rastline trajnice, ki 
tvorijo zelnato steblo, skrbno 
okopljemo z grebuljico ali po-
dobnim vrtnim orodjem, ki ima 
topo rezilo, da ob obdelavi ne 
bi poškodovali podzemnih or-
ganov rastline, to je čebulice, 
korena ali korenin, in mladih 
nadzemnih poganjkov. Zemljo 
pognojimo z biogreno ali po-
dobnimi organskimi gnojil-

nimi pripravki in mešanimi 
rudninskimi gnojili nitro-
foskali. S fosfornimi in kali-
jevimi gnojili gnojimo v 
količinah, kot je to pri-
poročeno v navodilih o upo-
rabi, natisnejenih na ovoju. Ni-
trofoskal ali mešana gnojila, ki 
so nam na voljo v trgovski 
mreži v različnih razmerjih, po-
spe.šujejo cvetenje in zmerno 
rast okrasnih rastlin. Z 
dušičnimi gnojili ne preti-
ravamo, ker prebujna rast ne 
pospešuje cvetenja, takšne 
rastline pa so občutljivejše za 
rastlinske bolezni in 
škodljivce. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
ob ugodnih vremenskih in tal-
nih razmerah sadimo in sejemo 
na prosto zgodnje vrtnine: 
krompir, grah, česen, 
čebulček, peteršilj, korenje in 
solato. Zemlja za zgodnje 
posevke vrtnin je morala biti 
pognojena z organskimi gnoj ili 
in globoko prelopatana že v je-
seni ali zgodaj pozimi. Po ne-
poravnani brazdi, ki smo jo 
prepustili zimi, da bi se bolje 
napila zimske vlage, grude pa 
zaradi zmrzali razpadle v 
mrvičasto sprstenino, z 
železnimi grabljami po-
ravnamo in pripravimo za 
setev. Pred poravnanjem 
potrosimo po brazdi za pest ali 
lopatico lesnega pepela na 
kvadratni meter površine. 

Uporaba lesnega pepela je 
za vrtne posevke izredno kor-
istna in priporočljiva, ker je 
izvrstno rudninsko gnojilo in 
učinkovito zaščitno sredstvo. 
Lesni pepel namreč vsebuje 
vse rudninske snovi, ki so sicer 
v rastlini in kijih rastlina potre-
buje za svojo rast. Pepel učink-
ovito preprečuje tudi razvoj 
bolhačev, listnih uši, plesni in 
drugih bolezni, ki ogrožajo 
mlade posevke, nima pa na 
vrtnine nobenega stranskega 
škodljivega vpliva in ga 
uvrščamo med najprirodnejša 
sredstva za biovrtnarjenje. Žal 
v gospodinjstvih vse manj 
uporabljamo drva, da bi lahko 
zbirali njihov pepel, zato ne 
izpustimo nobene priložnosti 
za pridobitev lesnega pepela 
tudi drugje. 

Po biokoledarju je pri-
poročljivo sejati in saditi 
rastline, ki jih pridelujemo 
zaradi lista, od 13. do 15. ter 23. 
in 24. februarja, zaradi plodov 
od 16. do 18. terod24. do27. fe-
bruarja, korenike, gomolja ali 
čebulice od 18. do 21. februarja 
in zaradi cveta ter zdravilna 
zelišča 15. in 16. ter od 21. do 24. 
februarja. 

Miran Glušič, ing. agr. 

^^VAGROOSKRBA 
M M L MARIBOR po _ 

trgovina Sikole 
ORGANIZIRA POPRAVILA KARDANSKIH GREDI od 7. do 19. ure! 

- DELO BO BREZPLAČNO 
POPUSTI, POPUSTI, POPUSTI! 

POSEBNO UGODNA PONUDBA ZA: 
sredstva za varstvo rastlin (popust do 12%); semenskibompir iz uvoza 
(jaerla, desiree, kaineb^ idr.); semenska kuruza idr.; mineralna gojila 
m mineralno vilaminski dodatki; vse vrste drobnega orodja iti ostali repromaterkl 
rezervni deli za traktorje TORPEDO-DEUTZ, ZETOR, MASSEY 
FERGUSOI^-IMT (5% popusta od pri gotovinskem plačilu); traktorske 
gume (5% popusta pri gotovinskem plačilu); viličarji in drugi stroji firme 
AGROMEC (vopust 10%); kardani BANDOU PAWSI (POPUST 10%); 
ostala kmetijsL mehanizacija razen traktorjev (popust 5%) 

INFORMACIJE: 
AGROOSKRBA MARIBOR Ibslovalnica ŠUcole 
Vodovodna ul. 7 ŠUcole 5 
Telefon: 062/301-781 Telefon: 062/792-406 

Krvodajalci 
L februar: Maks Bezjak, 

Gradišče 8/a; Jurij Gajšek, 
Hrastovec 153, Zavrč; Ivan 
Grabi, Mlinska c. 3/a, Ptuj; 
Štefan Petrovič, Žabjak 13, 
Ptuj; Robert Pungaršek, 
Strelci 8/a, Markovci; Anton 
Srnečič,Cirkulane 89; Milan 
Dornik, Krčevina pri Vur-
berku; Bojan Pivko, Stojnci 
139, Markovci; Ludvik 
Kuronja, Ul. 25. maja 4, Ptuj; 
Vinko Kodrič, Dobrina 54, 
Zetale; Franc Karo, 
Janežovci 14, Destrnik; An-
ton Brumen, Zagorci 4, 
Juršinci; Andrej Kramber-
ger. Mestni Vrh 50, Ptuj; 
Ivan Arnečič, Gradišče 135, 
Cirkulane; Boris Mergeduš, 
Gruškovec 10, Cirkulane; 
Ivan Meško, Gorišnica 72; 
Robert Ciglar,Podvinci 113, 
Ptuj; Ivan Markovič, Mlin-
ska c. 11, Ptuj; Janez Murko, 
Vitomarci 33; Ivan Gajšek, 
Zg. Sveča 8, Stoperce; 
Daniel Petrovič, Podvinci 
124/a; Stanislav Doliška, 
Ilčeva l l , P t u j . 

3. februar: Ivan Kocuvan, 
Slavšina 31, Vitomarci; 
Josip Smontara, Slovenska 
46, Središče; Zvonko Za-
muda, Gajevci 49, 
Gorišnica; Emil Furek, 
Videm pri Ptuju 59; Janez 
Arnuš, Novinci 19, Vi-
tomarci; Katarina Zelenik, 
Derbetinci 68, Vitomarci; 
Frančiška Malek, Rjavci 22, 
Vitomarci; Stanko Solina, 
Ul. 5. prekomorske 14, Ptuj; 
Milan Muršec, Vitomarci 
30/a; Zdravko Sok, Formi n 
1, Gorišnica; Marija Fras, 
Slavšina 55, Vitomarci; 
Marija Cernel, Vi tomara ' 
56; Janko Pignar, Vitomarci 
54; Marija Vršič, Novinci 5, 
Vitomarci; Irena Kukec, 
Mala vas 27, Gorišnica; 
Vlado Rožman, Markovci 9; 
Franc Berlak, Župetinci 31, 
Cerkvenjak; Silva Rojs, Vi-
tomarci 75; Zvonko 
Safošnik, Zg. Jablane 6; 
Leopold Zabukovšek, 
Dragonja vas 2; Ivan Braček, 
Hvaletinci 13, Vitomarci; 
Vlado Bezjak, Volkmerjeva 
30, Ptuj; Ivan Šamperl, 
Drbetinci '57, Vitomarci; 
Anica Plohi, Bratislavci 62, 
Polenšak; Marija Golnar, 
Slavšina 54, Vitomarci; 
Franc Vršič, Novinci 5, Vi-
tomarci; Nada Simon ič, 
Slomškova 18, Ptuj; Anton 
Bezjak, Vitomarci 24; An-
ton Mlakar, Čučkova 11, 
Kidričevo; Silvo Gorjanc, 
Zlatoličje 70; Alojz 
Gorinšek, Marjeta na 
Dravskem polju; Ivan Hrga, 
Derbetinci 7/a, Vitomarci; 
Franc Kacijan, Stražgonjca 
17, Pragersko; Branko 
Eržen, Slovenski trg 7, Ptuj; 
Milena Petek, Slovenja vas 
38/a; Albin Strgar, Vin-
tarovci 38, Destrnik; Matej 
Pleteršek, Mihovce 20, Cirk-
ovce; Miran Babič 
Tomšičeva 46, Slov. Bistrica 
Janez Štumberger, Stojnc 
20, Markovci; Peter Kozel 
Skorišnjak 37, Zg. Leskovec 
Marjan Hlušička, Ob Gra 
jeni 1, Ptuj; Miroslav Senek 
ovič,Strmaul.5,Sp. Duplek 
Ivan Šterlek, Zimica 91, Zg 
Korena; Vladimir GajšI 
Sestrže 99, Majšperk; Mirki 
Vidovič, Zlatoličje 7' 
Starše; Zlatko Gorišcl 
Marjeta na Dr. polju 9; Jane 
Skodič, Trniče 73, Starši 
Alojz Ploj, Drbetinci 41, V 
tomarci. 
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Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki 
PRI KMETIH 

V Četrtek sva šla s sošolcem Mar-
kom h kmetom po domači vasi. Na 
listu, ki smo ga dobili v šoli, so bila 
vprašanja, na katera sva morala do-
biti odgovore. 

Najbolj mi je bilo všeč pri 
Brodnjakovih. Potrkala sva, a se ni 
nihče oglasil. Prvi se je opogumil 
Marko in vstopil, takoj za njim pa 
sem vstopil šejaz. Vjedilnici je sedel 
na mizi dojenček in zraven njega še 
njegova mama. Pozdravila sva jih in 
potemje Marko vzel iz žepa dve ku-
lici, eno zame in eno zase. Jaz sem 
položil na mizo beležko in list, na 
katerem so bila vprašanja. In tako 
sva začela. Seveda sva bila takoj 
postreženassokominnapolitanka-
mi. Ko sva izvedela odgovore na vsa 
vprašanja, sva se zahvalila in odšla 
naprej. 

Gregor Hajšek, 4. b 
OS Hajdina 

MOJA NAJUUBŠA ŽIVAL 
Moja najljubša žival je mačka. 

Opisal bom mačka, ki mu je ime 
Boni. 

Je zelo požrešen, zato je zelo za-
valjen. Ima dolgo sivo dlako, ki se 
mu velikokrat sprime. Velike rjave 
oči mu zakrivajo skoraj črne trepal-
nice. Njegov nos je debel, ploščat, 
črne barve in vedno vlažen. Usta 
ima majhna. V njih so črne dlesni, 
majhni zobje in kratek jezik. Eden 
od zobov mu je zrastel postrani in 
zato mu štrli iz ust. Brki so dolgi, 
svetli in rahlo zaviti. Rep ima 
srednje dolg in košat. 

Najraje je mačjo hrano Kitekat in 
pljučica. Pije vodo. Ker je hišni 
maček, ne lovi miši, vendar veliko-
krat opazuje ptice skozi okno. Če 
mu je dolgčas, lovi muhe. Zaradi 
tega je že veliko stvari spremenil v 
črepinje. Ni ravno vesel, če ga 
božajo tuji ljudje, zato jih je že veli-
kokrat opraskal. Je tudi zelo jezen, 
če ga kdo moti pri jedi. Čeprav je 
vedno sit, velikokrat prosi hrano. 
Kadar skozi okno zagleda mačka, ki 
se potika okrog, bi ga najraje napa-
del. 

Vsi ga imamo radi, in ko bo umrl, 
bomo zelo žalostni. 

Sašo Kmetec, 5,a 
OŠ Videm 

HAIKU 
je najkrajša pesem na svetu. 

Iznašli so jo Japonci. Predstavljamo 
vam najlepše haikuiji, ki so jih zložili 
tekmovalci za Cankarjevo priznanje. 

Trenu tek je čas, 

k ise ne da izmeriti, 
ker je prekratek. 
Aleksandra Vidovič 

Da bi se učil, 

bi rabil tri stvari: 

knjigo, pamet , bič. 

Alenka Belšak 

Riž, riž, riž, riž, riž. 

O, pa m e n d a ne že spet 

riž, riž, riž, riž, riž. 
Veronika Emeršič 
To ni res, da po 

dežju posije sonce; 
pred soncem gre dež. 
Veronika Emeršič 
Ti si moj sonček, 
najbolj pa takrat, 
ko imaš dežnik. 
Veronika Emeršič 
Petek- to je dan, 
saj imam jaz rojstni dan! 
Vabljeni ste vsi. 
Aleksandra Vidovič 

Malabalada... 
Oh, joj, pa ja ne že spet? 
Ne, to to jeha iku . 
Anja Pohorec 
učenci 8. razredov na OŠ Olge 

Meglic Ptuj 

GOSTUVANJE 
Babica mi je pripovedovala, kako 

so nekoč potekala kmečka gostii-
vanjo. Največ jih je bilo pred pus-

tom. je hodil vasovat k nevesti 
peš, saj je malokdo imel kolo. Neka-
tere neveste 'mženihi so imeli sposo-
jene obleke ali čevlje. Gostiivanje ni 
bilo tako razkošno kakor danes. 
Vozili so se z okrašenimiparuči, ka-
terega sta vlekla dva lepa konja. 
Gostiivanje so obhajali v domačih 
hišah. Trajalo je tri do štiri dni, če 
sta se pa vzela dva bogata kmeta, pa 
kar cel teden. Teden dni pred poro-
ko so nevesta inpetišica ter sosedo-
ve dekline začele plesti in krasiti 
izbo, v kateri je bilog(95/^/ra/^ye. Tudi 
nevestin šopek in gostiivanjski 
pušelci sobili izdelani doma. Neves-
ta naj bi imelabeloobleko invenček 
na glavi. Ni bilo daril kot danes in 
namesto tort so imeli vcVikebosma-
ne, okrašene z rožami. Mize so bile 
obložene z raznimi kmečkimi jed-
rni, saj je kuharica kruh in potice 
začela peči že teden dni predgostii-
vanjem. 

Andreja Zagoršek, 3. b 
OŠ Markovci 

MOJA MAMA PASTIRICA 
Danes skoraj nihče več ne pase 

krav tako, kot je bilo to včasih. Kra-
ve se pasejo v ograjenih pašnikih, 
čuvajo pa jih električni pastirji. 
Včasih pa ni bilo tako. 

Ko je bila mama še majhna, so 
skoraj vsi vaški otroci čuvali krave 
na pašnikih. Vendar je bilo to dol-
gočasno, zato so si izmišljevali ved-
no nove igre. Vsaka paša je bila ne-
kaj posebnega. Izdelovali so 
piščalke iz vrbovih stebel. Steblo je 
liilo potrebno olupiti, lupino pa zvi-
li v obliko svedra. Naredili so samo 
še ustnik in piščalka je bila gotova. 

Zelo lep je bil čas zorenja koruze 
1 n krompirja. Vsak dan so se do site-
ga najedli najboljšega krompirja in 
lepo pečene koruze. Nikomur se ni 

mudilo domov, tako da so bili 
domači že kar v skrbeh, kje .so otro-
ci. Otroci so velikokrat pozabili na 
krave in te so si z veseljem privoščile 
prepovedano pašo. Največkrat je 
bila to koruza ali detelja. Starši so 
jih okregali ali tudi našeškali. Am-
pak kaj, ko je bilo to pozabljeno že 
do naslednje paše. 

Zelo rad poslušam, ko mi mama 
pripoveduje zgodbice s pašnikov. 
Zamišljam si, da sem tudi jaz zra-
ven. Nato odprem oči in vem, da j e 
danesvse drugače. Škoda! 

Tomaž Kokol, 4. b 

OŠ Hajdina 

MISEL 

Sedim in moj vrtljivi stol 

je nekoliko privzdignjen. 

Pred mano leži kos papirja, 

na katerem ne plešejo dolgo-
časne črke. 

Hočem misel! 

Nočem črk, besed. Hočem misel! 

Oknoje priprto. Slišim lahko 

vreščavo petje ptic selivk. 

Nočem ptičev, zelene trave. 
Hočem mi.sel! 

Svinčnik leži ob papirju in se ne 
premakne. 

Po cesti drvi armada hrumečih 
avtomobilov. 

Iz njih priplava misel - kratka. 

Smrt. 

Uspelo mi je! 

MajaFrangež,8.c 
OŠ Ormož 
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v službi občana od rojstva do smrti 
Podatke za Tednikovo osebno kroniko dobivamo 
redno tedensko od Oddelka za notranje zadeve 
občine Ptuj. Pri tem moramo upoštevati določila za-
kona o varovanju osebnih podatkov in ne objavlja-
mo podatkov o porokah, rojstvih in smrti, če priza-
deti tega ne želijo. 

Na Odde lku za no t ran je zade-
ve ob koncu vsakega koledarske-
ga leta napravijo letni obračun 
dela. Načenik odde lka Metod 
Fridl Grah nam je iz poroči la za 
leto 1993 dal neka j podatkov. Te 
smo primerjal i s podatk i iz leta 
1991, ko si jc Slovenija priborila 
samostojnost , da vidimo, kje na-
p r e d u j e m o in obra tno . 

Najpre j skupno število prebi-
valcev v občini Ptuj . V letu 1991 
nas je bilo 69.660, lani pa 69.899, 
kar pove, da je v dveh letih število 
prebivalstva naraslo za t re t j ino 
odstotka . Če je t ako tudi d rugje 
po Sloveniji, po t em govorice, da 

izumiramo, n imajo podlage. Vsa 
leta po vojni je število žensk krep-
ko presegalo število moških; v 
letu 1991 jeb i lovp tu j sk iobč in i še 
1836 žensk več, lan i pa le 1705! 

V občini je 24 matičnih 
območi j , ki se pokrivajo z 
območj i krajevnih uradov po se-
danj ih KS, le matični urad P tu j 
pokriva območ je vseh 11 mestnih 
KS in KS Rogoznica. Skupno 
opravl ja to službo 18 matičai jev, 
p re težno matičark, nj ihovo delo 
pa usklajuje Anica Kunčnik. 

V rojs tno mat ičnokn j igo jeb i lo 
v letu 1993 vpisanih 1043 rojstev, 

od tega rojeni doma 889, rojeni v 
tujini 154. V letu 1991 je bilo vpi-
sanih 1246 rojstev (lani torej 203 
manj) , od tega 179 rojenih v tuji-
ni. 

V mat ično knjigo umrlih je bilo 
v letu 1993 vpisanih 814 umrlih, 
od tega umrli v Ptuju 503, umrli 
na domu 284, umrli v tujini 27. Po-
datki za dve leti prej se bistveno 
ne razlikujejo, lev tujini umrlih je 
več. Z a umrle je bilo izdanih 675 
smrtovnic; te mora matičar pos-
lati pr is tojnemu zapuščinskemu 
sodišču zaradi uvedbe zapuščin-
skega postopka. 

V poročno matično knjigo je 
bilo v letu 1993 vpisanih skupno 
okroglo 300 porok, od tega 56 
sklenjenih v tujini. Zanimivo je, 
d a j e v l e t u 1991 bilovpisanih prav 
toliko porok, le v tujini nekoliko 
m a n j , s a m o 34! V lanskem l e t u j e 
bilo v P M K vpisanih 51 zaznamb 
razveze zakonske zveze, dve leti 
pre j pa le 39. 

V lanskem letu je bilo 14 zlatih 
porok, dve leti pre j pa le dve 
manj ; biserni poroki sta bili lani 2, 
enako kot v letu 1991. (Diamant -
na poroka je bila ena v letu 1992 in 
ena v začetku letošnjega leta.) 

Pri številu izdanih izpiskov in 
potrdil iz matičnih knjig v posa-
meznih letih ni bistvenih nihanj . 
V letu 1993 so izdali 7299 izpiskov 
iz rojstne matične knjige, 1072 iz 
poročne in 2376 iz matične knjige 
umrlih, raznih potrdil iz matičnih 
knjig 207, zaznamb v matičnih 
knjigah pa je bilo 6017 (priznanj 
očetovstva, posvojitev itd.). 

Dovol jenje za sp remembo pri-
imka je dobilo 86 občanov, od 
tega 44 polnoletnih in 42 mlado-
letnih. Celo tno osebno ime je 
sprememni lo 9 občanov, samo 
i me 26, od tega 22 polnoletnih in 4 

mladoletni. 

Stari potni listi so veljali samo 
do 25.6.1993, za to jeveč inaza in -
teresiranih občanov dvignila 
nove - slovenske potne liste, izda-
nih je bilo 17511. Podatek pove, 
da ima nove potne liste dobra 
t ret j ina ptujskih občanov. Skup-
no so v lanskem letu izdali tudi 
3726 potrdil o državljanstvu. 

Navedeni so predvsem podat-
ki, ki se nanaša jo na delo matične 
službe. Delo uslužbencev Oddel-
ka za not ranje zadeve pa posega 
tudi na mnoga druga področja , ki 
so za vsakega občana zelo po-
membna . Naj jih samo našteje-
mo: pri javno-odjavna služba, iz-
da jan je osebnih izkaznic, regi-
str iranje društev, javni shodi in 
javne prireditve, nabiranje pros-
tovoljnih prispevkov, vse, kar je 
povezano s p rometom, od voz-
niških izpitov do vozniških in pro-
metnih dovoljenj, registrskih ta-
blic, registriranje vozila, odjava 
vozila itd. Tu so še zadeve v zvezi s 
pridobitvijo državljanstva, delov-
ni in poslovni vizumi za tujce. V 
okviru oddelka je tudi občinska 
spre jemna pisarna; to nalogo 
opravl jajo tudi krajevni uradi. 

Napisano zgovorno kaže na ve-
lik obseg dela, ki ga uslužbenci 
oddelka vzorno opravl jajo in 
imajo lep odnos do strank. V lan-
skem letu so tudi izdali Občanov 
vodnik, ki občanom olajšuje pot 
pridobivanja dokumentov, 
sočasno pa jih opozar ja na roke, v 
katerih je t reba zamenjat i stare. 
T a k o bo na pr imer do 25. juni ja 
1994 treba zamenjat i vsa voz-
niška in p rometna dovoljenja, ki 
so bila izdana pred osamosvojit-
vijo Republ ike Slovenije. 

Franc Fideršek 

Odkrili roparja s kolesom 
Kmalu zatem, ko so 25. janu-

arja letos v Gradcu prijeli 45-let-
nega Mariborčana Borisa. S., ki 
je po ropu ene graških bank od-
nesel 751.000 šilingov in so ga 
po zaslugi bančnih uslužben-
cev prijeli v rekordnem času, so 
zaradi načina storjenega ropa in 
pobega s kolesom mariborski 
kriminalisti posumili, da gre za 
povezavo s podobno izpeljani-
mi bančnimi ropi na maribor-
skem in ptujskem območju. 

V sodelovanju z avstrijskimi 
pravosodnimi organi so v začetku 
februarja zaslišali osumljenega 
Borisa. S. in ta je priznal, daje rop 
v Krekovi banki 16. aprila 1993 nje-
govo delo. Kot je na tiskovni kon-
ferenci v petek, 11. februarja, po-
vedal Srečko Pušnik, vodja krimi-
nalistične službe na UNZ Maribor, 
obstajajo resni indici, da je ista 
oseba opravila podobno ropar-
sko dejanje tudi v drugih treh pri-
merih - v Mariboru in banki Credi-
tanstald v Ptuju, vendar podrob-
nejša preiskava z zbiranjem obve-
stil še teče. 

V nadaljevanju petkove tiskov-
ne konference je o svojih vtisih po 
pogovoru z delavci mariborske 
Uprave za notranje zadeve govoril 
Ivan Bizjak, minister za notranje 
zadeve Republike Slovenije. Po-
vedal je, da se je med obiskom v 
Mariboru želel seznaniti z razme-
rami in stanjem na vseh področjih 
delovanja uprave. Izrazil je veselje 
nad ugotovitvijo, da seje na mari-
borskem območju zmanjšalo šte-

vilo mrtvih udeležencev v promet-
nih nesrečah ter da se je raziska-
nost kaznivih dejanj bistveno iz-
boljšala, saj je presegla 60 odstot-
kov. 

Minister Bizjak je opozoril tudi 
na nekatere težave ki pestijo poli-
cijske vrste, predvse na 
ogroženost v nekaterih primerih 
osebnih napadov na policiste, 
spomnil pa je tudi na vse slabše 
prostorske in delovne razmere in 
številna nerešena stanovanjska 
vprašanja. V naslednjem obdobju 
se bodo lotili predvsem dopolnil-
nega izobraževanja in uspo-
sabljanja svojih pripadnikov. 

V poznejšem razgovoru so 
opozorili na nekatere konkretne 
primere, ki slabijo ugled in učinko-
vitost organov za notranje zade-
ve. Naj omenimo le primer mari-
borske občinske skupščine, ki po 
trditvah posameznih poslancev 
bojda ni zadovoljna z delom mari-
borske policije, ter na nevsakdan-
jo problematiko v Rušah, kjer se 
rojeva nekaj podobnega 
"podeželski mafiji". Posamezni 
kršilci zakonov (Veliki šefi') posta-
jajo vse bolj objestni in uvajajo na-
silne in zastrašujoče metode z na-
menom, da bi bi v tem okolju 
uvedli nekakšne svoje zakone. 
Ker ne gre za organiziran in 
množičen pristop, bodo tem po-
sameznikom seveda v kratkem 
stopili na prste in jim malce spo-
drezali peruti, so zatrdili maribor-
ski kriminalisti. 

-OM 

Zlati par Colnerič 

Po 50 letih ponovno pred matičarjem. Foto: Langerholc 

V poročni dvorani v Mestni hiši v 
Ptuju je bi lav soboto, 12. februarja, 
slovesnost razglasitve za zlatopo-
ročenca Štefana in Marije Colnarič 
iz Apač 169, KS Kidričevo. 

Štefan je bil rojen 27. 6. 1922 v 
Križovljanu na Hrvaškem. Starša 
sta bila Slovenca in sta se kmalu po 
njegovem rojstvu preselila v 
Ormož. Izučilsejezaključavničarja 
in postal mojster tega poklica. Ma-
rija Rajh je bila rojena 2. 4. 1923 v 

Župečji vasi in je bila po poklicu ku-
harica. Poročila sta se 14. 2.1944 v 
Mariboru. Oba sta vse življenje 
pridno delala in varčevala, zato sta 
si v Apačah zgradila lasten dom. 
Vzgojila sta 3 otroke, ob zlatem ju-
bileju pa jima je čestitalo 8 vnukov 
in tudi že dva pravnuka. 

Zlatoporočencema tudi naše 
čestitke in dobre želje. 

FF 

KUL TURNI KRIZEMKRAZEM 
OR MOŽ * Danes ob 19.30 uri bo v cerkvi koncert New Svving Quar-

teta. Brezplačne vstopnice so na voljo v ekspozituri Kreditne banke 
Maribor. 

PTUJ * Na jutrišnjem Viktorinovem večeru, ki se prične ob 19. uri v 
refektoriju minoritskega samostana, bodo govorili o Edvardu Kocbe-
ku kot pesniku, filozofu in kristjanu. Sodelovali bodo prof. dr. Andrej 
Inkret, urednik Zbranih del E. Kocbeka, dramski igralec Tone Kuntner 
ter violončelist Josip Čačkovič. 

LENART * V avli lenarške osnovne šole bo jutri, 18. februarja, ob 
18. uri predstavitev nove knjige Alojza Peserla Kdo zna zapeti še vse 
kitice. V njej je zbral značilne stare ljudske pesmi iz Slovenskih goric. 

ORMOŽ * Pihalni orkester Ormož bo nastopil jutri, 18. februarja, ob 
15. uri na ploščadi pred ormoško ekspozituro KB Maribor. Program 
bo povezovala Ida Baš. 

PTUJ * V ponedeljek, 21. februarja, ob 19. uri bo v ptujski kinodvo-
rani predstavil ob 640 diapozitivih svojo najnovejšo knjigo NEVARNE 
POTI - Bosna, Somalija. Kambodža in druge zgodbe s temne strani 
sveta znani svetovni popotnik in novinar Zvone Šeruga. 

PTUJ * V refektoriju minoritskega samostana v Ruju bo 24. febru-
arja ob 19.30 dobrodelni koncert duhovne glasbe vokalne skupine 
MARAN-ATH A. Izkupiček bo namenjen za opremo otroškega oddel-
ka bolnišnice Ruj. 

PTUJ * V četrtek, 3. marca, bo v kleti gledališča ob 19. uri literarni 
večer s Tomažem Šalamunom, ki ga pripravlja knjižnica Ivana Potrča. 

SELA * FD Lancova vas prireja 4. marca ob 20. uri v dvorani na Selih 
dobrodelno prireditev, katere izkupiček namenjajo za opremo 
osnovne šole Videm. Nastopali bodo: akademska folklorna skupina 
KUD Študent iz Maribora, folklorna skupina bolnišnice Ruj, harmoni-
karji, ki jih uči Tine Lesjak, plesna skupina PD Sela, ljudski godec 
Franc Laporšek, trio Škorci ter ljudske pevke, pevci, muzikanti in ple-
salci FD Lancova vas. Vse skupine bodo nastopile brezplačno 

PTUJ * V avli Mestne hiše na Ruju si lahko do 10. marca ogledate 
razstato KORANTI Saše Hribernik. 

PTUJ * V blagovnici razstavlja svoje oljne slike Branko Gajšt iz 
Sestrž. 

PTUJ * V razstavišču Zgodovinskega arhiva si lahko do jutri ogle-
date razstavo starih razglednic Ruja in literature o njih z naslovom Ar-
hiv podobo na ogled postavi. 

PTUJ * V galeriji Florijan razstavlja svoje akvarele Andrej Božič. 

VT 

Č R N A k r o n i k a ! 
: Rodil« so - čestitamo: Romana 
Sluga, Pobrežje 19, Videm - Sa-
inanto; Vesna IVIedved, Videm 
flO/b - Evo; Zdenka Teskač, 
kloše 46, Hajdina - dekico; Marija 
IGolob, Bratislavci 63, Polenšak -
^cklico; Marija Veršič, Kraigher-
|eva 24, Ptuj - dečka; Brigita Čuš, 
Mezgovci 64/b, Dornava- Amade-
^o; Suzana Maltar, Arbajteijeva9, 
M u j - dečka; Maijeta Mohorko, 
fTrnovec 11, Lovrenc - Boštjana; 
Irena Kurnik, Stročja vas 73, Lju-
tomer - Dorotejo; Nada Korže, 
Podlože 11, Ptujska Gora - Tade-
ja; Marta Veršič, Kajuhova 11, Ki-
Jdričevo - dečka; Bernarda Kram- | 
berger,Trnovski Vrh51, Destrnik \ 

Tomaža; Stanka Filipič, I-ahonci I 
193, Ivanjkovci - Nastjo; Maijana | 
iRodošek, Sedlašek 112, Podleh- | 
|nik-dečka; Romana Žula,l^hon- ^ 
ci 132, Ivanjkovci-Samanto;Aloj- 1 
zija Kukec, Spuhlja 88, Ptuj - ; 
dečka; Dragica Vučak, Moškanjci • 
20, Gorišnica - dečka; Pavla Ve- ; 
senjak, Kukava61, Juršinci-Gre- ; 
gorja. \ 

Poroke - Ptuj: Ludvik Pšajd in i 
Nata.šaŠprah, Gregorčičev drevo- j 
red 9, Ptuj; Anton Furman in Da-
nica Ducman, Dobrina 57/a; Al- i 
fonzZavrnik, Murkovaul. 1, Ptuj, ^ 
in Sabina Zoreč, Zadružni trg 10, I 
Ptuj. I 

Poroke-Ormož: 18. decembcr: | 
Samo Rajšp in Andreja Ruška, dr. ? 
Hrovata 1, Ormož; 31. decembra: f 
Marko Moravec, Drakšl 11, Veli- ^ 
ka Nedelja, in Valerija Kirič, Šar- ^ 
dinje 60, Velika Nedelja; 8. janu- ; 
ar. Darko Prejac, Lasigovci 1 6 , in f 
Martina Marinič, Stijanci 6, Pod-
gorci; 21. januar: Branko Škerja- | 
nec, Osluševci 19 a, Podgorci, in | 
Bemardka Muhič, Cvetkovci 76, I 
Podgorci; 5. februar: Franc f 
Gašparič in Stanka Soštarič, So- ; 
dinci 22a, Velika Nedelja; Maijan I 

; Lovrenko, Nova v ^ pri Markov-
cih 39, in Matejka Zinko, Hardek | 
14, Ormož I 

Umrli so: Rozalija Cafuta, 
Volkmeijeva c. 10, Ptuj, 1925 - 1 | 
4. februarja 1994; Rozalija Kuko- | 
vec, Bukovci 132, • 1922 - 1 5 . fe- I 
bruarja 1994; Suzana Zidarič, 
Žabjak43,Ptuj,^1977-t6.febru- f 
arja 1994; Alojz Rajh, Ob Stu-
denčnici 10, Ptuj, • 1909 - 1 6 . fe- ^ 
bruarja 1994; Marija Ambrož, < 
Spodnja Hajdina 18, ^iO929 - 1 5 . j 
februarja 1994; Katarina Samo- | 
bor, Prepolje 62, • 1901 - 1 5. fe- | 
bruarja 1 994; Frai ieiaKtr DL-tmarie. I 
Lahonci 85, • 1908 -15 . februarja i 
1994; Stanislav Bedenik, Planjsko i 
9, • 1932 -16. februarja 1994; Ste-
fanPlohi,Bukovci89,Ji: 1902-t6. | 
februarja 1994; Marijan Valenčič, ? 
Rimska ploščad 15, Ptuj, 1951 - 1 
5. februarja 1994; Jožef Valenčič, 
Žab3ak36,Ptuj,;i:1914-t6.febni- ^ 
arja 1994; Anton Polanec, Bišečki ? 
Vrh 58, 1927 - t 8. februarja f 
1994; Neža Vojsk, Kraigherjeva ? 
ul. 16, Ptuj, • 1903 -18 . februarja ^ 
1994; Neža Kralj, Spuhlja 70, 
1907 -110 . februarja 1994; Janez ; 
Ficjan, Podvinci 9 4 , 1 9 4 3 -110. f 
februarja 1994. 


